KRISTUS SIPALOEA HITA

Ellen G. White

Copyright © 2013, Ellen G. White Estate, Inc.

Table of Contents

Information about this Book

Bindoe 1—Hatoetoeboe Ni Jesus

Bindoe 2—Jesus Dipasahat Di Bagas Djoro

Bindoe 3—Haroro Ni Angka Parroha Na Sian Poerba

Bindoe 4—Hapoporoes Na Toe Tano Misir

Bindoe 5—Hasidakdanaon Ni Jesus

Bindoe 6—Angka Ari Paraloan

Bindoe 7—Pandidion

Bindoe 8—Pangoendjoenan

Bindoe 9—Oelaon Patoedjolo

Bindoe 10—Angka Pangadjaran Ni Kristus

Bindoe 11—Pabadiahon Ari Sabat

Bindoe 12—Marsihoendoel Toe Jerusalem

Bindoe 13—„Boan Hamoe Ma I Sian On!”

Bindoe 14—Di Pesta Paska

Bindoe 15—Di Porlak Getsemane

Bindoe 16—Didjehehon Djala Ditangkoep

Bindoe 17—Di Djolo Ni Si Annas, Si Kajapas, Dohot Rapot Sanhedrim

Bindoe 18—Si Joedas

Bindoe 19—Di Djolo Ni Si Latoes Dohot Si Herodes

Bindoe 20—Hona Ohoem Dibahen Si Latoes

Bindoe 21—Di Golgata

Bindoe 22—Di Tanoman Ni Si Josep

Bindoe 23—„Noenga Hehe Ibana”

Bindoe 24—Baritahon Ma Toe Angka Siseankoe

Bindoe 25—Angka Sitindangi

Bindoe 26—Laos Jesus On

Bindoe 27—Toehannasida Na Tarhinsat I

Information about this Book

Overview

This eBook is provided by the Ellen G. White Estate. It is included in the larger free Online Books collection on the Ellen G. White Estate Web site.

About the Author

Ellen G. White (1827-1915) is considered the most widely translated American author, her works having been published in more than 160 languages. She wrote more than 100,000 pages on a wide variety of spiritual and practical topics. Guided by the Holy Spirit, she exalted Jesus and pointed to the Scriptures as the basis of one’s faith.

Further Links

A Brief Biography of Ellen G. White

About the Ellen G. White Estate

End User License Agreement

The viewing, printing or downloading of this book grants you only a limited, nonexclusive and nontransferable license for use solely by you for your own personal use. This license does not permit republication, distribution, assignment, sublicense, sale, preparation of derivative works, or other use. Any unauthorized use of this book terminates the license granted hereby.

Further Information

For more information about the author, publishers, or how you can support this service, please contact the Ellen G. White Estate at mail@whiteestate.org. We are thankful for your interest and feedback and wish you God’s blessing as you read.

Bindoe 1—Hatoetoeboe Ni Jesus

DI hoeta Nasaret na menek djala na hinaliangan ni angka dolok ni loeat Galilea i do inganan hatinggalan ni si Josep dohot si Maria, i ma na gabe ama-ina ni Jesus di tano on.

Ianggo si Josep i pinompar djala sian marga ni radja Daoet do ibana; djadi doeng ro parenta ni kesar asa soede niradjaanna i masitopot bona ni pasogitna, laho ma ibana toe Betlehem, hoeta ni si Daoet, asa dohot ibana disoerati.

Sada pardalanan na soesa do on songon na masa di tingki na djolo. Djadi si Maria na rap raardalan dohot dongan saripena i, noenga lodja na manganangkohi dolok hadjongdjongan ni hoeta Betlehem i.

Hinorhon ni i, toeng masihol do rohana di sada inganan parmianan na sonang. Alai sasoede angka bagas parmianan i noenga gok. Tipak do angka na mora dohot na sangap i maringanan, alai ianggo halak na doea sapardalanan na dangol on ingkon laho mangaloeloei parmianan dibagasan sada inganan ni pinahan.

Djolma na pogos do si Josep dohot si Maria ianggo di portibi on, alai na marisi holong ni roha ni Debata do nasida, djala on do na mambahen nasida mamora dibagasan nalom dohot dame ni roha. Angka dakdanak ni Radja na di soergo i do nasida, djala na tole mandjalo sada hasangapon na taoe halonganghonon ni roha.

Saleleng na di pardalanan i, tongtong do nasida didongani angka soeroe-soeroean ni Debata, djala ia doeng ro borngin di na laho modom nasida, ndada ditinggalhon holan nasida sandiri. Tongtong do nasida didongani angka soeroe-soeroean i. [10]

Disi ma, dibagasan bara na lea i do toeboe Jesus Sipaloea, djala peak di panggagatan ni pinahan. Dibagasan panggagatan i do peak Anak ni Na-toemimboel i, —na hea manggohi banoea gindjang dohot hasangaponna.

Oeloean ni angka soeroe-soeroean n a marloksa-loksa i hian do Ibana andorang so ro toe tano on. Salo e h o e t n a do angka soeroe-soeroean na sangap i mamaritahon hamoeliaonna di tingki panompaon. Di na ro nasida mangadopi Ibana diatas ni habangsana, dihoephoepi nasida do bohinasida ala ni songkalna. Dipampeakhon nasida do toempalnasida di lamboeng patna, djala diendehon nasida moese do angka ende poedji-poedjian hamonangan oedjoe na dipaadop-adop nasida hamoeliaonna.

Alai atik pe songon i hatimboelonna, dihaholongi Ibana do djolma par dosa i, djala diboeat Ibana do roepa [11] ni hatoban asa boi Ibana manaon djala mate mangganti hita.

Boi do Ibana nian laos tinggal di lamboeng ni Amana mamahe toempal dohot badjoe haradjaonna i; alai dipillit Ibana do hapogoson ni portibi on ganti ni hamoraon na di banoea gindjang. Ditontoehon Ibana do maninggalhon pangkatna na di soergo i dohot angka soeroesoerbean na mangkaholongi Ibana. Dipillit Ibana do insak-insak ni halak na djahat na di tano on ganti ni parsombaon ni angka pangisi ni banoea gindjang. Sian balga ni holong ni rohana di hita, didjalo Ibana do sada ngoloe na marhasoesaan dohot sada hamatean na djorboet. Saloehoetna on dibahen Kristus patoedoehon balga ni roha ni Debata di hita. Dipatoedoehon Ibana do di tano on manang songon dia tama bahenonta pasangaphon Debata marhite pangoloion toe lomo ni rohana. Di- [12] bahen Ibana do songon i (marhite tiroean na binahenna i) asa boi hita moese tinggal rap dohot Ibana di ingananna na di banoea gindjang.

Ianggo angka malim dohot sintoea ni halak Jahoedi ndang rade mandjalo haroro ni Jesus. Diboto nasida do na tiboe giot ro Sipaloea i, alai na managam do nasida di sada rad ja na bolon songon na di tano on na mambahen nasida gabe mamora djala marsangap. Maleahoe do di pangkirimonnasida Messias i ro marroepahon sada poso-poso na so margellok.

Djadi doeng toeboe Kristus, ndada dipapatar Debata i toe nasida. Ditongos Ibana do barita na oeli i toe angka parmahan na mandjaga dorbianasida di ladang na hoemaliang hoeta Betlehem. Angka djolma na boerdjoe do nasida on, djadi di tingki na mandjaga angka pinahan i nasida di borngin i, di na dihata-hatai nasida taringot toe Sipaloea na pinarbaga i, djala ditangianghon asa tiboe ro, ida ma, disoeroe Debata do soeroe-soeroeanna sian habangsana na marmoelia i paboa barita na denggan i toe nasida.

„Djadi, ida ma, djongdjong ma soeroe-soeroean ni Toehan di lamboengnasida, djadi disondangi sangap ni Toehan i ma angka nasida, gabe mabiar sitoetoe ma nasida. Doeng i ninna soeroe-soeroean i ma mandok nasida: Oenang hamoe mabiar; ai ida ma, hoebaritahon toe hamoe halalas ni roha na soemoeroeng, parsaoelian ni nasa bangso. Ai noenga toeboe di hamoe sadari on Sipangoloe i ima Kristus, Toehan i, di hoeta ni si Daoet.

„On ma partinandaan di hamoe: Djoempang hamoe do sada posopposo na binorhos peak di panggagatan! Doeng i pintor adong torop parangan na sian banoea gindjang, na mandongani soeroe-soeroean i, angka na mamoedji Debata, mandok: Hasangapon ma di Debata [13] di gindjang, dame ma di tano on, halalas ni roha ni Debala ma hadjolmaon!

„Doeng i di na laho i sian nasida angka soeroe-soeroean i toe banoea gindjang, masipandohan ma angka halak parmahan i sama nasida: Laho ma hita toe Betlehem, asa itaida na hinatahonna na masa i, na pinaboa ni Toehan i toe hita, ninna.

„Djadi dipahatop nasida ma laho toesi, djoempang nasida ma si Maria dohot si Josep dohot poso-poso i, na peak di panggagatan. Alai doeng diida nasida i, dipangkata-hatahon nasida ma hata i, pinaboa toe nasida, na taringot toe dakdanak i.

„Djadi longang ma roha ni soede halak na oembege hata na hinatahon ni angka parmahan i toe nasida. Alai anggo si Maria dipeop do soede hata i, djala dipahoesor-hoesor dibagasan rohana.” Loekas 2: 9-19. [14]

Bindoe 2—Jesus Dipasahat Di Bagas Djoro

IANGGO si Josep dohot si Maria halak Jahoedi do nasida, dibahen i dohot do nasida mangihoethon adat-adat ni bangsonasida., Asa doeng maroemoer onom minggoe Jesus, diboan nasida ma Ibana toe djolo ni Debata toe bagas djoro di hoeta Jerusalem. Mangihoethon patik na sian Debata do on, na nilehonna toe halak Israel, dibahen ingkon mangoendoek do Jesus di soedena i. Ala ni i ma oembahen diadjari Anak ni Debata sandiri hita tama mangoloi marhite-hite pambahenanna.

Holan anak boeha badjoe sian ganoep-ganoep ripe do sipasahaton di bagas djoro i. Na paingothon nasida do oelaon hamalimon on, i ma taringot toe naoeng hea masa na djolo.

Di tingki na pinarhatoban halak Israel di tano Misir, disoeroe Debata do si Musa paloeahon nasida. Disoeroehon Ibana do si Musa manopot si Parao, radja ni halak Misir, mandok: „Songon on do hata ni Jahowa: anakkoe sihahaan do Israel. Alai hatangkoe toe ho: loas ma anakkoe laho asa dioloi Ahoe. Molo toeng mandjoea ho mangaloas ibana, ida ma, sai boenoeongkoe do anak boeha badjoem.” 2 Musa 4: 22, 23.

Dipasahat si Musa do hata i toe radja i. Alai songon on do aloes ni radja Parao: „Ise do J^howa, toeng ingkon tangihononkoe soarana mangaloas laho Israel ? Ndang hoepaboto-boto Jahowa, Israel pe nd^ng hoeloas laho.” 2 Musa 5:2.

Doeng i ditongos Jahowa ma angka oehoem na djorboet toe halak Misir. Oehoem apala parpoedi i ma hamamate ni anak boeha badjoe ni ganoep-ganoep ripe, si- [15] an anak boeha badjoe ni radja i sahat ro di anak boeha badjoe ni halak na loemea di tano i.

Dipaboa Debata do toe si Musa asa ganoep-ganoep ripe ni hajak Israel mamoenoe sada anak ni biroe-biroe toenggal hoehoet mandaishon deba sian moedarna i toe tiang ni pintoe ni bagasnasida be. Sada tanda do on asa ia mamoloes soeroe-soeroean hamatean i sian soede bagas ni halak Israel asa oenang rage nasida ia so holan halak Misir na djoengkat djala na djahat i. Ditoedoe moedar „paska” on do di halak Jahoedi toe moedar ifi Kristus. Ai molo doeng gok tingkina, lehonon ni Debata do Anak na hinaholongan ni rohana i boenoeon songon biroe-biroe na binoenoe i; djala manang ise na porsea di Ibana asa maloea sian hamatean na saleleng [16] ni lelengna. Kristus do „Biroe-biroe Paska” di hita. 1 Kor. 5: 7. Ala ni moedarna i, marhite haporseaon, maloea do hita. Epes. 1: 7. Asa di na binoan ni ganoep-ganoep “ripe ni halak Israel anak boeha bad joe i toe bagas djoro i, ingoton nasida ma manang songon dia dipaloea Debata angka dakdanak i sian hamatean, djala manang songon dia moese saloehoetna boi maloea sian dosa dohot hamatean na saleleng ni lelengna.

Ia dakdanak na pinasahat di bagas djoro i boeaton ni malim ma ibana djala abingonna diadopan ni langgatan i. Songon i ma badia ni na pasahathon i. Doeng dipaoelak ibana toe inana, disoerathon ma goarna dibagasan poestaha, manang boekoe, na marisi angka goar ni angka boeha badjoe ni halak Israel. Laos songon i moese do soede halak naoeng pinaloea ni moedar ni Kristus, tarsoerat do goarnasida dibagasan poestaha hangoloean i.

Diboan si Josep dohot si Maria do Jesus toe malim i mangihoethon na nidok ni patik. Ganoep ari do ro angka ama dohot ina na mamboan dakdanaknasida be toe bagas djoro i, asa ianggo di pamerengan ni malim i ndang dia imbar ni si Josep dohot si Maria sian halak na torop i. Halak pangoela djala halak hatoropan do nasida. Ndang dia imbarna diida ibana di Jesus i sian sada anak na so marhagogoon. Toeng na so adong do pingkiran ni malim i naoeng diabing ibana Sipaloea ni portibi on, ima Sintoea ni Malim ni bagas djoro na di banoea gindjang i. Alai boi hian do botoonna aoet na olo ibana mangoloi hata ni Debata, ai adjarhononhon ni Toehan i hian do angka i toe ibana.

Di tingki i adong do di bagas djoro i doea halak naposo ni Debata na boerdjoe marroha, i ma na margoar si Simon dohot si Hanna. Naoeng leleng do nasi- [17] da na doea maroelaon di Toehan i; djadi toe nasida ma dipatoedoehon Ibana barang-barang na so boi pabotohononhon toe angka malim na djoengkat dohot na ahoet diri i.

Naoeng didjandjihon hian do toe si Simon, paboa na so toepa berengonna hamatean ia so djolo diida Sipaloea i. Doeng diida ibana Jesus di bagas djoro i, manigor diboto ibana ma na Ibana do na binaga-bagahon i. Adong do tarida di bohi ni Jesus i sada sinondang na ro sian banoea gindjang; doeng i ro ma si Simon, diabing ma dakdanak i hoehoet mamoedji-moedji, ninna ma: „Paloeaonmoe ma noeaeng, ale Radja, naposom dibagasan dame, songon na nidokmi, ai noenga diida matangkoe Sipangoloe i, na pinaradem di djolo ni bangsom saloehoetna bahen panondang na soemondangi parbegoe dohot hasangapon ni Israel bangsomi.” Loekas 2: 29-32.

Si Hanna, panoerirang boroeboroe i pe, „ro ma toesi di na satongkin i mamoedji dohot mangkatahon Toehan Debata toe saloehoet isi ni Jerusalem, angka na maimaimahon haloeaon i.” Loekas 2: 38.

Songon i ma pamillit ni Debata di halak na dangol na gabe angka panindangina. Djotdjot do diboloeshon Ibana halak na sangap di portibi on. Torop do halak na songon angka malim dohot sintoea ni halak Jahoedi i. Ringgas be do nasida mangoloi dohot pasangaphon dirinasida, alai ndada adong diingot nasida nanggo saotik mangoloi dohot pasangaphon Debata. Ala ni i ma oembahen so boi nasida dipillit Debata paboahon holong dohot asi ni rohana.

Alai ianggo si Maria, ina ni Jesus, sai tongtong do dipahoesor-hoesor rohana panoerirangon ni si Simon i. Di na binerengna dakdanak i di abinganna, djala di- [18] ingot ibana moese hata ni angka parmahan ni hoeta Betlehem i, gok las ni roha dohot pangaropan do ibana. Dipaingot hata ni si Simon i do ibana di panoerirangon ni si Jesaja. ’ Diboto ibana do na Jesus tinoedjoe ni hata on:—-

„Bangso na mardalani dibagasan haholomon marnida sada panondang na bolon. Binsar do sada panondang di angka na mangingani tano linggoman ni hamatean. . . . Ai noenga toeboe di hita sada poso-poso dilehon toe hita sada Anak, pampe toe abarana do sogot haradjaon, djala bahenonna goarna: Sipartahi Halongangan, sioeloebalang ni Debata, Ama saleleng ni lelengna, Radja ni hadameon.” Jes. 9: 1-5. [19]

Pardalanan ni angka na marroha.
„Ai hoeida hami do bintangna i di tano habinsaran; na naeng sombaonnami do Ibana, oembahen na ro hami.” [20]

Bindoe 3—Haroro Ni Angka Parroha Na Sian Poerba

DIHALOMOHON roha ni Debata do botoon ni halak taringot toe haroro ni Kristus i toe tano on. Tama hian do adjaran ni angka malim i na torop lao painte-intehon Sipaloea i ; alai nasida sandiri ndang oemboto harorona i. Dibahen i ma oembahen disoeroe Debata angka soeroe-soeroeanna paboahon toe angka parmahan i naoeng toeboe Kristus, djala manang didia inganan hatoeboeanna.

Ai songon i ma, di na dipasahat Jesus toe bagas djoro i, adong do disi halak na mandjangkon Ibana songon Sipaloea. Dipagandjang Debata do ngoloe ni si Simon dohot si Hanna, djala martoea do nasida mangkatindanghon na Jesus do Messias naoeng djinandjihon i.

Dihalomohon Debata do botoon ni halak na asing ta-ringot toe Kristus naoeng ro, soeang songon halak Jahoedi. Di sada loeat na dao toengkan habinsaran, adong do disi halak na pistar naoeng manangkasi angka panoerirangon taringot toe Messias i, djala na mangkaporseai naoeng djonok harorona.

Digoari halak Jahoedi do nasida sipelebegoe; alai ndada sisomba gana-ganaan nasida. Halak na boerdjoe do nasida, na maoeas-male di hasintongan, djala na olo do nasida mangoloi lomo ni roha ni Debata.

Roha i do dibereng Debata, djala diboto Ibana do manang ise na taoe. sihaporseaan. Andoelan do nasida doemenggan mandjalo hatioeran na sian banoea gindjang i asa sian angka malim ni halak Jahoedi na gok ahoet ni roha dohot hadjoengkingon.

Angka halak na pistar do halak parroha on. Diparsiadjari nasida do angka djadi-djadian ni Debata, djala marhite-hite angka i do dihaholongi nasida Ibana. Di- [21] parsiadjari nasida do angka bintang, djala diboto nasida do angka pardalanan ni i. Las sitoetoe do rohanasida manganotnoti angka bintang i di pardalanannasida be di tingki borngia. Molo toeng tarida sada bintang na imbaroe, manigor didjangkon nasida do harorona i songon sada tanda ni na masa.

Di borngin i, di na ro angka soeroe-soeroean i manopot angka parmahan na di hoeta Betlehem i, diida halak parroha i do sada sinondang na asing di langit. Hamoeliaon na mangkaliangi angka soeroe-soeroean i do sinondang i. Djadi doeng soemoeroet sinondang i, dibereng nasida do sada na songon bintang na imbaroe di langit i. Djadi manigor diingot nasida do panoerirangon na mandok: „Binsar do sogot sada bintang sian Jacob djala hehe do sada toengkot haradjaon sian Israel.” 4 Moesa 24: 17.

Na gabe sada tanda do hoelaning bintang on na paboahon naoeng ro Messias i? Sahata do nasida mandok mangihoethon manang toedia ditogoe-togoe bintang i nasida. Ditogoe-togoe i do nasida sahat ro di tano Judea. Alai di na mardonokhon hoeta Jerusalem i nasida, gabe rambon do bintang i sian pamerengannasida pola so tarihoethon nasida be i.

Ala diarop rohanasida na boi halak Jahoedi i manogihon nasida toe Sipaloea i, laho do nasida toe hoeta Jerusalem manoengkoen: „Didia do radja na imbaroe toeboe i? Ai hoeida hami do bintangna i di tano habinsaran; na naeng sombaon nami do Ibana oembahen na ro hami.”

„Djadi doeng dibege radja Herodes hata i, tarsonggot ma rohana ro di pangisi ni hoeta Jerusalem saloehoetna. Doeng i dipapoengoe ma soede sintoea ni malim dohot angka siboto soerat, disoengkoen ma toe nasida [22] hoeta hatoeboean ni Kristus, Djadi didok nasida ma toe ibana: Di hoeta Betlehem do, di tano Judea; ai songon on do didok soerat ni panoerirang i.”

Ndada lomo roha ni radja Herodes oembege taringot toe sada radja na ra di sada tingki giot mamboeat haradjaon i sian ibana. Dibahen i ma oembahen didjooe holan angka parroha i toe lamboengna patangkashon tingki ni bintang i pardjolo diida nasida. Doeng i disoeroe. ma nasida laho toe hoeta Betlehem, ninna ma: „Laho ma hamoe, tangkas ma diori hamoe dakdanak i. Ia doeng djoempang hamoe, paboa hamoe toe ahoe, asa dohot ahoe marsomba toe Ibana.”

Doeng dibege angka parroha i songon i dioelahi nasida ma pardalanannasida i. „Doeng i sai di djolonasida ma bintang i, na niida nasida na djolo di tano habinsaran i, rasirasa sahat tingkos di gindjang ni bagas inganan ni Dakdanak i.”

„Asa doeng bongot nasida toe bagas i diida nasida ma Dakdanak i dohot si Maria inana i. Doeng i manoengkap ma nasida marsomba toe Dakdanak i, djadi diroengkari ma oegasannasida i; diboeat ma sere dohot hamindjon dohot mir bahen silehon-lehon nasida toe Ibana.” Mat. 2: 2-11.

Diboan nasida do barang apala na oemmarga na adong di nasida toe Sipaloea i. Dison ditinggalhon nasida do di hita sada sitiroeon. Torop do halak na mangalehon angka silehon-lehon toe angka ale-ale na di tano on, alai ndang adong ianggo toe Ale-ale na di banoea gindjang na mangalehon toe nasida angka pasoe-pasoe. Ndang tama bahenonota songon i. Apala na oemmoeli sian soede na adong di hita, i do tama boanonta toe Kristus-—tingkinta, hepengta, dohot holong ni rohanta. Na mangalehon toe Ibana do hita disi molo italehon lao [23] pasonanghon halak na pogos, dohot mangadjari halak taringot toe Sipaloea i. Songon i ma tarbahen hita paloeahon halak na mangkorhon hamamatena. Silehonlehon na songon i do dihalashon djala dipasoe-pasoe Jesus. [24]

Bindoe 4—Hapoporoes Na Toe Tano Misir

NDADA sian tigor ni roha ni si Herodes na mandok na giot ro ibana marsomba toe Jesus. Biar do rohana aoet beha lam magodang Sipaloea i gabe sada radja laos mamboeat haradjaon i sian ibana. Diloeloei rohana do mandjalahi dakdanak i asa pamateonna.

Diparade angka parroha i do dirinasida laho moelak dohot pabotohon toe si Herodes. Alai tarida do soeroesoeroean ni Debata dibagasan sada nipi, mandokhon asa sian dalan na asing nasida moelak.

„Asa doeng laho nasida, ro ma soeroe-soeroean ni Debata, diida si Josep di nipina i, na mandok toe ibana: Hehe ma ho, boan ma Dakdanak i rap dohot inana i, maporoes ma hamoe toe tano Misir, sai disi ma hamoe paima ro hatangkoe; ai na ro ma Herodes mangaloeloei Dakdanak i asa boenoeanna.” Matt. 2 : 13.

Ndada dipainte si Josep sahat toe torang ari; manigor hehe do ibana, djala, borhat raphon si Maria dohot Dakdanak i di bornginna i manoeloes sidalanan na dao i. Diboan angka parroha i do angka barang siloea na arga toe Jesus marhite sian i ma dipasingkop Debata balandjonasida di dalan dohot saleleng di tano Misir nasida, painte moelak nasida moese toe tanonasida.

Mansai moeroek do si Herodes doeng diboto ibana naoeng moelak angka parroha i sian dalan na asing Diboto ibana do manang beha pandok ni Debata marhite sian panoerirangna taringot toe haroro ni Kristus. Diboto ibana do na ditongos bintang i lao manogoe-nogoe angka parroha i. Alai disangkap rohana do giot mamoenoe Jesus. Di parpiar-piar ni moeroekna i disoeroe ibana do angka paranganna toe hoeta Betlehem mamoe- [25]

Pardalanan na toe tano Misir.
„Boan ma Dakdanah i rap dohot inana i, maporoes ma hamoe toe tano Misir” [26] noe „nasa baoa na maroemoer doea taon ro di angka na oemmetmet.”

Toeng halongangan bolon do sahalak na giot mangalo Debata! Toeng sada oelaon na djorboet do na mangalengsehon angka dakdanak na so marsala i! Naoeng torop hian do paroelan ni si Herodes na so toroe; alai ingkon tiboe do maroedjoeng ngoloena na djahat i. Sada hamatean na djorboet do parmatena.

Tinggal di tano Misir do ianggo si Josep dohot si Maria painte mate si Herodes. Doeng i tarida moese ma soeroe-soeroean ni Debata toe si Josep, ninna ma: „Hehe ma ho boeat ma Dakdanak i rap dohot inana i, moelak ma hamoe toe tano Israel; ai noenga mate angka na soemangkapi hosa ni Dakdanak i. Mat. 2: 16-20.

Noenga marsangkap hian si Josep naeng maringanan di hoeta Betlehem, hoeta hatoeboean ni Jesus; alai di na mandapothon loeat Judea, tarboto ma toe ibana na anak ni si Herodes i do bangkit radja ganti ni amangna i. Ala ni on ma oemhahen mabiar si Josep laho toesi, djala ndang diboto ibana be manang toedia tondongonna; djadi disoeroe Debata ma sada soeroe-soeroeanna pabotohon manang aha sibahenonna. Mangihoethon panogoe-nogoeon ni soeroe-soeroean i, djadi moelak ma si Josep toe hoeta Nasaret hoeta parmiananna hian. [27]

Bindoe 5—Hasidakdanaon Ni Jesus

TINGGAL di sada hoeta na menek djala na hinaliangan ni angka dolok do Jesus di tingki hasidakdanahonna. Anak ni Debata hiaa do Ibana, dibahen i na boi do bahenonna manang didia ingananna di tano on. Taoe sipasangapon do Ibana toe manang inganan dia pe. Alai ndada laho Ibana toe angka bagas ni halak na mora manang toe angka bagas ni angka radja. Dipillit Ibana do naeng tinggal raphon angka na dangol na di Nasaret.

Dipangido roha ni Jesus do asa diboto angka na pogos i na niantoesanna soede hasoesaannasida. Naoeng ditaon Ibana hian do sasoede na giot taonon nasida. Na boi do Ibana mangkilala rap nasida, dohot mangoeroepi nasida.

Songon on do pandok ni Bibel i taringot toe ngoloe ni Jesus di tingki hasidakdanahonna: „Doeng i lam magodang ma Dakdanak i, lam gogo ma dohot tondina, djala gok hapistaran Ibana, djala hasonggopan ni asi ni roha ni Debata do Ibana.” „Doeng i lam ganda ma pistarna dohot oemoerna djala lam diparhasian Debata dohot djolma Ibana.” Torang djala ngoloe do pingkiranna. Sigop do Ibana mangantoesi, djala dipatoedoehon Ibana do sada partimbangan dohot habisoehon na mangalobii toras ni pamatangna. Alai atik pe songon i boeloes do ngoloena soeang songon angka dakdanak na asing, magodang di roha dohot di pamatang soeang songon na asing i.

Alai ndada toeng di soede soeman Jesus toe angka dakdanak na asing i. Dipatoedoehon Ibana do sada pangalaho na lambok djala na so ahoet toe diri. Tongtong do rade tanganna na doea i mangoeroepi halak na [28] asing. Na benget djala na tigor do Ibana. Atik pe pir Ibana songon batoe mamak ala ni hasintongan, ndang hea loepa Ibana lambok djala porman toe soede halak. Di bagasna, manang didia pe tahe, sai tongtong do Ibana riang songon sinondang ni mata ni ari.

Marpangantan djala boerdjoe do Ibana maradophon angka na matobang dohot na pogos, djala nang pe toe angka binatang na ngoengoe i dipatoedoehon Ibana do holong ni rohana. Ra do Ibanp, mangoebat-oebati sadapidong na maboegang, djala ganoep na mangoloe do marias ni roha asal ma djoemonok Ibana toe lamboengnasida.

Di angka ari ni Kristus toeng radot sitoetoe do halak Jahoedi mandjaga pangadjaran ni angka dakdanaknasida be. Rapet do angka biloet parsingkolaannasida toe angka sinagoge, manang inganan partangiangan, djala angka rabbi do na gabe angka goeroenasida na hoehoet diradjoemi marhapandean na bagas. Ala torop diadjarhon nasida disi na so toetoe, ndada laho Jesus toe angka bagas pargoeroean i. Ganti ni Hata ni Debata, hata ni djolma do diparsiadjari disi, djala djotdjotan moese do maralo toe pangadjaran ni Debata na nilehonna marhite-hite angka panoerirangna. [29]

Debata sandiri do, marhite-hite Tondi Porbadiana i, mangadjari si Maria manogoe-nogoe Anakna i. Sian boekoe Na Badia i do diadjarhon si Maria toe Jesus, djala diparsiadjari Ibana sandiri do mandjaha dohot manggoeroehon angka soerat Na Badia i.

Dihalomohon Jesus moese do manangkasi angka djadi-djadian halongangan na binahen ni Debata na di tano on dohot na adong di langit i. Dibagasan boekoe Natuur (djadi-djadian) i dibereng Ibana do angka haoe, soeansoeanan, binatang, mata ni ari dohot angka bintang pe. Ganoep ari do dipamanat Ibana angka i, djala sai diboeat Ibana do sian i angka parsiadjaran hoehoet mangantoesi angka ala ni sasoede. Angka soeroe-soeroean na badia pe djonok do mangoeroepi Ibana manggoeroehon sian angka i taringot toe Debata. Songon i ma, di na tamba timbo dohot gogo ni pamatangna, lam magodang do Ibana di parbinotoan dohot dihabisoehon.

Boi do dapot ganoep dakdanak parbinotoan songon na adong di Jesus. Tama itaparhaseang tingkinta lao manggoeroehon holan na sintong. Ndada adong goena ni gaboes dohot toeri-toerian di hita. Holan hasintongan i do na mararga, djala on ma na boi dapot hita sian Hata ni Debata dohot sian angka djadi-djadian. Di na itaparsiadjari sasoedena on, ro do angka soeroesoeroean ni Debata mangoeroepi hita asa itaantoesi. Berengonta ma habisoehon dohot hadengganon ni Amanta na di banoea gindjang i. Pingkiranta i pe lam dipatogoe, rohanta dipaias, djala hita pe lam soeman toe Sipaloea hita.

Ganoep taon do si Josep dohot si Maria laho toe hoeta Jerusalem toe pesta paska i. Doeng maroemoer Jesus sampoeloe doea taon, diboan nasida do Ibana rap. [30]

Sada pardalanan na sonang do on. Torop do halak na mardalan pat, marsihoendoel diatas angka lomboe manang halode, djala pola do manang piga-piga ari mardalan asa sahat toe hoeta Jerusalem.[*] Sian soede bagian ni tano i, laos songon i moese do nang sian angka loeat na asing, marroan do halak toemopot pesta i, djala maroedoer-oedoer do nasida marsasaloeat. Tar di paroedjoengan ni boelan Maart do masa pesta on. Di tingki i di tano Palestina gok boenga na djeges dohot ende-ende ni angka pidong do tano i. Di tingki na mardalan i nasida, dibaritahon angka ama dohot ina do angka halongangan na binahen ni Debata toe halak Israel nahinan. Djotdjot do rap marende nasida sian deba angka endeende psalmen ni radja Daoet.

Ianggo di tingki ni Kristus, ngali-ngali djala songon roepa sambing do pangoloion toe Debata. Godangan nama dipingkiri nasida haporloeannasida be sian denggan ni basa ni Debata na toe nasida. Alai ndada songon i ianggo Jesus. Holong do rohana mamingkiri taringot toe Debata. Doeng sahat Ibana toe bagas djoro, dipanotnoti Ibana do angka malim i dibagasan oelaonnasida be. Rap marsinggang do Ibana dohot angka na mamele i di tingki martangiang, djala diihoethon Ibana do nasida mangendehon ende poedji-poedjian.

Ganoep manogot dohot potang, dipelehon do sada anak ni biroe-biroe di gindjang ni langgatan i. On ma na manoedoe dompak Sipaloea i. Di na binereng ni Jesus pelean na so marlindang i, diadjarhon Tondi Porbadia i to toe Ibana lapatan ni i. Diboto Ibana do na Ibana sandiri. Biroe-biroe ni Debata na ingkon mate ala ni dosa ni hadjolmaon. Digohi pingkiran na songon i, dihagioti

[*]Tar hira-hira pitoe poeloe pal do daona sian hoeta Nasaret toe hoeta Jerusalem.

[31]

rohana do naeng sandirian. Asa ndada be rap Ibana dohot natorasna i di bagas djoro, djadi di na moelak nasida toe hoeta ndada be rap Ibana dohot nasida.

Dibagasan sadabiloet na marsamboeng toe bagas djoro i adong do sada parsingkolaan na niadjaran ni angka rabbi, djadi toesi ma Jesus masoek. Dipadjoegoek do [32] dirina raphon angka doli-doli na asing i di lamboeng pat ni angka goeroe bolon i lao manangihon pangadjarannasida. Toeng torop do pingkiran ni halak Jahoedi na sala taringot toe Messias i. Diboto Jesus do i, alai ndada ra Ibana marsoeal mangalo angka halak na pistar i. Songon sada halak na giot adjaran, disoengkoeni Ibana do taringot toe angka na sinoerathon ni angka panoerirang i. Di boekoe ni si Jesaja bindoe limapoeloe toloe, disoerathon do taringot toe hamamate ni Sipaloea i, djadi didjaha Jesus ma i hoehoet manoengkoen artina.

Ndang tarlehon angka rabbi i aloes ni soengkoensoengkoenna i. Doeng i dimoelai nasida ma manoengkoeni Jesus djala longang sitoetoe ma roha ni halak i eombege hapistaranna taringot toe angka soerat na badia i. Tangkas do diida nasida na oembotoan Ibana di angka soerat i sian nasida sandiri. Diida nasida do na sala pangadjarannasida i, alai ndada ra nasida mangkaporseai na asing.

Ala ni boerdjoe dohot lambok ni Jesus, ndada moeroek nasida. Dipangido rohanasida do nian asa dohot Ibana gabe sada sian siseannasida, djala asa diadjari nasida Ibana mangalapathon Bibel i songon pambahen nasida.

Di na moelak si Josep dohot si Maria sian hoeta Jerusalem toe hoetanasida, ndang diboto nasida naoeng tinggal Jesus di poedi. Dipingkir nasida do naoeng oedoer Ibana raphon angka dongan saloeat. Alai di na marborngin nasida diboto nasida ma na so disi Ibana. Sai diloeloei nasida do Ibana di na saoedoeran i, hape laos so marnioela do.

Gok biar do roha ni si Josep dohot si Maria. Diingot nasida do si Herodes na giot mamoenoe Jesus di tingki ni hasidakdanahonna, djadi diarop rohanasida do naoeng adong hasoesaan na ro toe Ibana. Dohot gondok [33] ni roha dipahatop nasida do moelak toe Jerusalem, alai ndang dapot nasida Ibana nda doeng pe patoloearihon.

Mansai las sitoetoe do rohanasida marnida Ibana moese, alai dipingkir roha ni si Maria do Ibana tama sibadaan ala maninggalhon nasida. Dibahen i didok ma:—

„Beasa songon i dibahen no toe hami, ale amang? Ida ma, bernit do diahap rohanami dohot amangmoe mangaloeloei Ho.”

„Beasa pola loeloeanmoena Ahoe, ndang diboto hamoe, na tama Ahoe dibagasan angka na di Damang?” Loek. 2: 48, 49.

Di tingki na mandok songon i Jesus, ditoedoe Ibana dompak gindjang. Diida nasida do di bohina i sada sinondang na mambahen longang nasida. Diboto Jesus do na Anak ni Debata Ibana, djala na mangoela oelaon ni Amana na marsoeroe Ibana toe tano on do Ibana disi.

Ndang dihaloepahon si Maria hata i. Di angka taon na mangihoet toesi pe diantoesi ibana oembagas taringot toe arti ni hatana i.

Holong do roha ni si Maria dohot si Josep di Jesus, alai ala na djais do nasida oembahen na agoan nasida. Dihaloepahon nasida do oelaon naoeng dipasahat Debata toe nasida. Ala ni hadjaison sadari do agoan nasida di Jesus. Songon i moese do toropan halak na agoan Sipaloea i sian parpoengoeannasida. Molo so ringkot rohanta mamingkiri taringot toe Ibana manang martangiang toe Ibana; molo marhata rari, hata moeroek, manang hata na so toere na asing hita, i do paholanghon dirinta sian Kristus. Molo so rap hita dohot Ibana gabe loengoenan djala marsak ma hita. Alai molo na toetoe lomo rohanta mardonganhon Ibana, na ra do Ibana rap tinggal dohot hita. Toe saloehoetna djolma na manga- [34] loeloei Ibana, las do roha ni Sipaloea i tinggal rap dohot nasida. Patorangonna do bagas ni na doemangol, djala pahinsaonna do_ roha na goemondok.

Nang pe diboto na Anak ni Debata Ibana, laho do Jesus moelak raphon si Josep dohot si Maria toe hoeta Nasaret. Leleng ni toloe poeloe taon do ibana mangoloi nasida. Ibana naoeng hea Sintoea ni banoea gindjang, gabe sada anak pangkaholongi djala pangoloi di tano on. Saloehoet na niidana di bagas djoro i, tongtong do dipeop Ibana dibagasan rohana, Dipainte Ibana do tingki na binoehoel ni Debata mamoelai oelaon na pinasahat toe Ibana.

Tinggal dibagas ni sada halak pardihoeta na so paradongan do Jesus. Ringgas djala boerdjoe do Ibana mangoela oe-laon lao manoengkoepi balandjo nasin a saripe. Doeng toek oemoerna, manigor do digoeroehhon Ibana sada oelaon, rap martoengkang dohot si Josep.

Na mamoloes do Ibana sian dalan ni hoeta na menek i dohot pahean ni sada halak pardihoeta di na marlahomoelak Ibana sian oelaonna. Ndada dipangke Ibana hadebataonna i pasonanghon ngoloena sandiri.

Di na mangoela Jesus di tingki sihadakdanahon dohot [35] haposoonna, lam martamba-tamba do hagogoon ni pamatang dohot pingkiranna. Dibahen Ibana do sian nasa gogona asa hipas pamatang, pingkiran dohot partondionna asa marhite sian i tarbahen moese margoenahon i di sasoede. Manang aha pe dioela sai denggan do dibahen. Tongtong do lomo rohana asa oenang hainsahan, nang pe maniop soede pandjamaan. Marhite-hite tiroean diadjarhon Ibana do asa tongtong hita boerdjoe di ganoep oelaon, djala tama bahenonta oelaonta i manat djala denggan. Hasangapon do oelaon na songon i. Tama soede hita mangoelahon na taoe gabe pangoeroepion toe dirinta dohot toe halak na asing. Dibahen Debata do oelaon i di hita songon sada pasoe-pasoe, djala tongtong do Ibana marlas ni roha mida angka dakdanak na ringgas mangoeroepi ama dohot ina di oelaonnasida. Angka dakdanak sisongon i do moese na gabe pasoe-pasoe toe halak na asing ia doeng haroear nasida maninggalhon bagas ni natorasna be.

Angka naposo na tongtong mambahen las ni roha ni Debata dibagasan soede oelaonnasida, na mangoelahon na tigor ala ni hatigoran, angka i do moese djolma na margoena di tano on. Ai molo boerdjoe nasida di oelaon na menek djala na toroek, i do na pataoehon dirinasida moese toe oelaon na toemimbo. [36]

Bindoe 6—Angka Ari Paraloan

TOROP do atoeran dibahen angka goeroe ni halak Jahoedi di na torop i, djala dipangido nasida do mambahen torop angka na so adong diparentahon Debata. Gari angka dakdanak ingkon dohot do manggoeroehon dohot mangoelahon angka atoeran i. Alai ianggo Jesus ndada di goeroehon Ibana pangadjaran ni angka rabbi i. Manat do Ibana mandjaga hatana adop angka goeroe i, alai diparsiadjari Ibana do angka soerat na badia i, hoehoet mangihoethon patik ni Debata. Djotdjot do Ibana hona hata ala so dioelahon Ibana songon na nioela ni halak na asing. Djadi dipatoedoehon Ibana do sian Hata ni Debata dalan hasintongan i.

Tongtong do sai dibahen Jesus na taoe pasonanghon halak na asing. Ala ni boerdjoe dohot lambok ni rohana, mangarop sitoetoe do angka rabbi i mambahen Ibana manoeroet songon na binahen nasida. Alai toeng na so tarbahen nasida do songon i. Molo didjoedjoei nasida Ibana mangihoethon angka paratoeran na binahen nasida, disoengkoen Ibana do manang na songon dia pandok ni Hata ni Debata. Ai manang aha na tarsoerat disi, i do oelahononna.

On ma na mambahen marsigorgor moeroek ni angka rabbi i. Diboto nasida do naoeng pilit atoeran-atoeran na binahen nasida i sian Bibel, alai nang pe songon i non i sogo do rohanasida mida Jesus ala mandjoea adop halak i. Dialoehon nasida do Ibana toe natorasna. Dipingkir si Josep dohot si Maria do angka rabbi i halak na denggan, ala ni i gabe hona hata ma Jesus dibahen nasida. Tanggoengan na borat do i. [37]

Angka rabbi i do didongani angka haha-anggi ni Jesus. Didok nasida do na tama parrohahononhon angka hata ni angka rabbi songon hata ni Debata. Dipinsang nasida do Jesus ala dibahen Ibana dirina toemimbo sian angka oelaon ni na torop.

Dipingkir angka rabbi i do doemenggan nasida sian halak na asing, ala ni i ndang domoe nasida toe halak hatoropan. Pis do mata nasida mida halak na dangol dohot na oto. Gari halak na marsahit dohot na morsoro ni ari Jesus marasi ni roha toe na pogos. toeng ditinggalhon nasida do so dapotan pangaropan dohot apoel-apoela.

Ianggo Jesus sai dipatoedoehon Ibana do holong ni rohana toe soede halak. Ganoep halak na marsoro ni ari na djoempangsa, sai tongtong do dioeroepi Ibana. Ndang adong hepeng lehononna, alai djotdjot do disoadahon Ibana dirina sian sipanganon asal ma boi oeroepanna halak na asing. Molo disonggahi angka haha-anggina i angka halak na dangol i, apala toe angka i do Jesus laho mangkoelingi nasida dohot hata apoel-apoel na lambok. Toe halak na male dohot na maoeas, diboan Ibana do sipanganon dohot samangkoek aek ngali, djala djotdjot do dilehon Ibana sipanganonna hian toe nasida.

Soede i mambahen sogo ni roha ni haha-anggina i. Diasoepi nasida do Ibana, alai nang pe songon i sai tong- [38] tong do dioelahon Ibana na nidok ni Debata. Toeng torop do pansoebaon dohot pangoendjoenan na ingkon boloeson ni Jesus. Tongtong do djonggor mata ni sibolis i giot manaloehon Ibana. Aoet soera ma tarbahen ibana manogoe Jesus mambahen sada oelaon na sala, manang mangkatahon sada hata moeroek, na so boi do Ibana gabe Sipaloea hita, djala tano on pe na laos mago boti do. Diboto Sibolis i do i, ala ni i ma oembahen didatdati ibana mangaloeloei dalan asa mardosa Jesus. Alai atik pe tongtong didjaga angka soeroe-soeroean n i banoea gindjang i Sipaloea i, tongtong do ngoloena dibagasan sada paroengkilon maralohon hagogoon ni hagolapan. Toeng na so adong do sian hita na boi mangadopi pangoendjoenan n a djorboet na songon tinaonna i.

Alai toe ganoep pangoendjoenan na ro sai on do hatana: „Ai tarsoerat do.” Ndada djotdjot dipinsang Ibana angka sala na binahen ni angka haha-anggina i, alai dipaboa Ibana do toe nasida manang aha na nidok ni Debata. [39]

Sada hoeta na djahat do hoeta Nasaret i. Disoebo angka dakdanak dohot angka doli-doli ni hoeta i do mandjalahi dalan asa diihoethon Jesus dalannasida na so toere i. Na pistar djala na riang do Ibana, dibahen i ma oembahen las rohanasida mangangkoepi Ibana. Alai dipahehe hapormanonna i do moeroeknasida. Djotdjot ala so olo Ibana mangihoethon nasida mambahen sada oelaon na so toere, digoari nasida do Ibana sahalak par biar. Djotdjot do Ibana hona rehe-rehe ala boerdjoe Ibana nang pe toe angka oelaon na menek. Aloesna toe soedena i, on do: Ai tarsoerat do, „Biar mida Jahowa do hapistaran, djala soemoeroet sian hadjahaton, i do parbinotoan.”

Ndada didjoegoelhon Jesus hadirionna i. Molo toeng malobihoe pambahen nasida, ditaonhon Ibana do i. Ala pangoloi Ibana djala ndang maroengoet-oengoet, djotdjotan do oemborat oelaonna. Nang pe songon i ndada mandele Ibana, ai diboto do na las roha ni Debata mida Ibana.

Ianggo tingki na soemonang di Ibana, i ma tingki sasadasa raphon angka djadi-djadian dohot Debata. Doeng sidoeng oelaonna, lomo sitoetoe do rohana laho toe angka ladang, marpingkir-pingkir di angka roera, martangiang toe Debata dilamboeng dolok, manang di tonga-tonga ni angka haoe na di harangan i. Ditangihon Ibana do toe ende-ende ni angka pidong na mamoedji-moedji Sitompa sasoede, djala laos ihoet do soearana mangendehon poedji-poedji dohot hamoeliateon. Didjangkon Ibana do ari marsogotna i dohot soeara na marende. Sogot manogotna i djotdjot do Ibana tinggal di inganan na loengoen mamingkiri-mingkiri taringot toe Debata, marsiadjar Bibel, manang martangiang. Sian angka tingki na dame on, moelak moese do Ibana [40] toe bagas mangoela oelaonna na somal hoehoet mangalehon tiroean dame ni roha mangoela sioelaon.

Manang didia pe Ibana sai tongtong do dirina mambahen djonok soeroe-soeroean ni Debata. Soede do halak na hoemaliang mangkilala ngoloena na so marlindang i. Dibagasan haiason, na mardalani do Ibana di tongatonga ni halak na hoerang pingkiran, halak na kasar, halak na so maradat; dohot di tonga-tonga ni angka sidjalo beo, angka paraoe-boeboes, angka Samaria na gedoek, angka parangan ni halak kapir dohot angka paroema-oema na kasar. Tongtong do Ibana mangapoeli dohot mangoeroepi halak na lodja marsioesoengon, djala dihatahon Ibana do toe nasida angka parsiadjaran na dapotsa sian angka djadi-djadian, i ma taringot toe holong, asi, dohot basa ni Debata.

Diadjari Ibana do nasida mamereng toe dirinasida songon halak na marisi talenta na arga, djala ia digoenahon nasida i toe na denggan dapot nasida ma hamoraon na so ra soeda i. Marhite pambahenan, diadjarhon Ibana do hinaarga ni tingki, djala tingki na tama parhaseangon toe oelaon na denggan. Ndang hea diboloeshon Ibana manang ise songon halak na so adong be mangalehon pangaropan; alai toeng disoebo Ibana do pahinsa roha ni na kasar djala na so adong tagamon mangalehon pangaropan. Dipaboa Ibana do na dihaholongi Debata nasida songon ianakhonna; djala asa anggiat lam sanggam nasida toe roepa haadongon ni Debata.

Asa sian sieteh-etehon dope noenga mangoela Jesus boeat goena toe na asing. Ndang adong manang ise na boi mangotapi Ibana sian oelaon i, angka goeroe na pistar manang angka haha-anggina pe. Dohot toedjoean na marsitoetoe, didjoeldjoelhon Ibana do tinembak ni ngoloena, ai Ibana do i na gabe panondang ni portibi on. [41]

Bindoe 7—Pandidion

DOENG djoempang tingki parhobason ni Kristus adop na torop i, pardjolo sahali laho do Ibana toe batang aek Jordan asa disi dipandidihon si Johannes Pandidi Ibana. Na sinoeroe do si Johannes parade dalan ni Sipaloea i. Na martoerasi do ibana di halongonan, mandok: „Noenga ro tingkina, djala noenga donok haradjaon ni Debata. Paoeba hamoe ma rohamoena, djala porsea ma hamoe di barita na oeli.” Mark. 1: 15. Torop do halak na ro toemangihon Ibana, manopoti dosana, dohot padidihon nasida toe si Johannes di batang aek Jordan i.

Noenga dipabotohon Debata hian toe si Johannes na ingkon ro Jesus sada ari laho pandidihon Ibana toe si Johannes. Naoeng didjandjihon hian do na adong sada tanda lehononna toe ibana, asa diboto Ibana manang na ise i. Doeng ro Jesus manigor diida si Jahannes do di bohina i angka tanda ni ngoloe na so marlindang i, pola tahe didjoea Ibana, ai ninna do: „Ho do toere mandidihon ahoe, marhoea ro Ho toe ahoe?”

„Doeng i didok Jesus ma mangaloesi ibanan: Sai i ma djolo; ai tama do itaganoepi nasa hatigoran.” Mat. 3: 14, 14. Di tingki na mandok i dope Ibana, manigor tarida do di bohina sinondang na sian banoea gindjang songon na binereng ni si Simon na djolo.

Djadi ditogihon si Johannes ma Sipaloea i toe batang aek Jordan na oeli i, djala laos disi ma dididihon ibana Jesus di djolo ni na torop i.

Ndada ala ni haoebaon ni roha ala ni dosana oembahen dididi Jesus, ai ndang hea mardosa Ibana. Dibahen Ibana pe songon i holan na mangalehon sada tiroean do i di hita. [42]

Doeng haroear Ibana sian aek i, marsinggang ma Ibana di topi ni batang aek i martangiang. Doeng i moengkap ma langit djala mamansar sinondang hamoeliaon sian gindjang djala “diida ma midjoer sian i Tondi Porbadia, na marroepahon roepa ni darapati laho songgop toe Ibana.” Marsinondang do bohina dohot sinondang ni hasangapon ni Debata.

Djala tarbege do soeara ni Debata sian banoea gindjang, mandok:—

“On do Anakkoe, hasoedoengan ni roha, halalas ni rohangkoe do Ibana.” Mat. 3: 16, 17.

Ianggo hasangapon na ampe toe Kristus i, i ma sada tanda pardjandjian holong ni roha ni Debata di hita. Ro do Sipaloea i gabe tiroeanta; djala songon sasintongna na dibege tangiang ni Jesus, laos songon i do na ingkon tangihononna do dohot tangiangta. Tarbahen halak na doemangol, pardosa bolon, dohot na loemea i do ro djoemonok toe Ama i. Molo ro hita toe Debata marhite goar ni Jesus, ro do soearana songon na mangkoelingi Jesus i mandok toe hita : On do Anakkoe, hasoedoengan ni roha, halalas ni rohangkoe do Ibana. [43]

Bindoe 8—Pangoendjoenan

DOENG tardidi Jesus, manigor ditogihon Tondi i do Ibana toe halongonan, asa dioendjoeni Sibolis.

Tondi ni Debata do manogihon Ibana di na laho Ibana toe halongonan i. Ndada dihalomohon Ibana pangoendjoenan i. Giotna asa sasadasa do lao mamingkir-mingkiri tanggoengan dohot sioelaonna na bolon i. Marhite tangiang dohot parpoeasoon diparade Ibana do dirina lao mamoloes dalan na marsapoe moedar i. Alai diboto Sibolis i do manang toedia Sipaloea i laho; dibahen i ma oembahen laho Ibana toesi lao mangoendjoeni.

Doeng haroear Jesus sian batang aek Jordan i, marsinondang do bohina dohot sinondang na sian Debata. Alai di na masoek ibana toe halongonan i, mago do hamoeliaon i. Ampe toe Ibana do soede dosa ni portibi on; dipataridahon bohina i do arsak dohot hasoesaan na so hea dope doeng diae sada djolma. Ala ni angka pardosa i do oembahen na marsipal Ibana.

Didjoea si Adam dohot si Hawa do Debata di porlak Eden ala dipangan nasida parboee ni haoe i. Pandjoeaonnasida i do na mamboan dosa dohot hasoesaan dohot hamatean toe portibi on. Ro do Kristus laho mangalehon sitiroean taringot toe pangoloion. Di halongonan i, doeng marpoeaso Ibana opat poeloe ari, ndada ra Ibana nang pe asa dapotan sipanganon, maninggalhon hata ni Amana i.

Sada sian angka pangoendjoenan na manaloehon ompoenta pardjolo, i ma hahisapon. Marhite sian parpoeasoon na leleng on, dipatoedoehon Kristus do na boi do taloehononhon hahisapon ni pamatang i. [44]

Toe hahisapon i do ditogoe Sibolis i hadjolmaon, ala i do na pagalehon pamatang dohot pingkiran. Sian i diboto ibana do na oemmoera manipoe dohot mangalengsehon nasida. Alai tiroean na nilehon ni Kristus mangadjarhon toe hita na ingkon tama taloehononta ganoep hagiot na sala. Ndada radjaan ni hisap-hisap i hita; ingkon hita do mangaradjai angka i.

Di na ro Sibolis pardjolo sahali manopot Kristus, songon roepa ni soeroe-soeroean ni hatioeran do ibana. Diakoe do ibana sada soeroe-soeroean na sian banoea gindjang. Dipaboa do toe Jesus na so lomo ni roha ni Amana pola mangae songon i Ibana ; sae ma holan pangloion na ra manaon.

Di na maralo Jesus dohot paniak ni haraparon i, didok Sibolis i do toe Ibana:— [45]

“Molo na toetoe Anak ni Debata Ho, dokhon ma batoe on gabe sagoe-sagoe.”

Alai oembahen ro pe Ibana asa gabe Sitiroeonta do, asa ingkon taononna do parhansitan songon na ingkon taononta; toeng na so djadi do bahehonna nanggo sada oelaon halongangan goena toe dirina. Saloehoetna halonganganna i porloe holan toe hadengganan ni halak sambing do. Djadi didok Jesus do mangaloesi hata ni Sibolis i:—

“Ninna soerat do, apala holan sagoe-sagoe hangoloean ni djolma, nasa hata ni Debata do, na poeas sian pamanganna.”

Marhite sian on dipatoedoehon Ibana do na tagonan do hita hape hoerangan di sipanganon asal ma mangoloi hata ni Debata. Dibaga-bagahon do toe soede halak na mangoloi Hata ni Debata, haporloean di ngoloe saonari on, djala laos songon i moese nang toe ngoloe na giot ro.

Ndang tarbahen Sibolis i manaloehon Kristus di pangoendjoenan na pardjolo na balga i; dibahen i diboan moese ma Ibana toe poensoe ni bagas djoro di Jerusalem, ninna ma:—

“la Anak ni Debata Ho, timboeng ma toe toroe; ai ninna soerat do: Dokhononna do angka soeroe-soeroeanna manangan-nangan Ho, asa oenang tartoektoek patmoe toe angka batoe.”

Dison, diihoethon Sibolis i do dalan ni Kristus mangenet sian hata na badia i. Alai ianggo pardjandjian on ndada toe halak na ra manotsothon dirina toe djea. Ndang hea didokhon Debata toe Jesus asa daboehononna dirina sian poensoe ni bagas djoro i. Toeng na so ra do Jesus mambahen songon i lao pasonanghon roha ni Sibolis. Didok Ibana do:— [46]

“Didok soerat do ndang djadi oendjoenanmoe Toehan Debatam.”

Tama do hita marsigantoeng toe pandjagaon ni Amanta na di banoea gindjang i; alai na so djadi do hita laho toe na so lomo ni rohana. Na so djadi do bahenonta manang aha na nioraanna.

Dibahen parasi roha Debata, djala ala rade Ibana manesa dosa, djadi adong do deba mandok na so pola adong mara nang djinoea Ibana. Pandjoloanion na so toere do i. Ampoenan ni Debata do halak na mangaloeloei haampoenan dohot na toemoendalhon dosa. Alai ndada tarpasoe-pasoe Ibana halak na mandjoea Ibana.

Saonari dipatoedoehon Sibolis i do haadonganna na toetoe—sintoea ni hagogoon ni haholoman. Diboan ibana do Jesus toe gindjang ni sada dolok na timbo, djala sian i ma dipatoedoehon toe Ibana sasoede haradjaon na adong di tano on. Mamansar do sinondang ni mata ni ari toe gindjang ni angka hoeta na riboer, toe bagas ni angka radja na binahen sian tano tako, toe angka ladang na marisi haoe na marparboee, songon i moese nang toe angka koboen anggoer. Djadi didok Sibolis i ma:—

“Saloehoetna i hoelehon toe Ho, molo olo Ho marsomba toe ahoe.”

Ditailihon Jesus do satongkin toe pamerengan na pinatoedoehonna i. Alai manigor dipahoesor Ibana do dirina. Atik pe dipatoedoehon Sibolis i portibi on toe Jesus dohot sada dalan na manarik roha; dibereng Sipaloea i do toe toroe ni haoelion na di doeroe i. Dibereng Ibana do portibi on dibagasan dosa na djorboet, djala na holang sian Debata. Soedena i mandjadi holan ala ni na manirpang do djolma i sian Debata laho marsomba toe Sibolis. [47]

Masihol do roha ni Jesus giot manoboes na mago i. Dihaloengoenhon rohana do paoelakhon portibi on toe haoelion na loemobi dope sian roepa ni porlak Eden na djolo i. Dihaloengoenhon Ibana do paodjakhon djolma i toe inganan na martoea i raphon dohot Debata. Ala ni nasida, ditoelakhon Ibana do pangoendjoenan i. Ingkon gabe siparmonang Ibana asa anggiat nasida monang, djala asa anggiat boi nasida dos dohot angka soeroe-soeroean, djala asa boi moese nasida diangkoe angka anak ni Debata.

Toe pangidoan ni Sibolis i asa disomba ibana, songon on do pangaloesi ni Kristus:—

„Lao ma ho, Bolis, sian lamboenghon, ai didok soerat do: Toehan Debatam do sisombaonmoe, sasadasa do sioloanmoe.” Mat. 4: 3-10.

Holong ni roha di portibi on, impol ni roha toe hoeaso, dohot hasonangan ni ngoloe, dohot saloehoetna tahe na padaohon djolma i sian na mangoloi Debata,—soedena i noenga dihangkam pangoendjoenan bolon na parpoedi on. Dilehon Sibolis i do portibi on dohot hamoraonna toe Kristus, asal ma olo Ibana pasangaphon hoeaso ni hadjahaton. Songon i ma dibasa-basahon Sibolis toe hita angka oentoeng bolon marhite sian pambahenan na djahat.

Dihoesiphon Ibana do toe hite, “Molo naeng mamora ho di tano on, ingkon ahoe do oloanmoe. Oenang pola magogohoe roham toe hasintongan dohot haboerdjoeon. Oloi ma adjarhoe, doeng i lehononkoe ma toe ho hamoraan, hasangapon, dohot hasonangan.”

Molo taoloi pangadjaran on, na marsomba toe Sibolis i nama hita disi, ndada be toe Debata. Oedjoengna, holan parhansitan dohot djea do boanon ni i. [48]

Sipangoendjoeni i taloe.
„Doeng didok Ibana toe Sibolis i, ,Laho ma ho sian lamboenghon,’ ndang tardjoea pangoendjoeni i so ingkon laho.” [49]

Noenga dipatoedoehon Kristus toe hita manang songon dia tama bahenonta di tingki na hona oendjoen hita. Doeng didok Ibana toe Sibolis i, “Laho ma sian lamboenghon,” ndada tardjoea pangoendjoeni i so ingkon laho. Pangaririmason, gok sogo dohot hamoeroehon, ditinggalhon sintoea ni panggoentoeri i do adopan ni Sipaloea portibi on. Noenga maroedjoeng paraloan i di tingki i. Noenga toeng gok hamonangan ni Kristus songon hinagok ni hataloean ni si Adam.

Songon i ma boi tarbahen hita manamparhon pangoendjoenan, djala manaloehon Sibolds. Didok Toehan i do toe hita: “Alo hamoe ma Sibolis i, doeng i maporoes ma ibana sian hamoe. Padjonok hamoe ma toe Debata doeng i padjonohonna ma toe hamoe.” Jakoboes 4: 7, 8. [50]

Bindoe 9—Oelaon Patoedjolo

SIAN halongonan i moelak do Jesus toe batang aek Jordan, toe inganan pardjamitaan_ ni si Johannes Pandidi i. Di tingki i ro do angka soeroean ni angka sintoea ni Jahoedi sian Jerusalem manoengkoen si Johannes taringot toe hoeaso ni pandidion dohot pardjamitaonna i. Disoengkoeni nasida do manang na ibana do Messias i, manang si Elias, manang na „panoerirang” i, mandko si Moesa. Mangaloesi soedena i, didok ibana do : “Ndang”. Doengi disoengkoen nasida moese ma ibana, ninna ma:—

„Antong ise do ho? Asa hoealoesi hami angka na marsoeroe hami.”

Di tingki na djolo molo mardalanan sada radja sian sada hoeta toe hoeta na asing, disoeroe do angka soeroeanna patoedjolo ni harorona lao paradehon angka dalan. Tabaan nasida do angka haoe, papoengoeon angka batoe, djala gohan nasida do angka roera-roera asa toeng denggan dalan ni radja i. Djadi di tingki na ro Jesus, radja sian banoea gindjang i, disoeroe do si Johannes Pandidi gabe patoedjolo na paradehon dalan morhite na paboahon toe na torop, djala mangapoi nasida maninggalhon dosanasida.

Di tingki na mangaloesi angka soengkoen-soengkoen ni angka soeroean na sian Jerusalem i si Johannes, diida ibana do Jesus djongdjong di topi ni batang aek i. Manigor mira do bohina hoehoet manoedoe dompak Ibana, ninna ma:—

“Alai noenga djongdjong di tonga-tongamoena, na so tinandamoena i. Ibana do i, na ro sian poedingkoe na [51] djoemolo adong asa ahoe; na hoerang tama dope ahoe mangkarhari tali sipatoena i.” Joh. 1: 26, 27.

Ndada otik halongangan ni na torop i. Naoeng di tonga-tonga-nasida do hape Messias i! Diberengi nasida do hoemaliang lao mangaloeloei halak na hinatahon ni si Johannes i. Alai noenga marsampoer Jesus rap dohot angka halak na torop i, djadi mago do Ibana sian pamerengannasida.

Marsogotna i dibereng si Johannes moese do Jesus, doeng i ninna ibana ma gogo:—

“Ida ma an, Biroebiroe ni Debata na mamorsan dosa ni hadjolmaon!”

Doeng i dipaboa si Johannes ma tanda na tarida di tingki pandidion ni Kristus i. „Asa noenga hoeida, djala noenga hoehadjongdjonghon, Ibana do Anak ni Debata.” Joh. 1: 29, 34.

Mardongan biar dohot longang ni roha, mamereng do na torop i dompak Jesus. Masisoengkoenan do nasida sama nasida, Beha, on do Kristus i?

Diida nasida do na so adong hamoraon manang habalgaon ni portibi on di Ibana. Boeloes do pamangkena songon halak parhoerangan. Alai ianggo di bohina na langan i adong do na manggorakhon rohanasida. Didjaha nasida do di pardompahanna i hasangapon dohot hagogoon; djala ganoep pamerengna dohot goerat ni pardompahanna i mangkatahon asi ni roha na maoelioetoes dohot holong ni roha ma so tarsoehat.

Alai ianggo angka soeroean na sian Jerusalem i ndang adong tartarik rohanasida toe Sipaloea i. Ndang dipaboa si Johannes toe nasida hinasiholan ni rohanasida. Diarop rohanasida do ro Messias i songon sada radja siparmonang na di tano on. Dibereng nasida na [52] so songon on oelaon ni Jesus; djadi ala poetoes pangaropan, ba ditinggalhon nasida do Ibana.

Marsogotna i moese dibereng si Johannes do Jesus, djala ninna do: „Ida ma Biroebiroe ni Debata.” Doea sian sisean ni si Johannes na djongdjong djonok disi laho mangihoethon Jesus. Ditangihon nasida do toe pangadjaranna, doeng i gabe siseanna ma nasida. Sada sian na doea i, i ma si Andreas, djala na sada nari, i ma si Johannes. Manigor diboan si Andreas do si Simon, donganna saama, i ma si Petrus na ginoaran ni Kristus. Marsogotna i di na laho Ibana toe Galilea, didjooe Kristus moese do sada nari sisean na margoar si Pilippus. Disi dapot ibana Sipaloea i, manigor diboan do ale-alena si Natanael.

Songon i do moelai oelaon ni Kristus na balga i di portibi on. Sada-sada do didjooe Ibana angka siseanna i, na sada mamboan donganna saama, doeng i na sada nari mamboan donganna. Songon on ma tama bahenon ni ganoep pangihoet ni Kristus. Disi diboto ibana Jesus, tama ma paboaonna toe na asing taringot toe Aleale na dapotsa i. On do sada oelaon na boi bahenon ni sasoede, na poso manang na matoea.

Di hoeta Kana, na di loeat Galilea, rap laho do Kristus dohot angka anak siseanna i toe sada pesta paroendjoehan. Manoengkoepi hasonangan ni isi ni bagas i, dipatoedoehon Jesus do hoeasona halongangan i.

Hasomalan do di loeat i di hatiha pesta mamangke anggoer. Alai andorang so maroedjoeng dope pesta i, noenga hahoerangan nasida di anggoer. Dietong do i sada hadjaison molo hahoerangan anggoer dibagasan sada pesta, djala na songon i ma tardok sada hailaon bolon di soehoet. Dipaboa do na masa i toe Jesus, djadi disoeroe Ibana ma angka naposo i manggohi onom [53] goensi dohot aek. Doeng i didok Ibana ma, “Tahoei hamoe ma sian i doeng i boan hamoe ma i toe pande sipanganon.” Joh. 2: 8.

Ganti ni aek haroear do sian i anggoer. Ianggo anggoer on dao do i doemenggan sian anggoer na pardjolo naoeng nilehonna i, djala sae do i toe soedena.

Doeng dibahen Jesus oelaon halongangan i, laho do Ibana sip sian i. Doeng pe salpoe Ibana asa diboto angka tamoee i tanda halongangan na binahenna i. Sada toedosan do silehon-lehon ni Kristus na toe pesta i. Ianggo na pinatoedoehon ni aek i, i ma pandidion, djala na tinoedoe ni anggoer i, i ma moedarna na oese ala ni tano on.

Ianggo anggoer na djinadihon ni Jesus i ndada anggoer na pang. Na mangkorhon hamaboehon dohot lan angka na so hasea do i, djala diorai Debata do hita mamangke sisongon i. Didok do:— “Pangapasi do ang-goer i, djala sibahen hagoentoeron toeak na pang, nasa na liloe toebagasan ni, ndang tagamon marbisoek ibana.” “Oedjoengna mangkarat do songon oelok, djala diboersikhon bisana songon oelok dari.” Poda 20: 1; 23: 32.

Anggoer na tonggi do anggoer na pinangkena di peseta on, ai parboee anggoer do i. Anggoer sisongon i do na hinatahon ni panoerirang Jesajas “Songon toeak namboera binoeat .... adong do pasoe-pasoe dibagasanna!” Jes. 65: 8.

Dipatoedoehon Kristus do marhite na laho toe parpestaan i, na denggan do marpoengoe toe na songon i. Lomo do rohana mida halak na marlas ni roha. Djotdjot do ditopot Ibana nasida di bagasnasida be, djala disoebo Ibana do mambahen asa dihaloepahon nasida soede sisarihononhon dohot hasoesaannasida, djala asa [54]

Silehon-lehon ni Kristus toe Pesta Paroendjoehan i.

„Dipatoedoehan Kristus do marhite na laho toe parpestaan i, na denggan do marpoengoe toe na songon i. Lomo do rohana marnida na marias ni roha. Djotdjot do ditopot Ibana nasida di bagasanasida be, djala disoebo Ibana do mambahen asa dihaloepahon nasida soede sisarihononhon dohot hasoesaannasida, djala asa dipingkiri nasida hadengganan dohot holong ni Debata.” dipingkiri nasida hadengganan dohot holong ni roha ni Debata.” [55] dipingkiri nasida hadengganan dohot holong ni roha ni Debata.

Toeng manang didia pe Ibana sai dibahen Kristus do songon i. Manang didia halak na rade mandjalo barita na oeli i, sai dioengkap Ibana do angka hasintongan ni dalan haloeaon.

Di na sadari, di na mamoloes hoeta Samaria, djoegoek do Ibana di lamboeng ni sada soemoer. Doeng i ro ma sada boroe-boroe mangalap aek, djadi dipangido ma asa dilehon Ibana minoem.

Longang do boroe-boroe i disi ai diboto ibana do manang songon dia gigi ni roha ni halak Jahoedi marnida halak Samaria. Alai dipaboa Kristus do toe ibana molo dipangido boroe-boroe i toe Ibana lehononna do toe ibana aek na mangoloe. Doeng dibege i lam longang do ibana. Doeng i ninna Ibana ma:—

„Ganoep na manginoem sian aek on, mangoelahi maoeas, alai na manginoem sian aek na hoelehon ndang na maoeas be ibana ro di saleleng-lelengna. Ianggo aek na hoelehon toe ibana, gabe moeal aek do i dibagasan ibana, na mabaor tongtong ro di hangoloean saleleng ni lelengna.” Joh. 4: 13, 14.

Tondi Porbadia do lapatan ni moeal aek i. Songon sada pardalan na maoeas djala na masihol mida aek, songon i do tama Tondi ni Debata mian dibagasan rohanta. Ganoep na manginoem sian aek on ndang djadi maoeas be. Diboan Tondi Porbadia i do holong ni roha ni Debata toebagasan rohanta. Disoengkoepi do saloehoet hagiot ni rohanta, pola tahe ndang margogo saloehoet hamoraon dohot hasangapon dohot hasonongan ni portibi on manogoe rohanta.

Toeng digohi tondi i do rohanta pola maloengoen hita asa dohot na asing dapotan i. Gabe songon sada [56] moeal aek do i dibagasan hita na mabaor moese lao mamasoe-masoe saloehoet halak na hoemaliang.

Djala ganoep halak na marisi Tondi ni Debata, na rap tinggal do ibana sogot dohot Kristus di hara djaonna i. Didjalo toebagasan r o h a marhite-hite haporseaon, i do na gabe moela ni hangoloean na saleleng-lelengna. Pasoe-pasoe na soemoeroeng on do dipaboa Kristus na naeng lehononna toe boroe-boeroe i asal ma dipangido. Laos songon i do nang toe hita. [57]

Naoeng dilaosi boroe-boroe on do angka patik ni Debata, djala dipatoedoehon Kristus do na diboto Ibana saloehoet dosa na nioelahonna, Alai laos dipatoedoehon moese do na Ale-alena Ibana, na holong djala asi fohana mida boroe-boroe i asal ma ditinggalhon ibana saloehoet dosana. Debata pe ra do mandjalo ibana gabe ianakhonna. Toeng las do rohana oembege sasoedena i! Ala ni las ni rohana dipahipas do langkana mandjooe pangisi ni hoeta na djonok i asa ro nasida marnida Jesus.

Doeng i ro ma nasida toe soemoer i, djala dipangido nasida ma asa tinggal Ibana raphon nasida. Disi do Ibana doea ari mangadjari, djala tor op sitoetoe do na oembege hatana. Dipaoeba nasida be do rohanasida, hoehoet mandjalo Ibana gabe Sipaloea nasida.

Diparhobasanna pardjolo, doea hali do ditopot Ibana inganan hatinggalanna na djolo di hoeta Nasaret. Di na pardjolo sahali laho do Ibana toe sinagoge tingki ari Sabat.

Dison didjaha Ibana do panoerirangon ni si Jesajas taringot toe oelaon ni Messias i—manang songon dia Ibana mandjamitahon barita na oeli toe angka na pogos, mangapoeli angka na marsak, mangalehon parnidaan toe angka na mapitoeng, djala pamaloemhon angka na marsahit.

Doeng i dipaboa Ibana ma toe na torop i naoeng gok panoerirangon i apala di ari i, ai i do oelaon na giot bahenonna sandiri.

Doeng dibege nasida hata i mansai las ma rohanasida. Dihaporseai nasida do Jesus Sipaloea na pinarbaga i. Digorakhon Tondi Porbadia i do rohanasida, djadi mangaloesi do nasida dohot hata amin na gok las ni roha mamoedji Debata. [58]

Alai pintor diingot nasida moese ma manang songon dia ngoloe ni Jesus di tonga-tonganasida, i ma songon sada toekang haoe. Djotdjot do diida nasida Ibana moelaoelaon di partoengkangan ni si Josep. Atik pe diingot nasida na tongtong ngoloena i digohi oelaon holong dohot asi ni roha, ndang be porsea nasida na Ibana Messias i.

Dohot pingkiran na songon i ma diloas nasida Sibolis i mangaradjai rohanasida. Djadi manigor gok rimas do rohanasida adop Sipaloea i. Doeng i mandjooe-djooe ma nasida hoehoet naeng mamoenoe Ibana.

Disarat nasida do Ibana asa danggoerhonon nasida hian toe toroe ni tobing i, alai djonok do angka soeroesoeroean ni Debata mangaramoti Ibana Diboloes Ibana do na torop i sian tonga-tonganasida, djadi ndang be tarida. [59]

Bindoe 10—Angka Pangadjaran Ni Kristus

IANGGO paroegamoon di tonga-tonga ni halak Jahoedi di tingki i tardok do ndang lobi sian roepa na tarida sambing, songon paratoeran na somal. Ala naoeng manimbil nasida sian pangoloion na tingkos toe Debata, djala ala naoeng agoan hoeaso partondion ni Hata ni Debata nasida, dioedji nasida do mangganti hahoerangan na porloe i marhite-hite na manambai angka atoeran dohot angka poda ni na toea-toea ni halak i sandiri.

Holan moedar ni Eristus do na boi paiashon sian dosa. Holan hoeasona i do na boi mandjaga djolma asa oenang mardosa. Alai ianggo halak Jahoedi holan na marsigantoeng di angka oelaon nasida do na gabe dalan toe hangoloean. Ala ni radot ni nasida mangoloi angka atoeran on, dirimpoe nasida ma naoeng bonar nasida djala tama dapotan sada inganan di haradjaon ni Debata.

Alai na manoedjoe toe portibi on do ianggo angka pangaropannasida. Dihasiholi nasida do hamoraon dohot hoeaso, djala angka on do diarop nasida na gabe oepa ni pangoloionnasida na pinaoela-oela i. Ditagam nasida do ro Messias i paodjakhon haradjaonna di tano on, djala mangaradjai songon sada radja na gogo di tongatonga ni djolma. Diarop nasida do djaloon nasida ganoep pasoe-pasoe na adong di tano on di harorona.

Diboto Jesus di na so marnioela pangaropannasida i. Ala ni i ma oembahen ro Ibana mangadjari nasida taringot toe sada barang na oemmoeli sian barang na niloeloean nasida. Na ro do Ibana paoelakhon paroegamoon na toetoe adop Debata. Na mamboan sada paroegamoon na sian roha na ias do Ibana, sada paroega- [60] moon na pinapatar dibagasan sada ngoloe na ias dohot sada parange na badia.

Di pardjamitaon na diatas dolok i, dipatorang Ibana do manang dia na oemmarga dipingkir Debata, djala, manang aha na boi mangalehon halalas ni roha.

Na magodang dibagasan pangadjaran ni angka rabbi i do soede sisean ni Sipaloea i; djadi toe angka siseanna on do pardjolo dihatahon Ibana angka pargoeroean i. Manang aha naoeng niadjarhonna i toe nasida, laos i [61] moese do na naeng adjarhononna toe hita. Tama sitoetoe goeroehononta angka pargoeroean i.

Di angka ari ni Kristus dihilala roha ni angka oeloean ni paroegamoon i do naoeng gok arta partondion nasida. Dipatoedoehon tangiang ni Parise („Ale Debata, maoeliate ma ahoe toe Ho, ala so dos ahoe dohot halak na leban”) i do pangalaho ni donganna sahoemdoelan, djala laos songon i do tardok nang toe pangalaho ni na sabangso i. Alai di tonga-tonga ni halak natorop na marpoengoe na di atas dolok i, torop do tondi ni djolma na mangadopi bohi habadiaonna i mangkilala na „parir djala na dangol djala na pogos djala na mapitoeng djala na marsaemara” nasida: Angkoep ni i, masihol do nasida di „asi ni roha ni Debata, na pangoloehon di saloehoetna djolma.” Dipahehe hata patoedjolo ni Kristus do sada pangaropan dibagasan roha ni halak i; diida nasida do na di toroe ni asi ni roha ni Debata do ngoloenasida.

„Martoea ma angka partondi na pogos,” ninna Kristus. Ia angka partondi na pogos, i ma halak na mananda dosana dohot haporloeannasida. Diboto nasida do na so tarbahen nasida manang aha na denggan ianggo holan sian gogonasida sandiri. Dihasiholi nasida do pangoeroepion sian Debata, djala toe nasida do antong dilehon pasoe-pasoena. „Ai songon on do hata ni Na soen timboel dohot Na soen marmoelia na marhabangsa saleleng-lelengna, djala pargoar na badia: di banoea gindjang dohot di habadiaon do Ahoe maringan alai hoehoet di lamboeng ni halak na magopoe djala na serep martondi, asa pangoloehon tondi ni halak na serep marroha dohot pangoloehon halak parroha na magopoe. Jes. 57: 15. [62]

„Martoea ma angka na marsak roha.” Ndada angka na mardandi dohot na maroengoet-oengoet djala angka na mardalan toesan-toeson dohot sada bohi na asom manang na moerhing. Alai angka halak na toetoe mangarsakhon dosana do, na mangaloeloei haampoenan ni dosa sian Debata. Halak na songon i do siampoenanna. Didok do: „Djadi moeba ma arsaknasida gabe las ni rohä bahenongkoe djala apoelongkoe nasida hoehoet palashon doeng salpoe gondokna na sai laon.” Jer. 31: 13.

„Martoea ma angka na lambok roha.” Didok Kristus do: „Goeroehon hamoe ma sian Ahoe; ai na lambok do Ahoe djala na serep marroha.” Mat. 11: 29. Di na binahen nasida na djahat toe Ibana, dibaloshon Ibana do na denggan balos ni i. Dison dilehon Ibana do di hita sada tiroean na tama ihoethononta.

„Martoea ma angka na maoeasmale mida hatigoran.” Na mambahen na tigor i do hatigoran. I ma pangoloion toe patik ni Debata; ai dibagasan patik i dapot paratoeran ni hatigoran. Didok Bibel i do, „Ai hatigoran do angka tonami saloehoetna.” Ps. 119: 172. Marhite paroelan ni Kristus, diadjarhon Ibana do toe hita na tama oloanta patikna i. Tarida do hatigoran ni patik i dibagasan ngoloena. Na maoeas-male do hita di hatigoran ia sasoede pingkiran, hata, dohot parangenta toedos toe haadongan ni Kristus.

Djala boi do hita gabe songon Kristus molo ra hita. Boi do ngoloenta i toedos toe ngoloena, djala parangenta i hombar toe patik ni Debata. Boanon ni Tondi Porbadia i do holong ni Debata toebagasan rohanta asa lomo rohanta mangoelahon lomona. Na oloan do Debata mangalehon i toe hita sian angka ama-ina na olo mangalehon barang-barang na oeli toe angka dakdanakna. On do pardjandjianna, „Sai pangido hamoe ma, djadi leho- [63] nonna toe hamoe.” Loek. 11: 9; Mat. 7: 7. Sasoede na maoeas-male di hatigoran sai na „pabosoeron do nasida sogot.”

„Martoea ma angka na asi roha.” Ia na marasi ni roha, i ma na mangoeroepi halak loemobi sian na tama djaloon nasida. Songon i do dibahen Debata toe hita. Dihalomohon Ibana do mangoelahon asi ni roha. Lambas do rohana adop angka na so oemboto mandok maoeliate, dohot maradophon halak na djahat. Songon i do hita diadjari Ibana mambahen toe hita sama hita. Didok do: „Alai gabe na basar ma hamoe sama hamoe, angka parasiroha, masisesaan dosa ma hamoe songon naoeng sinesaan ni Debata angka dosamoe.” Ep. 4: 32.

„Martoea ma angka na ias tondi.” Loemobi do diparrohahon Debata taringot toe haadongonta sandiri sian na itadok taringot toe hita. Ndang pola diharingkothon Ibana manang beha haoelion ni roepanta, alai dihalomohon Ibana do ias ni ate-atenta. Disi ma soede hata dohot paroelanta i sintong. Dipangido radja Daoet do di tangiangna, „Tompa ma roha na ias dibagasan ahoe, ale Debata.” „On pe sai lomo ma roham di angka hata ni pamanganhi dohot di pangkataion ni rohangki toe djolo ni bohim, ale Jahowa, partanobatoangkoe dohot siloeloehon ahoe.” Ps. 51: 12; 19: 15. On ma tama pangidoanta.

„Martoea ma angka sibahen dame.” Ganoep halak na marisi tondi na lambok djala na toroek na adong di Kristus i, i do halak sibahen dame. Sada partondion songon i na so toepa patoeboe parbadaan, manang mangalehon aloes na moeroek. Dihorhon i do sada bagas marsonang-sonang, djala diboan i do sada dame na oeli na mamasoe-masoe soede na hoemaliang. [64]

„Martoea ma angka na pinaboeroe-boeroe ni halak ala ni hatigoran.” Mat. 5: 3-10. Diboto Kristus do na torop sian angka siseanna i daboehononhon toebagasan hoeroengan, djala deba sian nasida boenoeon ala ni goarna. Alai dipaboa Ibana hian do asa oenang marsak, rohanasida ala ni i. Ndang adong manang aha na boi mambahen parmaraan toe halak na mangkaholongi dohot na mangihoethon Kristus. Na ro do Ibana mandongani nasida manang didia pe. Atik pe diboenoe nasida, lehononna do moese toe nasida sada ngoloe na so boi maroedjoeng dohot sada toempal na so olo sega.

Djala sian nasida do goeroehononhon ni na asing taringot toe Sipaloea na hinaholongan i. Didok Kristus do toe angka siseanna:—

„Palito ni portibi on do hamoe.” Mat. 5: 14. Na tiboe ne ma laho Jesus toe banoea gindjang. Alai na tinggal do ianggo angka siseanna i di tano on mangadjari halak na torop taringot toe holong ni rohana. Nasida do na gabe songon lampoe di tonga-tonga ni halak. Palito na timbo na di topi laoet na marsinondang di na holom i do na manogoe-nogoe angka parparaoe sahat toe parlaboean; laos songon i do angka pangihoet ni Kristus tama marsinondang di tano na golap on lao manogoe-nogoe halak toe Kristus dohot toe inganan na di banoea gindjang i. On ma sibahenon ni saloehoetha halak Kristen. Didjooe do nasida asa rap mangoela do- [65] hot Ibana dibagasan ladangna na bidang i lao pangoloehon halak na asing.

Toeng asing sitoetoe do pangadjaran na songon i toe parbinegean ni angka na toemangihon Kristus, djadi djotdjot do i dioelak-oelak Ibana. Di na sahali ro do sada siboto patik manoengkoen Ibana:—

„Ale Goeroe, dia do sibahenonkoe, asa dapot toe ahoe sogot hangoloean na saleleng-lelengna?”

Doeng i ninna Toehan Jesus ma mangaloesi: „Beha do tarsoerat di patik, songon dia didjaha ho?”

„Doeng i ninna ma mangaloesi: Ingkon mangkaholongi roham do hot nasa ate-atem dohot nasa tondim, dohot nasa gogom dohot nasa roham di Toehan Debata, djala doshon dirim ma bahen donganmoe.”

„Tigor do aloesmi,” ninna Kristus, „bahen ma songon i asa mangoloe ho!”

Ndada hea dibahen siboto patik i songon i. Diboto ibana do na so holong rohana di na asing. Ganti ni na paoebahon raho disoebo ibana do marsidalianhon ahoet ni rohana i. Ala ni i ma oembahen disoengkoen moese Jesus:—

„Ise do dongankoe?” Loek. 10: 25-29.

Djotdjot do masa parsoealon di tonga-tonga ni angka rabbi taringot toe soengkoen-soengkoen i. Ndada dietong nasida angka na pogos dohot angka na hoerangan dongannasida. Ndang disaori Kristus angka parsoealonnasida i; alai dialoesi Ibana do soengkoen-soengkoen i marhite sada barita na baroe masa di loeat i. Adong ma, ninna Ibana, sada halak na toeat sian hoeta Jerusalem toe hoeta Jeriko. Rahis djala marbatoe-batoe do dalan i hoehoet manoeloes sada inganan halongonan. Dison dipoepoesi angka panamoen do ibana sian soede [66] na adong di ibana, dibalbali, djala diparhansiti do ibana, doeng pe i asa ditinggalhon mate-mate.

Di na peak-peak i ibana songon i disi, mamoloes do sian lamboengna sada halak malim, doeng i moese sada halak Lepi na ro sian bagas djoro na di hoeta Jerusalem.. Alai diboloeshon nasida sambing do ibana ndang adong ra mangoeroepi. Naoeng dipili do nian halak on gabe parhalado di djolo ni Debata di bagas djoro i, djadi tama sitoetoe do nasida maniroe Ibana, gok asi dohot holong ni roha, alai ngali djala pir do rohanasida so mangkilala.

Ndang pola sadia leleng nari mamoloes moese ma sada halak Samaria. Pis do mata ni halak Jahoedi marnida halak Samaria, toeng dihasogohon nasida do halak i. [67] Na so ra do nanggo sada halak Jahoedi mangalehon aek santahoe bahen inoemon, manang santopik roti bahen panganon ni sada halak Samaria. Alai ndada pola dipingkiri ibana taringot toesi manang toe panamoen na ra laos martaboeni dope mamereng-mereng toesi.

Disi do na tardobo i peak-peak naeng mate. Doeng i manigor diboeat halak Samaria i ma oelosna, djala dialithon do i toe na tardobo i. Dilehon do ibana minoem sian anggoerna sandiri, djala ditoeangi do miak toe boegangna i lao mandaoni. Diampehon do ibana moese toe atas ni halodena mamboan toe bagas parmianan hoehoet mandjaga ibana saborngin i. Marsogotna i, andorang so borhat ibana, digarar ibana do balandjo ni na marsahit i sahat toe na moelak hipas ibana moese. Songon i ma dipaboa Jesus, barita i. Doeng i dipahoesor Ibana ma dirina toe siboto patik i djala laos disoengkoen:—

„Asa ise do di roham sian na toloe i, dongan ni na tardobo i?”

Doeng i ninna siboto patik i ma, „Na marasi ni roha di ibana.”

Doeng i ninna Jesus ma mandok ibana: „Antong laho ma ho, bahen ma toedos toe na binahenna i!” Loek. 10: 35-37.

Songon i ma diadjarhon Jesus toe hita paboa na ganoep parhoerangan na tama dapot pangoeroepionta i do dongan hombarta. Tama do bahenonta toe nasida soeang songon lomo ni rohanta naeng bahenon nasida toe hita, ai dihalomohon roha ni Debata do bahenonta na denggan toe hita sama hita. Itapatoedoehon do holong ni rohanta adop Ibana marhite na marasi ni roha toe na hoemaliang hita. [68]

Bindoe 11—Pabadiahon Ari Sabat

DIPARBADIAI Sipaloea i do ari Sabat i, djala diadjari do angka anak siseanna pabadiahon i. Diboto Ibana do manang na songon dia tama bahenon pabadiahon i, ai Ibana sandiri do na mambahen i badia.

Didok Bibel i do: „Ingot hamoe ma ari Sabat laho pabadiahonsa.” „Alai anggo ari papitoehon i, ari paradianan ni Jahowa Debatam do i.” „Ai di na onom ari do ditompa Jahowa langit dohot tano dohot laoet dohot nasa isina, doeng i maradian ma Ibana di ari papitoehon i. Dibahen i do oembahen na dipasoepasoe Jahowa ari paradiananna i djala diparbadiai.” 2 Moesa 20: 8, 10, 11; 31: 16, 17.

Na rap mangoela do Kristus dohot Amana di na mandjadihon tano on, djala didjadihon Ibana do ari Sabat i. Didok Bibel i do na „saloehoetna do marhite sian Ibana oembahen adong.” Joh. 1: 3. Di na mamereng hita toe mata ni ari dohot angka bintang, toe angka haoe dohot toe angka boenga-boenga na oeli i, tama ma ingotonta na Kristus do mandjadihon i soede. Djala dibahen Ibana do ari Sabat i mangoeroepi hita marningot holong dohot hagogoonna.

Torop do angka atoeran dibahen angka goeroe ni halak Jahoedi dalan pabadiahon ari Sabat i, djala dihagioti nasida do asa soede mangihoethon angka atoerannasida i. Dibahen i ma oembahen sai dimatahon nasida Sipaloea i manang na beha bahenonna.

Dibagasan sada ari Sabat, di na moelak Kristus raphon angka siseanna sian sinagoge, diboloes nasida do sada haoema. Noenga salpoe tingki mangan, djadi noenga male sitoetoe angka anak sisean i. Djadi digotili [69] nasida ma bioer ni eme djala dipipisi hoehoet dipangan nasida. Manang di ari dia pe, molo adong sahalak na mamoloes sian ladang manang sian sada porlak, diloas do ibana mamboeat na boi panganonna. Alai ianggo di ari Sabat ndang masa songon i. Dibereng angka moesoe ni Kristus do na binahen ni angka’ anak sisean i, dibahen i ma oembahen didok nasida toe Ibana:—

„Ida ma, dioela angka siseanmi do na so djadi di ari Sabat i.” Mat. 12: 2.

Alai diondihon Kristus do angka siseanna i. Dipaingot Ibana do angka siloeloei sala i taringot toe si Daoet, andorang na hagogotan ibana manganhon sian roti na badia na dibagasan oendoeng-oendoeng djala na mangalehon moese deba toe angka pangihoetna na male i. Molo na djadi do si Daoet oedjoe na male ibana manganhon sian roti na badia i, beha moese ia angka anak sisean na male i, ndang djadi mamoetikhon parboee di tingki ari Sabat na badai i?

Ndada dibahen ari Sabat i gabe boban toe djolma. Na gabe hadengganan do i toe ibana, mangalehon dame dohot paradianan. Dibahen i ma oembahen didok Toehanta: „Ala ni djolma do oembahen adong ari Sabat ndang ala ni ari Sabat oembahen adong djolma.” Mark. 2: 27.

„Doeng i ari Sabat na asing, laho ma Ibana mangadjari toebagasan pargoeroean djadi adong ma disi sada halak naoeng mate tanganna siamoen.

„Alai manggopgopi ma angka siboto soerat dohot angka parise di Ibana, manang na olo Ibana pamaloem sahit di ari Sabat, asa taraloehori nasida Ibana.

„Alai diboto Jesus do parrohaonnasida. Djadi ninna ma mandok djolma partangan na mate i; Hehe ma ho, [70] djongdjong ma ho toe tonga-tonga on! Doeng i hehe ma ibana, dipadjongdjong ma ibana toesi.

„Doeng i ninna Jesus ma mandok nasida: Hoesoengkoen ma hamoe manang dia na djadi oeloan di ari Sabat, mambahen na denggan manang mambahen na djahat, manang pangoloehon manang mangagohon?”

„Doeng i diserbeng ma nasida saloehoetna na hoemaliang i djala ninna ma mandok halak ondeng: Patoltol ma tanganmi, doeng i dibahen ma songon i djadi maloem ma tanganna, soemoeang denggan doshon tanganna na sada nari.”

„Djadi soengkot ni hinaritingna ma rohanasida, doeng i martoeptoep ma nasida di sibahenonnasida toe Toehan Jesus.” Luk. 6: 6-9, 11; Mark 3: 5.

Dipatoedoehon Sipaloea i do hahoerangan ni pingkirannasida i marhite-hite sada soengkoen-soengkoen. „Alai ninna ma mandok nasida: Ise hamoe sahalak, aoet ni adong biroe-biroe sada na targodoeng di ari Sabat, na so mangkindatsa djala manaiti toe gindjang?”

Ndada taraloesi nasida non i. Dibahen i ma oembahen didok, „Sadia do noeaeng hasoeroengan ni djolma sian biroe-biroe? Dibahen i ma oembahen na djadi do mambahen na denggan di ari Sabat.” Mat. 12: 11, 12.

Na djadi do mambahen na denggan,” i ma na so maralo toe patik. Ndang hea dibadai Kristus halak Jahoedi na mangaradoti patik ni Debata manang na pasangaphon ari Sabat i. . Baliksa tahe dipatimboel Ibana do patik i toe hagogokna.

Songon on do panoerirangon ni si Jesajas taringot toe Kristus: „Dihalomohon do patimboelon dohot pasangaphon patikna.” Jes. 42: 21. Patimboelhon, i ma mambahen balga, patoegindjanghon sian inganna hian. Dipatimboel Kristus do patik i, marhite-hite na patoedoe- [71] hon arti na toetoe sian ganoep bagianna i. Dipatoedoehon Ibana do na ingkon radotan do i, ndada holan di paroelan na boi berengon ni djolma, alai ingkon dohot do dibagasan roha na boi holan diboto Debata sandiri. Toe halak na mandok na ro Ibana mangambolonghon patik i, songon on do pandokna, „Oenang ma didok roharaoena: Ahoe ro mangkarhari patik ni oenoem i dohot na nidok ni angka panoerirang i; ai ndang na ro Ahoe mangkarhari, na mangoelahon, i do oembahen na ro Ahoe!” Mat. 5: 17. Astoean ni na mangoelahon, i ma na mangganoepi. Jakoboes 2: 8. Asa di na ro Ibana asa dididi si Johannes Pandidi songon on do pandokna, „Sai i ma djolo; ai tama do itaganoepi nasa hatigoran.” Mat. 3: 15. Na mangganoepi patik i, ima na mangaradoti sian nasa roha.

Toeng na so boi do patik ni Debata toengkaron; ai didok Kristus do „Rasirasa Seda langit dohot tano on ndang toepa mago, nanggo sisia-sia sada manang toeng sanggoerit sian patik ni oehoem i paima djoempang soede na nidokna i.” Mat. 5: 18.

Doeng disoengkoen Ibana soengkoen-soengkoen on: „Manang dia na djadi oelaon di ari Sabat, mambahen na denggan manang mambahen na djahat, manang pangoloehoen manang mangagohon?” dipatoedoehon Kristus do na boi djahaonna roha ni halak Parise na djahat i. Di tingki na naeng pangoloehon Ibana marhite-hite na pamaloemhon na marsahit, diloeloei nasida, do dalan naeng pamatehon marhite-hite na mandjalahi dalan mamoenoe Ibana. Beha, ai doemenggan do na pamatehon di ari Sabat, songon na piningkirnasida i, sian na pamaloemhon angka na marsahit, songon binahenna i ? Dengganan do roha i marisi pamoenoeon di ari ni Debata na badia, sian roha na marisi holong adop dongan djol- [72] ma, i ma holong na pinatoedoehon marhite-hite oelaon hadengganon dohot parasinirohaan ?

Djotdjot do Kristus disalahon halak Jahoedi mangalaosi ari Sabat. Djotdjot moese do didjalahi nasida dalan mamoenoe Ibana ala so diihoethon Ibana patik paratoerannasida. A l a i ndang adong boi non on mangambati Ibana. D i pasangap Ibana do ari Sabat i mangihoethon lomo ni Debata.

Di Jerusalem, adong do sada ambar na balga na margoar Betesda. Adong do angka hatiha oedjoe targoen- [73] sang aek disi; dihaporseai na torop i do na ro sada soeroes-soeroean ni Toehan i manggoensanghon aek i, djala manang ise na pardjolo masoek toesi doeng digoensang aek i, manigor do maloem hilalaonna manang sian sahit aha pe.

Toeng mansai torop do djolma na ro toesi mangarop hamaloemon ni sahitnasida; alai atik pe songon i, toropan do sian nasida na poetoes pangaropan. Di tingki hagagaor ni aek i toeng mansai torop do halak na masidjolo-djoloanan pola so tarbahen nasida nanggo djoemonok toe ambar i.

Di sada ari Sabat ro do Jesus toe Betesda. Toeng mansai asi do rohana marnida halak na marsahit disi. Andoel do oemparir sada sian angka na asing i. Toloepoeloe oealoe taon ma ibana songon i peak-peak so marhagogoon. Nanggo sada pandaoni ndang adong ha boi pamaloemhon sahitna i. Djotdjot do ibana diboan halak toe Betesda; alai di tingki na targoensang aek i, manigor adong do na mandjoloani ibana.

Apala di ari Sabat on disoebo ibana do mandonohi ambar i, alai ndang adong margoena. Diida Jesus do ibana mandjoeroer moelak toe lage podomanna i. Noenga pola soeda ne hagogoonna. Ia so adong pangoeroepion na ro, ingkon mate ibana. Di na peak-peak ibana songon i, di na ganoep tongkin ibana mamereng dompak ambar i, adong do sada bohi na lambok mamereng dompak ibana, djala dibege do sada soeara na mandok:—

„Naeng maloem ho?” Djadi dialoesi na marsahit i ma sian arsak ni rohana, „Ndang adong halak paroehaonkoe, ale Toehan, na mandaboe toe dano i di hagagaor ni aek i, ai paima ro ahoe, noenga adong na asing na mandjoloani bongot toesi.” [74]

Ndada diboto ibana na boi do Halak na di lamboengna i pamaloemhon ibana, ndada holan ibana moese, alai dohot do soede manang ise na ro toe Ibana. Djadi didok Kristus ma toe djolma i: „Hehe ma ho, boeat ma podomanmi, mardalani ma ho.” Satongkin i disoebo ibana , do mangoloi hata i, djala moelak ma gogona. Manigor diodjakhon ibana ma patna, moelai djongdjong hoehoet mardalan. 0 halalas ni rohana i!

Diboeat ibana ma podomanna i hoehoet pangkoedoeson mamoedji-moedji Debata di ganoep mangalangka ibana. Ndang pola sadia leleng nari padjoempang ma ibana dohot deba halak Parise, djadi dipaboa ma toe nasida taringot toe hamamaloemna halongangan bolon i. Ndang haroe las rohanasida, alai hona hata do ibana dibahen nasida ala na binoanna i podomanna di ari Sabat. Doeng i didok na maloem i ma toe nasida:—

„Na pamaloemhon ahoe do mandok toe ahoe: Boeat ma podomanmi, mardalan ma ho.” John 5: 1-11.

Doeng i ndang be toe ibana moeroeknasida, alai toe halak na mandok mamboan podomanna di ari Sabat i nama.

Ianggo di Jerusalem, di tingki na disi Sipaloea i, torop do angka rabbi na pistar na tinggal disi. Diadjarhon nasida do toe na torop i angka pingkiran na sala taringot toe ari Sabat. Ala mansai torop halak na ro marsomba toe bagas djoro i, gabe sarsar do pangadjarannasida toe na hoemaliang. Djadi naeng patingkoson ni Kristus do angka na sala i. Ala ni i ma oembahen dipamaloem Ibana na marsahit i di ari Sabat, djala disoeroe. ibana mamboan podomanna i. Diboto ibana hian do na soenggoelon ni na masa on pangarohaion ni angka rabbi i, djala on ma tingki na denggan di Ibana mangalehon pangadjaran toe nasida. [75]

Toetoe ma antong masa songon i. Diboan halak Parise i ma Ibana toe djolo ni rapot Sanhedrim, i ma rapot godang ni halak Jahoedi, asa mangaloesi aloe-aloe ala mangalaosi ari Sabat Ibana.

Dihadjongdjonghon Jesus do na mardomoe oelaonna i toe patik parsabaton i. Na mardomoe do i toe lomo dohot toe oelaon ni Debata. „Na mangoela do Damang rasirasa noeaeng, Ahoe pe mangoela do,” ninna. Na tongtong do mangoela Debata marmoedoehon ganoep barang na mangoloe. Ai beha, ingkon maradian nama oelaonna di ari Sabat? Otapan ni Debata nama mata ni ari mangalehon hatioeran toe tano on dohot patoeboehon angka soean-soeanan ? Tama ma angka soenge i montok sian na pabornokhon angka ladang dohot haoema, djala [76] mangotapi parneak-toeroen ni pasang ni angka galoembang ni laoet? Ingkon maradian ma eme dohot soeansoeanan na asing i sian na toeboe, djala laos songon i moese haoe dohot angka boenga-boenga sian ma mangkaroearhon oeap na hoeshoes di ari Sabat? Molo songon i, nda agoan parboee na di tano on ma djolma, djala mago moese angka pasoe-pasoe na margogoihon ngoloena? Ingkon datdatan ni natuur (djadi-djadian) do oelaonna, ia so songon i ingkon mate do djolma. Laos songon i do nang djolma i, adong do oelaon sibahenonna di ari i. Ingkon radotanna do angka haporloean ni ngoloe, ingkon oeroepanna do angka na marsahit, djala ingkon soengkoepanna do hahoerangan ni angka na pogos. Ndada lomo roha ni Debata mangae angka djolma na tinompana i nanggo sada djom asa maloea nasida sian ari Sabat manang sian ari dia pe na asing. Ndang hea maradian oelaon ni banoea gindjang, laos songon i do nang hita na so tama maradian sian na mambahen na denggan. [77] [78] [79]

Bindoe 12—Marsihoendoel Toe Jerusalem

NOENGA lam djoemonok Jesus toe Jerusalem na giot manopot pesta paska i. Mansai torop do halak hoemaliang Ibana na rap laho toe pesta sisahali sataon bolon i. Mangihoethon hatana, diboan doea anak siseanna i do sada anak ni halode boban hoendoelanna toe hoeta Jerusalem. Dihembanghon nasida do angka pangkeannasida toe gindjang ni binatang i, doeng i dipahoendoel nasida ma Goeroenasida i toe gindjangna.

Disi doeng hoendoel Ibana, manigor tarbege do soerak-soerak las ni roha. Didjooehon na torop i do Ibana songon Messias, radjanasida. Lobi lima ratoes taon na djolo, disoeriranghon panoerirang i do taringot toeson :—

„Mariaia sitoetoe ma ho, ale boroe Sion, marolop-olop ma ho ale boroe Jerusalem! Ida ma na ro ma radjam toemopot ho, partigor Ibana djala siparmonang; na serep do rohana djala marsihoendoel di halode dohot di anak ni halode ina-ina.” Sak. 9: 9.

Soede do halak na torop i marias ni roha. Ndada tarlehon nasida toe Ibana angka siloea na arga, djadi pangkeannasida be do dihembanghon nasida songon lage di dalan i. Dipansoeakhon nasida do angka rame-rame dohot boeloeng-boeloeng na rata, djala dipampeakhon nasida do angka i di dalan i. Diarop nasida do ro Kristus mamboeat habangsa ni radja Daoet di Jerusalem.

Ndang hea na djolo diloas Sipaloea i angka pangihoetna pasangaphon Ibana songon sada radja. Alai ianggo di tingki on lomo do rohana patoedoehon dirina toe portibi on songon Sipanoboesna.

Na tole pelehononna ma Anak ni Debata songon pelean ni hadjolmaon. Di angka soendoet na mangihoet [80] toesi, ingkon bahenon ni hoeriana do hamamatena i gabe sada parningotan dohot pargoeroean na bolon. Dibahen i ringkot sitoetoe do tartogoe pangarohaion ni na toróp adop Ibana.

Di poedi ni na masa songon i, ndada tarbahen tano on be mangkaloepahon parhansitan dohot hapapadjalna di poedian ni ari. I hian do sangkap ni Debata asa tandap ganoep-ganoep na masa di paroedjoengan ni ngoloe ni Kristus, djala asa oenang adong hoeaso manang dia na boi mambahen i dihaloepahon halak.

Di tonga-tonga ni halak na torop na mangkaliangi Toehan i, torop do halak naoeng pinaloea ni hoeaso ni Sipaloea i. Disi do angka taban-taban na nirampoesna sian tangan ni Sibolis mamoedji-moedji goar ni Debata ala haloeaonnasida.

Angka na mapitoeng na pinamaloemna i do manogoe dalan i. Djala halak na ngoengoe na pinamaloemna i do [81] goemogo mandjooehon hosianna. Angka na loempoeon naoeng pinahipasna i do goemogo hoemadjildjal ala ni las ni rohanasida, djala nasida moese-do na roeminggas mansoeakhon angka ranting ni haoe i hoehoet manghirap-hiraphon angka i di djolona. Dipampeakhon angka na hoeliton naoeng pinamaloemna marhite-hite hata sapandohan i do angka oelosnasida toe dalan i. Loas disi do dohot halak naoeng pinangoloe ni Sipaloea i sian hamatean.

Si Lasaroes pe, naoeng pola boesoek hian, dibagasan tanomanna, alai noeaeng marhahipason djala marlas ni roha, rap do ibana dohot halak na torop na mangihoethon Sipaloea i toe Jerusalem.

Di na lam tamba bilangan ni halak na mangihoethon poengoean i, tarondjar be do rohanasida mandjooehon pola marsaringar sian dolok toe dolok, djala sian roera toe roera:—

„Hosianna di anak ni si Daoet. Pinasoepasoe ma na ro marhite-hite goar ni Toehan! Hosianna ma di angka banoea gindjang!” Mat. 21: 9.

Torop do halak Parise na mamereng i marsogo ni roha. Dihilala nasida do naoeng lam mago hoeasonasida sian na torop i. Dibahen nasida do gogonasida pasiphon angka na torop i; alai soede ora-ora dohot asoep-asoepnasida lam dohot do i manambai hariboeron bolon i. Doeng djoet rohanasida ala so boi pasiphon angka na torop i, disosak nasida ma djoemonok toe Jesus, hoehoet mandok :—

„Pinsang ma da antong siseanmi, goeroe.”

Ditoranghon nasida do na so tama hagaoran na songon i, djala toeng na so paloason ni angka sintoea i do bahenon songon i. [82]

Doeng i dialoesi Jesus ma nasida:—„Hoedok ma di hamoe: Aoet na sip angka nasida, mandjooe-djooe ma angka batoe i.” Loek. 19: 39, 40.

Na binoehoel ni Debata hian do ha masa on; naoeng disoeriranghon angka panoerirang hian do i, asa toeng na so boi do i otapan ni panggomgomi ni portibi on. Na ingkon sai monang do oelaon ni Debata atik pe dibahen djolma gogona naeng mangotapi manang mangalengsehon i.

Di na lam djoemonok nasida toe lamboeng ni dolok panatapan toe Jerusalem i, tompoe do tarida di nasida haoelion ni hoeta i. Satongkin i manigor motap do na torop sian na marsoerak, tarhalomong do nasida marnida hinaoeli ni hoeta i. Soede do mata mamereng dompak Jesus, ai mangarop do nasida marnida di bohina i na taoe patoedoehon las ni rohana di hadjengkaron ni hoeta i.

Doeng i maradian ma Jesus, alai mansai habot do rohana; djadi longang sitoetoe ma na torop i marnida Ibana toematangis. Sasoede na mangkaliangi Sipaloea i ndang mangantoesi manang aha na mangkorhon arsak- [83] na i, alai na toematangis do Ibana ala ni hoeta na hona boera i. Sian na djolo pe, hasoedoengan ni rohana do hoeta i, djadi ala ni i ma oembahen na bobonosan Ibana di na binotona i non i na tole lengsehononna.

Soegari ma didjangkon pangisi ni hoeta i angka pangadjaran ni Kristus, djala ra nasida mandjalo Ibana songon Sipaloea nasida, hot do hoeta Jerusalem i djongdjong ro di saleleng-lelengna. Ra hoeta i ma na gabe hoeta saboengan ni angka haradjaon, malbea dibagasan hagogoon na nilehon ni Debata toe ibana. Toeng na so djadi adong hian angka parangan na mangipa-ipa di angka harbanganna, djala na so toepa adong hian angka mandera ni halak Rom marherbangan diatas ni angka parik ni hoeta i. Sian Jerusalem i hian do ro darapati pardamean toe soede bangso. Ibana hian do na gabe toempal hamoeliaon ni portibi on.

Alai ditoelakhon halak Jahoedi do Sipaloeanasida; na tole parsilanghonon nasida ma radjanasida i. Djala doeng loesoet mata ni ari borngin i, tarsahap ro di saleleng-lelengna ma boera na toe Jerusalem i.

Ro do angka barita toe angka sintoea paboa naoeng djonok Jesus toe hoeta i rap dohot angka na torop na mangihoethon Ibana. Haroear do nasida mandjoempanghon Ibana lao paserakhon poengoean i. Songon pangalaho ni na marhoeaso, disoengkoen nasida do: „Ise do i?” Mat. 21: 10.

Dialoesi angka anak sisean na gok Tondi i do: „Paboaon ni si Adam do toe hamoe: Pinompar ni boroeboroe do i; Ibana na mangalisathon oeloe ni oelok i.”

„Soengkoen hamoe ma si Abraham, paboaonna do toe hamoe,—si Melkisedek do i, Radja ni Salem, Radja ni Hadameon.” [84]

„Paboaon ni si Jakob do toe hamoe,—si Silo do i, sian marga Juda.”

„Paboaon ni si Jesaias do toe hamoe,—Sipartahi Halongangan, Sioeloebalang ni Debata, Ama saleleng ni lelengna, Radja ni hadameon.”

„Paboaon ni si Jeremias do toe hamoe,—Toemboer ni si Daoet, Jahowa parpintoranta.”

„Paboaon ni si Daniel do toe hamoe, Messias i do Ibana.”

„Paboaon ni si Hosea do toe hamoe,—Jahowa do i, Debata ni angka parangan, Jahowa do goarna.”

„Paboaon ni si Johannes Pandidi do toe hamoe,— „Biroe-biroe ni Debata, na mamorsan dosa ni hadjolmaon.”

„Dihadjongdjonghon Jahowa na songkal i do sian habangsana i,—„On ma Anak haholongan ni rohangkoe.”

„Hita, angka siseanna pe, manaksihon toe hamoe,—On ma Jesus, Messias i, Radja ni Hangoloean, Sipartoboes i.”

„Gari radja ni haholomon i dohot do mangakoe:— „Hoeboto do Ho manang ise ho, na sangap ni Debata na sasada i do Ho.” [85]

Paiashon bagas djoro.
„Boan hamoe ma i sian on.” [86]

Bindoe 13—„Boan Hamoe Ma I Sian On!”

MARSOGOTNA i masoek do Kristus toe bagas djoro. Toloe taon djoemolo sian i didapot Ibana do halak manggadisi dohot manoehori di alaman pardoeroe ni bagas djoro i; dibadai djala dipabali do nasida sian i. Djadi di na masoek moese Ibana toesi, didapot Ibana do halak mambahen songon i. Gok do alaman i dohot angka pinahan, hambing, biroe-biroe, dohot angka pidong. Saloehoetna do on digadisi toe halak na giot mamele ala ni dosanasida. Dipangke angka partiga-tiga i do nasa mansam ni angkal-angkal disi. Ala ni hinaoroeknasida gabe so sonang do na marsomba di bagas djoro i.

Di na djongdjong Kristus di tangga ni bagas djoro i, diranap Ibana do dompak halak na di alaman i. Saloehoetna do mata mamereng dompak Ibana, djala manigor sip do soede. Longang djala mabiar do soede mida Anak ni Debata. Mamansar do sinondang ni hadebataonna i mamoloes sian hadjolmaonna, i ma na mangalehon sada hasangapon dohot hamoeliaon di Jesus songon na so hea masa dope sian na djolo i. Toeng mangkoeling silongin do soede. Djadi didok Jesus ma dohot soeara na gogo djala na marhoeaso, pola soemindak angka djolma i:—

„Na tarsoerat do, Bagashoe bagas partangiangan, alai gabe liang pandoboan do i, dibahen hamoe.” Loek. 19: 46.

Dohot hasongkalon na oembolon sian na toloe taon djoemolo, didok Ibana do:—

„Boan hamoe ma i sian on!”

Na djolo i manigor maporoes do angka sintoea dohot angka malim na di bagas djoro i oembege soearana. [87] Maila do nasida ala ni biarnasida i. Didok rohanasida do na so toepa masa be songon i di poedian ni ari. Hape lam oembiaran do nasida oembege parentana on, ai maporoes do nasida mangolat angka pinahannasida i. Doeng satongkin nari gok do alaman i dohot angka na marsahit sipamaloemon ni Jesus. Na mate-mate do deba sian nasida. Dihilala nasida do haporloeannasida, djadi elek do panailinasida idaon ala mabiar dioesir dohot pamerengonna na songkal nangkin i. Hape holan holong dohot asi ni roha sambing do diida nasida di bohina. Didjangkon Jesus do angka na marsahit i, dipamaloem do angka sahitnasida marhite pandjamana. Dipapoengoe Ibana do angka dakdanak i toe lamboengna lao mangapoeli nasida; doeng i dipamaloem moese do angka sahitnasida di na pinaoelakna nasida toe natorasnasida be dohot bohi na mira dohot hahipason.

Sada panatapan na bolon do na binereng ni angka sintoea dohot malim-malim i doeng dipadjonok nasida moese toe bagas djoro i. Dibege nasida do soeara ni angka dakdanak, ina-ina, dohot ama-ama na mamoedji goar ni Debata. Diida nasida do angka na marsahit dipamaloem, na mapitoeng marnida, na nengel marbinege, dohot na pangpang maringkat-ingkat ala ni las ni roha.

Angka dakdanak i do na mangoeloehon poedji-poedjian i. Dioelak-oelak nasida do angka hosianna nantoarian i, djala dihirap-hiraphon nasida do rame-rame di djolo ni Jesus. Na masialoes-aloesan do soeara i djala marsaringar sian bagas djoro i:—

„Hosianna di Anak ni si Daoet!”

„Ida ma, na ro ma radjam toemopot ho, partigor Ibana djala siparmonang!” Sak. 9: 9.

Dioedji angka sintoea i do manoendati na mamoedjimoedji i, alai ndang tarbahensa ai toeng gok las ni roha [88] do nasida marnida oelaon halojigangan na binahen ni Jesus.

Djadi moelak ma nasida toe Toehan i, didok nasida ma:—

„Dibege Ho do na nidok ni angka on?”

Dialoesi Jesus ma, „Oio, ndang dope didjaha hamoe: Sian pamangan ni angka dakdanak dohot angka posoposo dipatoere Ho toe Ho poedji-poedjian?” Mat. 21: 16

Ditoelakhon angka sintoea na djoenging i do tohonan ni na paboahon hatoetoeboe ni Kristus dohot na mamadjoehon oelaonna di tano on, ala ni i ma oembahen dir pillit Debata angka dakdanak i. Aoet soera mangoengoe angka dakdanak i, na ingkon mandjooe-djooe do angka tiang ni bagas djoro mamoedji-moedji Sipaloea i. [89]

Bindoe 14—Di Pesta Paska

MARMOELA sian haloeloea ni halak Israel do dipangan nasida paska i, i ma oedjoe na haroear nasida sian parhatobanon ni tano Misir.

Diparbaga Debata do paloeahon nasida. Dipaboa do toe nasida na ingkon boenoeon do ganoep boeha badjoe ni halak Misir. Ala ni i disoeroe do nasida mandaishon moedar ni biroe-biroe na sinambol i toe pintoe, asa mamoloes sambing soeroe-soeroean ni hamatean sian i, djala asa oenang matean nasida.

Panggangon nasida do biroe-biroe i djala panganon nasida hatiha borngin raphon sagoe-sagoe na so niigaran dohot ingkaoe paet na manoedoe toe hinapaet ni parhatobanonnasida. Doeng dipangan biroe-biroe paska i, ingkon rade ma nasida lao borhat. Ingkon di patnasida ma sipatoenasida, djala toengkotnasida di tanganasida. Dibahen nasida do songon nidok ni Toehan i, djadi apala borngin i do nasida dipaloea radja ni Misir. Manogotna i borhat do nasida manoedjoe tano na binaga-bagahon i.

Ganoep taon, laos di borngin haboborhatnasida sian tano Misir, diingot halak Israel do pesta paska on di Jerusalem. Ganoep ripe do manganhon sada anak ni biroe-biroe na binolgang di pesta i raphon sagoe-sagoe na so niigaran dohot ingkaoe paet, soeang songon na binahen ni ompoenasida. Diparata-rata nasida do barita ni hadengganon ni Debata na paloeahon nasida sian parhatobanon.

Djonok do tingki ni pesta i asa rap mangan Jesus dohot angka siseanna, djadi disoeroe ma si Petroes dohot [90] si Johannes mangaloeloei sada inganan dohot paradehon paska i.

Di tingki-i torop do halak na ro toe hoeta Jerusalem. Halak na mian di hoeta i pe tongtong do rade mangalehon inganan toempangan di nasida asa boi marningot pesta i.

Dipaboa Jesus do toe siseanna na ingkon padjoempang djala dapot nasida sada halak na mamboan hondi, ibana ma ihoethonon nasida. Dohonon nasida ma toe parbagas i:—

„Tona ni Goeroe i di ho: Didia do biloet partamoeean, asa mangan Paska Ahoe rap dohot angka siseankoe?”

Patoedoehonon ni parbagas i do toe nasida sada biloet pargindjang naoeng hinembangan hian; disi ma paradeon nasida paska i. Masa do soede songon na pinaboa ni Toehan i toe nasida.

Holan angka sisean i do na rap dohot Toehan i di hatiha pesta paska on. Somalna, sada tingki halalas ni roha do i di nasida; alai di tingki on marsak sitoetoe do idaon bohi ni Toehan i. Djadi ninna ma mandok nasida dohot soeara na marsak sitoetoe:—

„Noenga nian sai disangkapi rohangkoe, naeng mangan biroe-biroe Paska Ahoe rap dohot hamoe djoemolo asa manaoni na porsoek i Ahoe.”

Rade do di medja i anggoer na tonggi, djadi diboeat ma samangkoek sian i, „doeng i didok ma maoeliate, doeng i ninna ma:—

„Boeat hamoe ma on bagi hamoe ma i sama hamoe. Ai hoedok ma di hamoe: Ndang be inoemonkoe parboee ni haoe anggoer i, paima ro haradjaon ni Debata.” Loek. 22: 11, 17, 18. [91]

On do paska na parpoedi dipangan Jesus raphon angka sisean i. Holan i do paska apala na parpoedi. Di na disambol biroe-biroe i, gabe i do tanda ni hamamate ni Kristus ; asa ia doeng mate Kristus, Biroe-biroe ni Debata na ingkon mate ala ni dosa ni hadjolmaon, ndada porloe be biroe-biroe sipatoedoe ni hamateanna i.

Di na tinoelakhon ni halak Jahoedi Kristus marhite na mamoenoe Ibana, disoadahon nasida do goena dohot toedjoean ni pesta i. Moelai sian i gabe so marnioela do soede pangaradoti nasida di pesta i. Di na manganhon paska i Kristus dibereng Ibana do pelean bolon sibahenonna i di djolona. Dilinggomi haoe, parsilang i do Ibana, dihilala do hansit ni i. Diboto Ibana do soede parhansitan na paintehon Ibana. Diboto Ibana do pambalosan na so oemboto maoeliate ni halak na naeng pangoloeonna i. Alai ndada holan toe parhansitanna i dipingkiri Ibana. Asi do rohana marnida halak na manoelakhon Sipaloeanasida djala na mangagohon ngoloe na salelengna.

Goemodang ma dipingkiri Ibana taringot toe angka siseanna. Diboto Ibana do na ingkn maroengkil nasida di tano on doeng sidoeng parhansitanna i. Godang do nian na naeng paboanna toe nasida. Disangkap rohana hian do paboahon i soede di tingki on andorang so ro hamamatena. Hape ndang tarpaboasa i noeaeng. Diida do na so rade nasida manangihon i.

Adong do pargoeloetan di tonga-tonga nasida. Tongtong dope diarop nasida ro Kristus songon sada radja na di portibi on, djala ganoep be do nasida mangarop di pangkat na toemimbo.

Adong moese dope sada hasoesaan na asing. Somalna di sada pesta naposo do mamoeri pat; djadi di tingki on soede do na ringkot di pesta i diparade. Disi do sam- [92] boeng, aek, dohot andoek bahen mamasoe pat, alai ndang adong disi naposo, asa tohap ni angka sisean i do i saonari.

Alai na masitoeganan do nasida djala ganoep do marpingkir na so_ tama ibana gabe naposo ni haha-anggina. Ndang ra ibana mamoeri patnasida. Asa sip boti do nasida mamboeat hoendoelanna be hoemaliang medja i.

Dipainte Jesus do marnida manang aha bahenon nasida. Djadi Ibana sandiri ma hehe sian medja i, dihohosi ma gontingna, dioesehon ma aek toe samboeng i, djadi dimoelai ma mamoeri pat ni angka siseanna i. Marsak do Ibana marnida pangalaho nasida, alai ndada dibadai nasida dohot hata moeroek. Dipatoedoehon Ibana do holong ni rohana marhite na mambahen dirina gabe sada naposo ni angka siseanna i. Doeng sidoeng, didok Ibana do toe nasida:—

„Asa molo Ahoe, Toehan djala Goeroe, mamoeri patmoena tama songon i hamoe masiboerian pat sama hamoe. Ai sitiroeon do na hoebahen i toe hamoe, asa dibahen hamoe, songon na hoebahen toe hamoe.” Joh. 13: 14, 15.

Diadjari Kristus do sian on tama nasida masioeroepan sama nasida. Ganti ni na masiiboeroean, tama ganoep nasida mangoloi haha-anggina.

Na giot mangoeroepi halak do Kristus oembahen na ro toe tano on, naeng mangoeroepi dohot pangoloehon halak na pogos dohot na mardosa. Asa dihalomohon 1 rohana do bahenonta songon i.

Maila be do angka sisean i ala ni pangiboeroeonnasida. Djadi holong do rohanasida adop Toehan i, laos songon i moese do nang adop nasida sama nasida. Asa [93] saonari on rade do nasida mandjalo pangadjaran ni Kristus.

Andorang di medja i dope nasida, diboeat Jesus ma roti i doeng i diponggoli ma i djala didok maoeliate, ninna ma, „Dagingkoe do on, na nilehon hoemophop hamoe. Bahen hamoe ma songon i parningotanmoena di Ahoe.”

„Songon i ma dohot panginoeman i diboeat, doeng soen nasida mangan, hoehoet ma didok: la panginoeman on, padan na imbaroe do i marhite-hite moedarhoe, na oese hoemophop hamoe.” Loek. 22: 19, 20.

Didok Bibel do, „Ai manang beha djotdjotna pe, molo dipangan hamoe roti na songon on, dohot diinoem hamoe sian panginoeman na songon on, baritahononmoe ma hamatean ni Toehan i sahat ro di harorona!” 1 Kor. 11: 26.

Na manoedoe toe pamatang dohot moedar ni Kristus do roti dohot anggoer i. Songon roti na pinonggolan i, dohot anggoer na nioesehon i, songon i do pamatang ni Kristus diponggol di haoe parsilang djala dioesehon moedarna lao pangoloehon hita. Marhite na manganhon roti dohot na minoem anggoer i, itahaporseai do on. Itapatoedoehon do na itatopoti dosanta djala na itadjalo Kristus songon Sipaloea hita.

Di na hoendoel nasida dohot Jesus di medja i, diida nasida do na laos tongtong dope adong arsak di bohina i. Djadi maoeohom be do nasida soede.

Doeng i ninna Jesus ma, „Sitoetoe do na hoedok on toe hamoe sada sian hamoe pasahat Ahoe.”

Marsak djala longang be do angka sisean i oembege hata on. Ganoep be do nasida masisoengkoen rohana adop Toehan i. [94]

Si Judas, pardjehe i.
„Ditinggalhon ibana do biloet i marmoeroek-moeroek laho pasaoethon sangkapna na djahat i.” [95]

Holan si Joedas i do na mangoengoe. Djadi rap soede do nasida mamereng dompak ibana. Doeng diboto na soede nasida mamereng dompak ibana dohot ma ibana manoengkoen, „Nda toeng ahoe i, Rabbi?” Djadi dialoesi Jesus ma ibana, „Noenga ho mandok.” Mat. 26: 21, 22, 25.

Nang pe diboeri Jesus pat ni si Joedas, ndada lam holong rohana dihorhon i di Sipaloea i. Gariada do ibana moeroek marnida Kristus na mamoeri pat i. Diboto ibana do na so gabe radja tano on Kristus, ala ni i ma oembahen lam marsitoetoe rohana naeng pasahathon Ibana.

Atik pe diboto naoeng habotoan sangkapna i, ndada mangoedei rohana. Ditinggalhon ibana do biloet i marmoeroek-moeroek laho pasaoethon sangkapna na djahat i.

Soede do nasida mangkilala goemanggang doeng laho si Joedas. Di na mira bohi ni Jesus dibereng angka sisean i, gabe hoemiras do rohanasida.

Doeng i mangkatai ma Kristus dohot angka siseanna i. Dipaboa do na gira laho Ibana toe Amana, parade inganan di nasida, djala na ro do Ibana moese mangalap nasida. Didjandjihon do tongosonna Tondi Porbadia i bahen goeroe dohot pangapoi di nasida doeng laho Ibana. Disoeroe do nasida mangido dibagasan goarna, djala dipaboa do na oloan ni Debata tangiangnasida. Doeng i ditangianghon ma nasida asa dao sian hadjahaton, djala asa masihaholongan nasida sama nasida. [96]

Bindoe 15—Di Porlak Getsemane

NA gok partangiangon do ngoloe ni Sipaloea i ändorang di tano on. Bahat do sian ari i dipangke Ibana martangiang toe Debata. Djotdjot do dipasahat Ibana tangiang na marsitoetoe toe Amana na di banoea gindjang i. Marhite i do didjalo Ibana hagogoon dohot habisoehon na margogoihon Ibana di oelaonna, dohot na mandjaga Ibana asa oenang madaboe toebagasan pangoendjoenan ni Sibolis.

Djadi doeng sidoeng na manganhon paska i dohot angka siseanna, laho do Jesus raphon nasida toe porlak Getsemane, inganan partangianganna na’ somal. Di na mardalan i, mangkatai do Ibana hoehoet mangadjari nasida; alai di na lam djonok nasida toe porlak i, sip sambing do Ibana.

Didongani Debata do Ibana saleleng di ngoloena. Tondi i do na tongtong manogoe-nogoe dohot manoengkoli Ibana. Asa tongtong do dipasangap Ibana Debata di soede oelaonna na di tano on, djala didok do, „Ndang tarbahen Ahoe mambahen agiaha anggo toeng sian rohangkoe sandiri.” Joh. 5: 30.

Ndang adong na tarbahen hita sandiri. Holan na mangarop di Kristus sambing do hita di hamonangan lao mangoelahon lomo ni rohana di tano on. Ingkon marhaporseaon ni dakdanak do hita songon pambahenna dibagasan Ama i. Didok Kristus do,—„Ai ndang tarbahen hamoe mambahen manang aha, anggo so dohot Ahoe.” Joh. 15: 5.

Dihilala Ibana do songgop borngin ni parhansitan i di na lam djoemonok nasida toe porlak i. Hira na mandao do Tondi ni Debata. [97]

Disi ma dihilala Ibana manang na songon dia na marsirang sian Ama i.

Ingkon toehoekon ni Kristus saloehoetna dosa ni portibi on. Asa di na ampe saloehoetna i toe Ibana, hira na so boi do tahanonna. Djorboet sitoetoe do hinorhon ni dosa i, djadi hira naeng taroendjoen do ibana mamingkir na so dihaholongi Debata be Ibana. Di na hinilalana hinadjorboet ni soerbot ni panaili ni Debata adop dosa i, tarpaksa do haroear hata on sian pamanganna, „Mansai marsak rohangkoe, hira mate do.”

Mardonokhon harbangan ni porlak i do ditinggalhon Jesus soede siseanna i ia so holan si Petroes, si Jakoboes dohot si Johannes. Nasida do pangihoet dohot donganna na soemolhot. Alai toe nasida pe ndang pir rohana patoedoehon parhansitanna i. Didok do:—

„Dison ma hamoe doengo-doengo rap dohot Ahoe.” Mat. 26: 38. [98]

Doeng i laho ma ibana tar toek danggoeron sian nasida, djadi manoengkap ma Ibana toe tano. Dihilala do na lam dao Ibana sian Ama i ala ni dosa. Golap, bidang, djala bagas do lombang na manirang Ibana pola do angka hitir Ibana ala ni i.

Ndada ala ni dosana oembahen mangae Jesus, alai ala ni dosa ni portibi on do. Dihilala Ibana do soerbot ni panaili ni Debata dompak dosa soeang songon na ingkon hilalaon ni pardosa di ari paroehoeman. Di na marsiranggoet i Ibana, dihaol Kristus do tano na borgo i, haroear do sian bibirna i anggoek na paet on, „Ale Amang, molo na tarbahen, salpoehon ma panginoeman on sian Ahoe, alai ndang margoeroe toe rohangkoe, roham do!” Mat. 26: 39.

Ditaon Kristus sandiri do parhansitan on dibagasan sangombas. Doeng i laho ma Ibana mandapothon angka siseanna i anggiat dapotan hata apoel-apoel nian. Alai ndang adong pangkaeheon na dapotsa, ai modom do nasida. Djadi ngot ma nasida ala ni soearana, alai hira na so ditanda nasida do bohina ala ni hasoesaan na tinaonna i. Didok do toe si Petroes :—

„Petroes na modom do ho? Ndang tarbahen ho doengo, nanggo sangombas?” Mark. 14: 37.

Andorang so mangalangka dope Ibana toe porlak i, noenga didok hian toe nasida, „Na targasip do rohamoe saloehoet di Ahoe di na saborngin on.’” Alai digogohon nasida be do na rade nasida mangihoethon Ibana ro di na toe hoeroengan manang hamatean. Ditambai si Petroes na marhaposan di dirina i dope, „Nang targasip rohanasida saloehoet, anggo ahoe ndaong.” Mark. 14: 27, 29.

Marhaposan toe diri do soede sisean i. Ndada marsiain toe Debata nasida songon pinodahon ni Kristus. [99] Djadi di na porloe sitoetoe pangkaeheon dohot tangiangnasida di Sipaloea i, ida ma, modom do nasida. Gari ?i Petroes tahe dohot do modom.

Si Johannes, sisean haholongan na mangoensande di andora ni Jesus i pe dohot do modom. Tama ma nian haholongan ni roha ni si Johannes i padoengohon ibana. Tama rap manaek pangidoanna dohot pangidoan ni Goeroena di tingki na marsiranggoet i. Dipangke Toehan i do tingk i n a manangianghon angka siseanna i asa oenang madaboe nasida toe bagasan pangoendjoenan; hape ianggo nas i d a ndang tarbahen nasida doengo d ohot Ibana nanggo sarigombas.

Aoet soera ma disoengkoen Kristus si Jakoboes dohot si Johannes saonari on: „Toeng tarinoem hamoe ma panginoeman siinoemonki, tarparidi hamoe ma paridion siparidiongki?” Tontoe ma na so sigop nasida mandok, „Tarbahen hami do!” Mark. 10: 38, 39.

Asi do roha ni Jesus marnida hagaleon ni angka siseanna i. Mabiar do Ibana aoet beha so tartaon nasida pangoendjoenan na giot ro ala ni parhansitan dohot hamateanna na i. Alai ndada dibadai Ibana nasida di hagaleonnasida i. Diadoe rohana do toe pangoendjoenan na giot ro, didok do:— [100]

„Doengo ma hamoe djala martangaiang, asa oenang bongot toe pangoendjoenan.”

Diolani Ibana do halembasonnasida adop Ibana, mandok: „Ai ringkot do anggo roha ni tondi, alai ndang margogo daging.” Mat. 26: 41. Sada tiroean bolon do asi ni rohana i.

Doeng i marsiranggoet moese do ibana dohot arsak bolon. Rabat-rabat djala lodja, mangoelahi laho do Ibana martangiang hoehoet mandok:—

„Ale Amang, molo so tarbahen panginoeman on manalpoei Ahoe, ingkon hoeinoem, sai saoet ma lomo ni roham.” Mat. 26: 42.

On ma na mangkorhon hodok moedar na marhimpal i. Dioelahi moese do mandapothon angka siseanna i soeang songon pardjolo, hape laos sinok do nasida modom. Djadi tarsoenggoel ma nasida. Mabiar do nasida marnida bohina na marsapoe moedar i. Toeng na so tarantoesi nasida do hasoesaan pinatoedoehon ni bohina i.

Moelak moese do Ibana patoloehalihon toe partangianganna i. Djadi diloengkoepi hagolapan do Ibana. Ndang be diida Ibana bohi ni Amana. Marbiar sitoetoe do Ibana noeaeng aoet beha so tartahan hadjolmaonna pangoendjoenan i.

Dipatoloe hali Ibana do pangidoanna i. Rade be do angka soeroe-soeroean i mangoeroepi Ibana, alai ndang dipaloas. Ingkon inoemon ni Anak ni Debata do panginoeman i, manang ingkon mago sambing hadjolmaon. Diida Ibana do hoeaso ni dosa. Mamoloes do soede parsorion ni portibi on sian adopanna. Doeng i dibahen ibana ma sada poetoesan. Na ingkon paloeaonna do djolma i manang aha pe na masa toe Ibana. Naoeng ditinggalhon Ibana do banoea gindjang mandapothon tano na mago on, ala ni i toeng na so djadi moendoer [101] Ibana sian sangkapna hian. Asa pangoendoekon sambing do noeaeng isi ni tangianganna i:—

„Molo so tarbahen panginoeman on manalpoei Ahoe, ingkon hoeinoem, sai saoet ma lomo ni roham.”

Djadi toengkap ma Sipaloea i toe tano songon na mate. Ndang adong nanggo sada sian angka sisean i mangoeroepi Ibana manang mangapoes oeloena, manang na manoeapi bohina na marsapoe moedar i. Sandirian do Kristus, toeng na so adong do disi manang ise djolma manisia.

Rap mangae do Debata dohot Anakna i. Dibereng angka soeroe-soeroean i do hasoesaan ni Sipaloea i. Mangkoeling silongin do soergo. Ndang adong na mamaloe hinaloan disi. Aoet soera ma tarbereng hadjolmaon halongangan ni angka soeroe-soeroean na mamereng Ama i manirang hatioeronna, holongna, dohot hamoeliaonna sian Anak haholonganna i, disi pe asa boi antoesan nasida hinasomor ni rohana marnida dosa. Djadi toeat ma sada soeroe-soeroean na marhoeaso toe lamboeng ni Kristus. Dipahehe djala diampehon do oeloe ni Kristus toe andorana hoehoet manoedoe toe soergo. Dipaboa do naoeng monang Ibana maralohon Sibolis. Ala ni i na ingkon marmillion do halak monang dibagasan haradjaonna na badia i.

Djadi lamo do bohi ni Sipaloea i. Noenga ditaon ibana na so boi tahanon ni manang ise; noenga didai Ibana moese hamatean ala ni ganoep djolma. Doeng i didapothon Ibana moese ma angka siseanna i, alai laos tong do nasida modom didapot. Aoet soera ma doengo nasida djala martangiang raphon Sipaloea i, na ingkon oeroepanria do nasida maradophon pangoendjoenan na pinaadop-adop nasida. Ala agoan nasida dison gabe ndang tartahan nasida djongdjong di tingki na porloe [102]

Doeng i didapothon Ibana ma nasida, djala didok ma, „Antong datdati hamoe ma modom-modom dohot maradian; ida ma, noenga lam donok tingkina asa dipasahat Anak ni djolma i toe tangan ni pardosa.”

Di na mangkatahon i dope Ibana noenga dibege soeara ni pat ni angka na mangaloeloei Ibana, djadi ninna ma:—

„Hehe ma hamoe, laho ma hita! Ida ma, noenga donok na pasahat Ahoe!” Mat. 26: 45, 46. [103]

Bindoe 16—Didjehehon Djala Ditangkoep

DI na djongdjong Ibana mangadopi djolma na mandjehehon Ibana, ndang adong tarida nanggo saotik sian tanda ni parhansitanna i. Djongdjong di djolo ni angka siseanna i, disoengkoen Ibana do:—

„Ise do djinalahanmoena?”

„Doeng i ninna nasida ma mangaloesi Ibana: Jesus halak Nasaret i.”

Djadi didok ma toe nasida: „Ahoe ma i!” Joh. 18: 4, 5.

Di na hinatahon ni Jesus hata on, ro do soeroe-soeroean nangkin soemolpahon dirina toe tonga-tonga ni Jesus dohot na torop i. Djadi marsinondang do bohi ni Sipaloea i, djala na toeat do toe atasna sada na songon roepa ni darapati.

Ndada tartahan angka djolma na djahat i djongdjong di adopan ni sinondang na torang on. Soemindak do angka malim, sintoea, dohot angka parangan i djala martoengkapan toe tano songon na mate.

Djadi doeng moendoer soeroe-soeroean i, sinondang i pe soemoeroet ma. Tarbahensa hian do maloea, alai hohom boti do Ibana djongdjong. Tarhalomong sitoetoe do angka sisean i. Doeng i hehe ma angka soldadoe ni halak Rom, rap mangkaliangi do nasida di Jesus raphon angka sintoea dohot malim na nioeloehon ni si Joedas i. Maila do nasida di hagaleonnasida i, djala mabiar moese aoet beha maloea Ibana. Djadi disoengkoen Sipaloea i moese ma nasida:—

„Ise do na niloeloeanmoe ?”

„Djadi didok nasida ma: Jesus, halak Nasaret i!” [104]

„Doeng i ninna Jesus ma mangaloesi: Noenga hoepaboa toe hamoe: Ahoe do i! Molo Ahoe diloeloei hamoe, loas ma laho angka on.” Joh. 18: 7, 8.

Di tingki’ pangoendjoenan on dipingkiri Ibana do taringot toe angka siseanna i. Ndang lomo rohana asa marsipal nasida, atik pe na ingkon tarhoeroeng djala mate Ibana.

Si Joedas, pardjehe i pe ndang loepa mangoelahon bagianna. Dipadjonok ibana do toe Jesus laos mangoemma.

Djadi didok Jesus ma toe ibana: „Dia do oembahen na dison ho?” Mat. 26: 50. Doeng i didok moese ma, „Ale Joedas, pangoemmaon do dibahen ho, pasahathon Anak ni djolma i?” Loek. 22: 48.

Sae hian do hata na lambok on manoroesi roha ni manang ise, alai ianggo si Joedas ala naoeng dipashat dirina toe hoeaso ni Sibolis, ndada be mangkilala disi. Barani do rohana djongdjong di djolo ni Toehan i hoehoet pasahathon Ibana toe tangan ni angka na djahat i.

Ndada didjoea Kristus oemma-oemma ni pardjehe i. Marhite sian i diadjarhon do toe hita hasabaron, holong, dohot asi ni roha. Molo na toetoe hita angka pangihoet ni Kristus, tama ma bahenonta toe moesoenta soeang songon na binahenna i toe si Joedas.

Soemoeroeng do barani ni na torop i doeng diida na-sida si Joedas mandjama bohi na marsinondang nangkin, djadi doeng ditangkoep Ibana, ditali nasida ma tanganna na tongtong mangoelahon holan na denggan.

Diambang angka siseanna i do na so paloason ni Kristus Ibana tangkoepon, ai dirimpoe nasida do pangkeonna hoeasona lao paloeahon Ibana dohot nasida.

Djoet djala moeroek sitoetoe do rohanasida di na niida nasida tali na manambat tangan ni na hinaholong- [105] an nasida i. Dibagasan moeroekna, dioempat si Petroes do podangna lao mangoeroepi Toehanna i. Alai holan pinggol ni naposo ni sintoea ni malim i do dipisikhon ibana.

Doeng diida Jesus na masa i ditalhoeshon do tanganna sian tangan ni angka parangan i, ninna do, „Loas, djolo intap ni on” (Loek. 22: 51), doeng i didjama ma i lao pamaloemhon.

Doeng i didok Jesus ma toe si Petroes : „Paoelak podangmi toe ingananna; ai saloehoetna na mamboeat podang mago sogot bahenon ni podang. Manang ninna roham, na so tarbahen Ahoe noeaeng mangido sian Damang, asa dipadiri toe Ahoe lobi sian sampoeloe doea legion soeroe-soeroean?” Mat. 26: 52-54. „Nda inoemonkoe panginoeman na nilehon ni Ama i toe Ahoe?” Joh. 18: 11.

Doeng i didompakhon Jesus ma toe angka na ro i, ninna ma: „Songon na dompak panamoen do hamoe ro marpodang djala marlomboet-lomboet mamboeat Ahoe; ganoep ari do Ahoe nian di lamboengmoena, di bagas djoro mamodai, ndang ditangkoep hamoe Ahoe, alai asa djoempang na nidok ni angka soerat i.” Mark. 14 : 48, 49.

Djadi marsak do roha ni angka sisean i ala so dipaloea dirina sian angka moesoena. Disalahon nasida do Ibana ala ni i. Ndang diantoesi nasida manang ala ni aha oembahen mangoendoek Ibana toe halak na torop; djadi hatahoeton ma nasida djala maporoes maninggalhon Ibana.

Naoeng disoeriranghon Kristus hian do i. „Ida hamoe ma, na ro ma tingkina, djala noenga ro i noeaeng, na gabe marserak ma hamoe, ganoep masitopot na di ibana, tadingkononmoena do sasada Ahoe; alai ndang sasada Ahoe; ai Ama i do dongankoe.” Joh. 16: 32. [106] [107]

Bindoe 17—Di Djolo Ni Si Annas, Si Kajapas, Dohot Rapot Sanhedrim

IPAIHOET-IHOET na torop i do Jesus sian porlak Getsemane. Soesa do Ibana mardalan ala ni tanganna na tinali i, djala ala koras moese Ibana didjaga. Pardjolo sahali diboan do Ibana toebagas ni sintoea ni malim hian, i ma si Annas na ginonti ni helana, si Kajapas. Dipangido si Annas na djahat i do asa ibana pardjolo marnida Jesus tartali di djolona. Disangkap rohana hian do naeng mamboeat hasalaan sian Ibana asa hona oehoem.

Ala ni i ma oembahen disoengkoen ibana Sipaloea i taringot toe angka siseanna dohot pangadjaranna. Dialoesi Jesus do:—

„Na patar do hatangki toe portibi on. Na tongtong do Ahoe mangadjari na sailaon dibagasan pargoeroean dohot dibagasan djoro, di parpoengoean ni saloehoet Jahoedi ndang adong manang aha hoehatahon marsiboeni.”

Djadi laos dipahoesor ma dirina mandok, „Beasa soengkoenonmoe Ahoe? Soengkoen ma angka na oembege na hoehatahon i. Ida ma diboto, nasida do na hoehar tahon.” Joh. 18: 20.

Disoeroe angka malim-malim i do mata-mata mangihoet-ihoet Jesus asa adong paboahon manang aha na nidokna. Asa diboto nasida do manang aha diadjarhon dohot dioela Jesus ganoep ari. Diloeloei nasida do dalan lao manangkoep Ibana. Ala ni i ma oembahen didok Jesus, „Soengkoen ma angka na oembege na hoehatahon i.” Soengkoen ma angka soeroeanmi. Dibege nasida do [108] manang aha na hoedok. Boi do paboaon ni halak i manang aha pangadjarankoe.

Ala ni todjom ni hata ni Kristus, dihilala sintoea ni malim i do naoeng tardjaha ate-atena.

Alai manigor ro do sada sian naposo ni si Annas mamastap bohi ni Jesus. Dipingkir ibana do na so ho1 na pangaloesi ni Jesus adop toeanna i. Ninna do:—

„Songon i do pangaloesim di sintoea ni malim i?”

„Anggo na djahat na hoedok, hadjongdjonghon dja~ hatna; alai anggo na denggan, beasa ma toeng pastaponmoe Ahoe?” Joh. 18: 22, 23.

Tardjooe Kristus do nian angka soeroe-soeroean mangoeroepi Ibana, alai habengeton ni na manaon insakinsak dohot lea-lea i do sabagian sianoelaon na hinarohonna.

Sian bagas ni si Annas diboan do Ibana toe godoeng ni si Kajapas asa dipareso di djolo ni rapot Sanhedrim. Andorang so toempoe dope soede angka roeas ni rapot i, rap manangkasi do si Annas dohot si Kajapas, alai ndang adong djoempang nasida manang aha sian Ibana.

Doeng marpoengoe soede, hoendoel do si Kajapas songon oeloean ni rapot i. Angkoep-angkoep be do di lamboengna angka pangoehoem i; djala parangan ni halak Rom djongdjong di djolo mandjaga Jesus; djala di poedi nasida do angka na torop i.

Disoeroe si Kajapas do Jesus mangalehon sada tanda halongangan di djolo nasida. Alai dipaoela so dibege do ibana. Aoet soera ma holan didjonggor Ibana, songon na binahenna toe na torop i, ndang tardjoea so lindak angka na torop i.

Di tingki on di toroe ni halak Rom do halak Jahoedi, asa ndang tarbahen nasida mangoehoem manang ise toe hamatean. Holan na mamareso do rapot Sanhedrim [109] i, djala sitotophonon ni halak Rom do ianggo oehoeman.

Lao pasaoethon sangkap nasida na djahat i ingkon loeloean nasida do sala ni Sipaloea i songon sada halak pardjahat di djolo ni halak Rom. Tarlehon nasida do nian hasaksian paboa na mangalo Kristus adop angka pangadjaran ni halak Jahoedi, naoeng hea diparsapala Ibana angka malim dohot siboto soerat i, djala mandjooe nasida angka pargapgap dohot pamoenoe. Alai saloehoetna on ndada tartolopan halak Rom, ai nasida sandiri pe toeng marsomor ni roha do marnida sipaoelaoela ni halak Parise i.

Torop sitoetoe do pangadoean gapgap na binahen nasida toe Kristus, alai ndang adong pardomoean ni angka sitindangi i, djala na boi tartolopan halak Rom. Disoebo nasida do mambahen Ibana mangaloesi angka pangadoeannasida i, alai hira na so dibege Ibana do hatanasida. Songon on do panoranghon ni panoerirang Jesajas taringot toe parsip ni Kristus:—

„Dipasipal pe Ibana, sai manaon-naon do anggo Ibana, ndang manang mangkoeling pamanganna, songon biroe-biroe do Ibana na tinogoe toe pamotongan, djala songon anak ni biroe-biroe na hohom maradophon djolma sigoesting Ibana, toeng na so diboeha do pamanganna.” Jes. 53: 7.

Djadi moelai mabiar do angka malim i aoet beha ndang dapotan hatorangan na boi mambahen nasida mamboan Ibana toedjolo ni si Latoes. Dihilala nasida do na holan sada. sambing nama dalan. Doeng i diangkat sintoea ni malim i ma tanganna toe gindjang, ninna ma:—

„Hoepatolon ma Ho toe Debata na mangoloe, asa dipaboa Ho toe hami, manang Kristus do Ho, Anak ni Debata!” [110]

Ndang hea disoadahon Sipaloea i pardomoeanna dohot Ama i. Boi do Ibana maoeohom maradophon angka lea-lea, alai anggo na paboahon hasadaonna dohot Ama i sai manigor rade do Ibana. Soede do pinggol dipasang, djala soede mata mamereng dompak Ibana di na mangaloesi dohot hata on:—

„Noenga didok ho.”

Dos do pandohon on dohot hata „Olo!” manang „Songon na nidokmi ma toetoe !” I do sada hata na mangondolhon. Doeng i tarida do sada sinondang na meapeap di. atas oeloena oedjoe na mandok moese:— „Alai hoedok ma toe hamoe: Olat on ma idaonmoe Anak ni Djolma i hoendoel di siamoen ni Hagogoon djala ro marhite-hite omboen na di langit.” Mat. 26: 46.

Dipabalik Jesus do na masa i Ditoedoe Ibana do toe hatiha na mangoehoemi Ibana di banoea gindjang dohot di tano on, djala na so boi manang ise maloea sian poetoesan na binahenna. [111]

Dipatorang Ibana do toe na torop i pangalaho ni ting ki i. Ndada halak na djahat mangkaliangi Ibana disi, alai hamoeliaon dohot hasangapon do. Angka soeroesoeroean na marriboe-riboe i do na mangihoehton Ibana. Djadi daboeonna ma oehoeman toe soede moesoena, deba sian i i ma na di loloan i. Di na dihatahon Jesus hata on lao patoranghon na Ibana do Anak ni Debata, pangoehoem di portibi on, diribahi sintoea ni malim i do oelosna. Ditoedoe do toe soergo hoehoet mandok:—

„Noenga Ibana mangaleai Debata! Dia dope loeloean panindangion? Ida ma, noenga pola dibege hamoe pangaleaina i. Beha do rohamoe? Doeng i ninna nasida ma mangaloesi ibana: Maroetang hosa do Ibana.” Mat. 26: 65, 66.

Na maralo do i toe atoeran ni halak Jahoedi mangoehoemi halak di tingki borngin. Atik pe naoeng marsitoetoe nasida giot mangoehoem Jesus, nang tardjoea so bahenon nasida sada pamaresoan di tioer ni ari.

Doeng i diboan ma Jesus toe biloet pandjagaan i asa dileai djala diparsipal angka parangan dohot halak na djahat.

Marsogotna i diboan do Ibana moese toe djolo ni angka pangoehoem na mangampehon oehoem hamatean toe Ibana. Songon na lalaen do angka sintoea ni na torop i. Songon soeara ni binatang na gasa-gasaon do soearanasida. Ditahopi nasida do Jesus, hoehoet mandjooehon, “Maroetang hosa do Ibana!” Aoet soera so ala ni gogo ni angka parangan i, parsoerageon nasida do Ibana. Alai disoendati gogo dohot sindjata ni angka parangan i do nasida sian tahinasida na djahat i. Rappalea-leahon do angka sintoea ni malim dohot halak na torop i di Jesus. Ditaloengkoepi nasida do oeloena, deba mamastap dohot pasipal Ibana, hoehoet mandok:— [112]

„Soerirangi hami, Kristus, ise do na mamoenoe Ho?” Mat. 26: 68.

Doeng diboeat abit i, ro do sada sian na torop i manidjoeri bohi ni Sipaloea i.

Saloehoet do angka lea-lea, insak-insak, dohot reherehe ni na torop i disoerathon angka soeroe-soeroean i. Dibagasan sada ari, na ingkon berengon nasida do Ibana dibagasan hasangapon dohot hamoeliaon na toemioer sian mata ni ari. [113]

Bindoe 18—Si Joedas

NA leleng hian do diloeloei angka sintoea ni halak Jahoedi dalan manangkoep Jesus, alai mabiar do nasida marnida na torop i. Ala ni i ma oembahen diloeloei nasida sada halak na olo mandjehehon Ibana, i ma si Joedas, sada sian sisean na sampoeloe doea i.

Na holongan di hepeng hian do si Joedas, alai ndang hea dope dioelahon ibana oelaon na songon i djahat. Alai ala dipaodong-odong ibana hagiot na songon i, gabe rade do ibana manggadis Toehanna dohot sada oemma-oemma.

Diihoet-ihoet ibana do Jesus i sian porlak Getsemane sahat toe rapot ni halak Jahoedi. Diambang ibana do na so paloason ni Jesus dirina bpenoeon ni halak Jahoedi songon na niasoephon nasida.

Di na lam naeng maroedjoeng rapot pamaresoan i, ndada tartahan si Joedas be panoedoe ni gorakna di oelaonna na lea djala na djahat i. Di na satongkin i manganggoek badar do ibana di biloet paroehoeman i pola soede halak na disi mabiar djala tarsonggot:—

Na so marpipot do Ibana. Paloea ma Ibana, aie Kajapas, ndang adong dioelahon Ibana na djahat na taoe mambahen ibana maroetang hosa!

Diida na torop i do si Joedas manoedjoe toe djolo. Langan do bohina, markaroekoet djala hodohan. Marlodjong do ibana toe habangsa paroehoeman i hoehoet mandanggoerhon hepeng si toloe poeloe roepia na gabe oepa ni pandjeheonna i.

Ditiop si Joedas do ramboe ni oelos ni sintoea ni malim i Koehoet mangelek-elek ibana asa dipaloea Jesus, djala mandok na so adong dioela Ibana na djahat. Di- [114] ondjarhon si Kajapas do ibana djala pangarimason mandok:—

„Aha i toe hami, ho do na sari disi.” Mat. 27: 4.

Doeng i dipatoengkap si Joedas ma ibana toe lamboeng pat ni Jesus hoehoet mandok na toetoe do Ibana Anak ni Debata, djala asa dipaloea dirina sian angka moesoena.

Diboto Sipaloea i do na so toetoe maroeba roha ni si Joedas sian dosana. Alai na mabiar do ibana di oehoeman na giot ro ala ni hadjahatonna; ndada na toetoe ibana marsak ala noenga mandjehehon Anak ni Debata na so marlindang i.

Alai atik pe songon i ndada adong hata na mangoehoemi ro sian Jesus. Asi do rohana marnida si Joedas, djadi ninna do:—„Ala ni on do oembahen na ro Ahoe toe portibi on.” Djadi masihoesipan be do halak na torop i. Longang sitoetoe do rohanasida marnida pangalaho ni Jesus adop na mandjehehon Ibana.

Doeng diida si Joedas na so marnioela elek-elekna i, djadi marlodjong ma ibana haroear sian biloet paroehoeman i, hoehoet mandjooehon: „Noenga magelehoe! Noenga magelehoe!”

Dihilala ibana do na so tartahansa mamereng Jesus disilanghon, ala ni djadi laho ma ibana haroear laos maningkot.

Di potang ni ari i, di na haroear nasida sian biloet paroehoeman ni si Latoes manoedjoe toe Golgota, tompoe do angka soerak-soerak dohot eles-eles ni na torop i maradian. Di na mamoloes nasida sian sada haoe na masak, diida nasida do disi peak bangke ni si Joedas. [115]

Bindoe 19—Di Djolo Ni Si Latoes Dohot Si Herodes

DOENG dioehoemi rapot Sanhedrim i Kristus, diboan moese do Ibana toe djolo ni si Latoes asa diondolhon oehoeman i djala dipoetoeshon.

Ianggo angka sintoea dohot malim ni halak Jahoedi i ndang masoek toe biloet paroehoeman ni si Latoes. Mangihoethon atoeran ni malim-malim, gabe ronsam do nasida molo dibahen nasida songon i djala tarambat moese manganhon sian pesta paska.

Ala ni hapipitoeng nasida, ndang diboto nasida na Kristus i do biroe-biroe paska na toetoe; djadi di na tinoelakhon nasida Ibana, diagohon nasida do arti ni pesta paska na toetoe.

Di na binereng ni si Latoes Jesus, diida ibana do dibohina i sada hasangapon dohot hamoeliaon. Ndang adong tarida disi bogas ni hadjahaton. Didompakhon si Latoes do toe angka malim i hoehoet manoengkoen:—

„Hata dia do diboan hamoe taringot toe halak on?” Joh. 18: 29.

Diboto nasida do na so adong hatorangan na. taoe mambahen pangoehoem i mandaboehon oehoem toe Ibana. Ala ni i ma oembahen didjooe angka malim i angka stindangi gapgap. Doeng i dipoengka nasida ma mangaloe-aloehon, angka ninna ma:—

„Na dapot hami do on pabalik-balikhon na torop, dohot mangorai mangalehon goegoean toe Kesar i, ai radja Kristus do Ibana, ninna.” Loek. 23: 2.

Gapgap sambing do on, ai diparhatopot Kristus do panggararon beo toe Kesar. Di na naeng rigopan ni angka siboto patik i ibana taringot toesi, didok Ibana do:— [116]

„Antong lehon hamoe ma toe Kesar i, na sian Kesar i.” Mat. 22: 21.

Ndang tartipoe sitindangi ni angka saksi gapgap i si Latoes. Djadi disoengkoen ibana ma Sipaloea i:— „Atehe, radja ni Jahoedi do Ho?”

Dialoesi Jesus ma: „Noenga didok ho!” Mat. 27: 11.

Doeng dibege nasida aloes on, didok si Kajapas dohot angka na rap ibana i ma toe si Latoes naoeng diangkoe Jesus hasalaan na tinoehashon nasida. Dohot soeara na gogo, didjooehon nasida do asa maroetang hosa Ibana.

Di na so mangaloesi Jesus di engka aloe-aloe i, ninna si Latoes do:—

„Ndang aloesanmoe i? Ida ma, godang ni sala tinoe-hashon nasida toe Ho!” [117]

„Alai ndang dialoesi Jesus manang aha,” Mark. 15: 4, 5.

Longang do roha ni si Latoes. Diida ibana do na so adong hatorangan paboa na adong dioelahon Jesus hadjahaton, djala ndada porsea ibana di angka na mangaloe i. Tandap do parsalisian ni hadameon ni Sipaloea i toe angka haoroekon ni na mangaloehon Ibana. Ala ni on, gabe tontoe do di roha ni si Latoes na so adong salana.

Ala naeng botoonna hasintonganna, djadi disoengkoen do Jesus, ninna do:—

„Atehe, radja ni Jahoedi i do Ho?”

Ndang manodjom dialoesi Kristus soengkoen-soengkoen on, alai disoengkoen Ibana do:-—

„Na sian roham do i na nidokmi, manang didok halak i toe ho taringot toe Ahoe?”

Na maroengkil do Tondi ni Debata dohot si Latoes. Na giot manogoe-nogoe ibana do soengkoen-soengkoen on anggiat ditangkasi rohana. Diantoesi si Latoes do arti ni soengkoen-soengkoen i. Diida ibana do na targorak rohana ala ni i. Alai di na satongkin i manigor toeboe do dibagasan rohana hatimboon ni diri, ai ninna do:—

„Ai halak Jahoedi ahoe? Dipasahat bangso i dohot angka sintoea ni malim i do Ho toe ahoe. Aha na binahenmi?”

Salpoe do noeaeng tingki parasian sian si Latoes. Ala naeng di roha ni Jesus antoesan ni si Latoes na so ro Ibana songon sada radja na di tano on, dialoesi Ibana do:—

„Ndang sian portibi on haradjaonkoe, aoet sian portibi on haradjaonkoe mangalo do angka naposongki, asa oenang dipasahat Ahoe toe angka Jahoedi i; alai ndang sian on haradjaonki.” [118]

Doeng i disoengkoen si Latoes ma, „Asa radja do Ho?”

„Djadi ninna Jesus ma mangaloesi: „Songon nidokmi ma. Radja do Ahoe toetoe! Oembahen na toeboe Ahoe djala oembahen na ro Ahoe toè portibi on, asa hoehatindangkon hasintongan i. Ganoep na sian hasintongan i tangihonon ni i do soarangkoe.”

Lomo sitoetoe do roha ni si Latoes naeng oemboto taringot toe hasintongan i. Goega do pingkiranna. \ Diantoesi do hata ni Jesus, djala rohana i pe noenga naeng mangantoesi manang aha hasintongan i djala beha bahenonna asa boi dapotsa i. Djadi disoengkoen Ibana ma Jesus:—

„Aha do hasintongan?”

Alai ndang dipainte ibana aloesna. Lam toe gaorna do di biloet paroehoeman i, ai digogo angka malim i do asa toemiboe oehoeman i dipoetoeshon ; ala ni i ndang tardjoea si Latoes so ingkon manggohi tohonanna. Djadi laho ma ibana toe na torop i, ninna ma :—

„Ndang adong djoempang ahoe salana.”

Sada hasaksian bolon do hata ni pangoehoem kapir on di pargapgapon dohot hadjahatan ni angka sintoea ni halak Israel na manoedoe Jesus.

Di na binege ni angka malim dohot angka sintoea i non hata on sian si Latoes, ndada na boti-boti hinamoeroeknasida. Naoeng leleng hian do disangkapi nasida asa mate Jesus, djadi di na naeng paloeaonna Ibana, naeng do parsoerageon nasida Jesus.

Ala so tartahan nasida be, gabe mandjooe-djooe do nasida songon binatang na so oemboto samban. Diparsapala nasida do si Latoes di hata i djala diasoepi do ibana aloehonon nasida toe panggömgomi di Rom. Ditoedoe nasida do si Latoes na so olo mangoehoem Jesus [119] naoeng diangkoe nasida mangalo adop Kesar. Doeng i gogo-gogo ma didjooehan nasida:

„Na manggoentoeri halak na torop do Ibana, di na mangadjari Ibana di liat tano Joedea, di tano Galilea do dipoengka sahat ro dison.” Loek. 22: 5.

Di tingki i ndang lomo roha ni si Latoes mangoehoem Jesus. Tangkas do diboto na so marsala Ibana. Alai doeng dibege na sian Galilea Kristus, dipoetoeshon ma manongos Ibana toe si Herodes, na gabe pangoehoem di loeat i. Djpingkir si Latoes do naeng pasisihon tanggoengan on sian ibana toe si Herodes. Gale-gale do Jesus ala naoeng male, djala ndang modom. Marsipal do dihilala sian pambahen ni angka na djoengkat roha.

Ndang hea padjoempang dope si Herodes dohot Jesus, alai noenga leleng hian sai naeng idaonna Ibana djala naeng marnida tanda halonganganna. Di na binoan nasida Sipaloea i toe djolona, marsiadoe do angka djooedjooe ni na torop i. Djadi diparentahon si Herodes ma asa sip nasida, ai na naeng do soengkoenonna sandiri Ibana.

Longang djala asi do rohana marnida bohi ni Kristus na langan-langan i. Diida ibana do disi tanda ni habisoehon dohot haiason. Tangkas do diboto ibana na holan ala ni hosom dohot sogo ni roha ni halak Jahoedi sambing do oembahen dialoehon nasida Jesus.

Doeng i didjoedjoei si Herodes ma Kristus mambahen sada tanda halongangan di djolona. Didjandjihon ibana do paloeahon ibana ia ra Ibana mambahen songon i. Disoeroe do halak mamboan angka na pangpang dohot na loempoe toe djolona, doeng i disoeroe ma Jesus pamaloemhon nasida. Alai na djongdjong do Sipaloea i di djolona, dipaoela so dibege do ibana. [120]

Diboeat Anak ni Debata do roepa ni djolma, asa ingkon bahenonna do songon na tama bahenon ni djolma di tingki na songon i. Na so toepa bahenonna do sada tanda lao manoeboet roha ni manang ise lao paloeahon Dirina sian parhansitan dohot haleaon na ingkon taonon ni djolma di tingki na songon i.

Mabiar sitoetoe do angka malim i di na dipangido si Herodes sada tanda halongangan. Ndang adong be na dihabiari nasida na oembolon ganda sian hahoeasoon na songon i. Diboto nasida do na boi i mangkorhon hamateannasida. Doeng i didjooehon nasida ma na dioelahon Ibana angka tanda ala ni hoeaso ni si Beelseboel.

Manang piga taon djoemolo sian on dibege si Herodes do pangadjaran ni si Johannes Pandidi. Ditoroesi do rohana, alai ndada manigor ditinggalhon ibana dosana dohot harorangonna. Lam dipapir do rohana, djadi [121] di tingki na maboek ibana disoeroe do na manggotap oeloe ni si Johannes lao pasomboehon roha ni si Herodias na djahat i.

Noeaeng on pe lam pir do rohana. Ndang tartahansa marnida parsip ni Jesus. Djadi roepi do bohina marnida Ibana.

Oembahen ro pe Jesus na naeng mangoebati roha ni na marsak do. Aoet soera ma adong roha siapoelan na so toepa sip Ibana. Alai na so ra do Ibana mangkaroearhon hata toe halak na olo mandege-dege hasintongan songon si Herodes on.

Tarbahen Jesus do mangkaroearhon hata na manoroesi pinggol ni radja na djahat i nian. Tarhatahonsa hian do hata na mambahen ibana tahoeton marhite hapapatar ni ngoloena na djahat i, dohot paboahon adjalna na giot ro. Alai noenga toek hasisip ni Jesus i laho manoedoe soedena i.

Na tarsompol do pinggol ni Jesus na tongtong rade oembege elek-elek ni djolma na marsak anggo toe pangidoan ni si Herodes. Na so marbinege do pinggolna toe parentana.

Ala ni i gabe dileai ibana do Jesus diadopan ni na torop i mandok ibana sada halak pargapgap. Alai ndang porsea nasida di na tinoehashonna i. Naoeng djotdjot do dibereng nasida angka oelaon halongangan na binahenna.

Doeng i dimoelai radja na djahat i ma mangaleai Anak ni Debata. „Doeng i dileai djala diinsahi Si Herodes rap dohot angka paranganna i ma Ibana, disoloekkon ma toe Ibana badjoe-badjoe na bontar, doeng i disoeroe nasida ma Ibana moelak toe Si Latoes.” Loek. 23: 11.

Di na pinanotnotan ni radja na djahat i saloehoet habengeton ni Jesus manaon soede insak-insak, tompoe do [122] ibana mabiar ai manganto do rohana na so djolma simbarangan na djongdjong diadopanna i. Boekbak do taroktokna manimbang aoet beha sada halak na sian soergo na djongdjong diadopanna i.

Ndang barani rohana manotophon oehoeman na toe Jesus. Alai ala naeng paloeahon dirina sian tanggoengan na borat on, gabe disoeroe ibana do Sipaloea i moelak toe Si Latoes. [123]

Bindoe 20—Hona Ohoem Dibahen Si Latoes

DI na moelak halak Jahoedi sian si Herodes, diboan nasida do moese Sipaloea i toe si Latoes. Mansai marsak do ibana ala ni i, djala disoengkoen ibana do nasida manang aha do na naeng bahenonna. Dipaboa do toe nasida naoeng dipareso ibana Jesus, djala na so adong dapot ibana salana. Didok ibana do na so tarhatindanghon nasida nanggo sada sian angka tiha-tiha ni rohanasida dompak Jesus.

Sada moese noenga diboan nasida Ibana toe si Herodes, na laos sahalak Jahoedi songon nasida, alai ibana pe ndang dapotan sala manang aha na patoet asa boenoeon Ibana. Lao padamehon rohanasida, ninna ibana do:

„Dibahen i pinsangonkoe ma Ibana, doeng i hoepaloea ma.” Loek. 23: 16.

Dipatoedoehon si Latoes do hagaleonna dison. Diboto ibana do na so parsala Jesus; antong beasa oehoemanna Ibana? Nda na mardonganhon hagedoehon. do ibana disi? Asa ndada dihaloepahon halak Jahoedi pambahenanna on saleleng ni pamaresoan i. Dipambibiari djala disosak nasida do ibana painte saoet Jesus dioehoem.

Didjooehon halak na torop i do asa boenoeon Ibana.

Di na ganggoe roha si Latoes mamingkiri manang aha sibahenonna, diboan halak do sada soerat sian toenggane-boroena, na mandok songon on:—

„So toeng marhoea ho toe na tigor i ; ai lan do hoetaon saborngin on di nipi i ala Ibana.” Loek. 27: 19.

Di na maroeba bohi ni si Latoes doengkon didjaha ibana barita i, lam manggogo do na torop i mandjooedjooe. [124]

Kristus manang Barabas.
„Padao ma on, paloea ma toe hami si Barabas.” [125]

Diida si Latoes do na ingkon adong bahenonna. Iànggo di pesta paska, somal do dipaloea sada sian halak hoeroengan margoeroe toe pamillit ni halak na torop. Baroe dope adong sada pandobo na tinangkoep ni soldadoe Rom, i ma si Barabas. Sada halak pamoenoe djala na djahat do ibana. Asa dipahoesor si Latoes ma dirina dompak halak na torop i, djala ninna ma:—

„Ise do dipangido rohamoena paloeaonkoe toe hamoe, si Barabas manang Jesus, na morgoar Kristus?” Mat. 27: 17,

Dialoesi nasida ma: „Padao ma on, paloea ma toe hami si Barabas!” Loek. 23: 18.

Pintor songon na mangoengoe djala targasip do si Latoes ala longang ni rohana. Ala dipaloas dirina diaoahon na torop i, gabe noenga mago hasangaponna adop nasida. Moelai sian i do ibana djadi songon parhohas ni na torop i. Diaoehon nasida do obana margoeroe toe rohanasida. Doeng i disoengkoen ibana ma:—

„Antong aha ma bahenonkoe toe Jesus, na morgoar Kristus?

Djadi sahata ma nasida mandjooehon: „Parsilangkon ma Ibana!”

„Alai ninna pangoehoem i ma: Ai aha na djahat dibahen?

„Djadi tarlobi ma pandjooenasida, angka ninna ma: Parsilangkon ma Ibana!” Mat. 27: 22, 23.

Langan do bohi ni si Latoes doeng dibege ibana soeara na mandok: „Parsilangkon ma Ibana!” Ndang diarop ibana hian songon i oedjoengna. Dioelak-oelahi ibana do mandok na so marsala Jesus, alai didjoegoelhon na torop i do na ingkon maroetang hosa Ibana. Dioelahi moese do manoengkoen: „Ai aha na djahat dibahen?” [126]

Doeng i ninna na torop i moese ma, „Parsilangkon ma Ibana!”

Disoebo si Latoes do sada dalan nari mangela asi ni rohanasida. Diboan ma Jesus naoeng lodja, sorat, djala maboegang i, djadi dilinsingi ma Ibana di adopannasida.

„Doeng i didandani ângka parangan i ma soengsang doeri bahen toempal, dibahen ma i toe oeloena, dioeloshon ma toe dagingna badjoe dapdap; doeng i ro ma nasida toe Djolona, doeng i didok nasida ma: Santabi di Ho, ale radja ni Jahoedi, doeng i dipastapi ma Ibana.” Joh. 19: 2, 3. [127]

Ditidjoeri nasida do Ibana, djala deba sian angka tangan na djahat i mangalinsinghon tolong na di tanganna i toe soengsang doeri i, djadi manginsir ma moedarna i sian bohina toe misena i.

Sibolis i do na mangoeloehon soldadoe na djahat i pasiak-siakhon Sipaloea i. Sangkapna nian anggiat moeroek Ibana, djala anggo bolas nian asa dibahen Ibana sada halongangan lao paloeahon Dirina sandiri; djadi marhite sian i asa soendat sangkap ni haloeaon. Sada sambing pe nian tihasna, sada hagaleon ni hadjolmaonna dibagasan pangoendjoenan i pe, toek ma mambahen Ibana gäbe Biroe-biroe na marlindang, djala dalan haloeaon i pe laos soendat boti.

Alai Ibana na boi mamarentahon parangan ni soergo, djala na boi mangido partolongan ni soeroe-soeroean na badia na so habilangan i,—Ibana na boi maniaphon angka moesoena marhite sinondang ni hamoeliaonna,—dipatoetoroe do Dirina toe saloehoet mansam ni haleaon dohot parhansitan.

Ala saloehoet haleaon dohot parhansitan i dibahen toe toroe ni hadjolmaon, djala soeman toe pangalaho ni Sibolis, laos halambohon dohot habengeton ni Jesus i do na patimbohon Ibana sian hadjolmaon, patoedoehon Ha~ debataonna.

Longang sitoetoe do roha ni si Latoes marnida ha-bengeton ni Sipaloea i. Disoeroe do na mamboan si Barabas toe adopanna; doeng i dipadjongdjong ma nasida na doea. Ditoedoe do dompak Jesus djala ninna do: „Ida hamoe ma ‘ndeon, Djolma i!” „Hoetogihon do Ibana toebalian toe hamoe, asa diboto hamoe, ndang adong djoempang ahoe sala di Ibana.” Joh. 19: 5, 4.

Djongdjong do disi Anak ni Debata maroeloshon badjoe boenga dapdap, dohot martoempalhon soengsang [128] doeri. Sae-sae do Ibana ro di gontingna, djala tarida do angka bogas ni linsing-linsing i di tanggoeroengna na mangkaroearhon moedar. Bohina i pe laos dohot do marsapoe moedar, lodja djala mangae; alai atik pe songon i bohina i laos tong do oeli djala nalom. Tarida do di bohina i halambohon, hanalomon dohot asi ni rohana mida moesoena angka na djahat i.

Maralo sitoetoe do pangalaho ni djolma na di 1amboengna i. Dipatoedoehon bohina i do hadjahatonna.

Sian tonga-tonga ni ha torop i, adong do deba na marasi ni roha mida Jesus. Gari deba sian angka malim dohot angka sintoea i dohot marhatoetoehon dibagasan rohanasida na Ibana do Kristus, alai ndang olo nasida marhatopothonsa. Digintali nasida do natorop i asa rito-ritoon, doeng i rap mandjooe-djooe ma nasida:—

„Parsilangkon ma Ibana! Parsilangkon ma Ibana!” Oedjoengna, ala hinadjoegoelnasida dibagasan hadjahaton i, moeroek sitoetoe do si Latoes mandok:—

„Boeat hamoe ma Ibana, parsilangkon hamoe ma; ai ndang adong djoempang ahoe sala di Ibana.” Joh. 19 : 5, 6.

Sai disoebo si Latoes do nian paloeahon Kristus; alai digogohon halak Jahoedi do mandjooehon :—

„Molo dipaloea ho on, ndang ale-ale ni Kesar i ho! Ganoep na mambahen dirina radja, na maralohon Kesar do anggo i.” Joh. 19: 12.

On ma na mandjama hagaleon ni si Latoes. Naoeng manihai hian do haradjaon Rom di ibana, asa tangkas do diboto ibana na horhonon ni aloe-aloe na songon i do hatop hadadaboena.

„Alai doeng diida si Latoes na so hasea hatana, ai gabe lam gaor ma, mamboeat aek ma ibana mamoeri tanganna didjolo ni na torop i, hoehoet mandok:— [129]

„Ndang parsala ahoe di moedar ni partigor on, hamoe do na sari disi.” Mat. 27: 24.

Magopo sambing do dalan ni si Latoes na naeng paliashon dirina sian hasalaan na mangoehoemi Jesus. Aoet soera hot ibana di poetoesanna na pardjolo i, toeng na so toepa aoehonon ni na torop i ibana sian habonaran. Hagaleonna i do na mangkorhon haroensoeranna.

Diida ibana do na so tarpaloeasa Jesus, alai digogohon ibana do haliasonna. Diseahon ibana do hosa ui na so marpipot i ala ni na naeng maroeli hasangapon tano on ibana. Mangoloi pangidoan ni na torop i, dioelahi moese do mangalinsingi Jesus, doeng pe i asa dipasahat ibana Jesus toe nasida asa diparsilanghon.

Di na didok si Latoes lias ibana sian moedar ni Kristus, didok si Kajapas do : „Mandatang toe hami dohot toe ianakkonnami ma sapata ni moedarna i.” Mat. 27: 25. [130]

Diolophon angka malim dohot na torop i do hata oehoeman na djorboet i.

Oehoeman na djorboet do i toe pakpak oeloenasida be. Tean-teanan na djorboet do i di pomparannasida.

Tongon do masa songon i di hasesego ni hoeta Jeru-salem, 40 taon nari sian i.

Tongon do songon pandok nasida i, ai tarida do i di parsorion ni angka pinomparnasida na marserak, na dileai, djala na diparsipal di tano on.

Tongon moese do hatanasida i di ari paroehoeman i sogot. Ai moeba ma disi pangalaho i, ai „Jesus i” moese do na naeng ro, „marhite gorgor ni api mangalehon balos toe angka na so mananda Debata.” Oel. 1: 11; 2 Tes. 1:8.

Djadi mangido ma nasida toe angka batoe dohot dolok :—

„Angka tinggangi hamoe ma hami, djala hoephoepi hamoe ma hami sian bohi ni Na-hoendoel di habangsa i dohot sian rimas ni Biroe-biroe i. Ai noenga ro ari h^ririmas na balga i,” Pang. 6: 16, 17. [131]

Bindoe 21—Di Golgata

DIHOEDOES nasida do mamboan Jesus toe Golgata; dilea-leai angka na torop i hoehoet sian poedi. Di na binoloesna i harbangan ni bagas paroehoeman ni si Latoes, diampehon nasida do haoe parsilang na toe si Barabas hian toe abarana na marmoedar-moedar i. Laos diampenon nasida moese do doea haoe parsilang toe panangko na doea i, na ingkon rap mate dohot Jesus di tingki i.

Maborathoe do silang i di Sipaloea i martimbanghon hagaleonna dohot parhansitanna i. Ndang pola piga langka dope doeng borhat sian i noenga toengkap Ibana di toroe ni haoe; parsilang i.

Doeng moelai hehe, diampehon nasida moese do silang i toe abarana. Rabat-rabat do Ibana mangalangka toe djolo, alai mangoelahi toengkap do Ibana toe tano songon na mate. Diida angka na pasipal Ibana do na so tarbahensa be mamboan bobanna na borat i, ala ni i ma oembahen toeboe rohanasida mangaloeloei manang ise na tama manoehoek boban na lea i.

Apala di tingki i padjoempang do nasida dohot sada halak sian Kirene na margoar si Simon. Ibana ma ditangkoep nasida lao mamorsan haoe parsilang i toe dolok Golgata.

Ianggo angka anak ni si Simon on naoeng dohot do sisean ni Jesus; alai ianggo ibana ndang dope dohot. Di poedian ni ari diparhatoea ibana do ala dohot ibana partohap di haoe parsilang ni Jesus. Boban na pinaporsanhon i do na gabe dalan paoebahon rohana. Dihorhon angka na masa di dolok Golgata i do haoebaon ni rohana, djala laos hata na hinatahon ni Jesus disi moese [132]

„Ditoerai do tanganhoe dohot tothoe.” [133] do na mambahen ibana mangakoe na Ibana do toetoe Anak ni Debata.

Djadi doeng sahat toe inganan pamadjalan i, ditali nasida do angka na taroehoem i. Mangaroentai do pardjahat na doea ai sian tangan ni angka na papeak nasida toe gindjang ni haoe parsilang i, alai ianggo Sipaloea i ndada mangalo.

Diihoet-ihoet ina ni Jesus do Ibana di pardalanan na djorboet na toe Golgata i. Sai naeng do nian oeroepanna di na lodja djala maheoe i Ibana di toroe ni boban na borat i, alai ndada dipaloas halak. Ganoep langka do dipaima-ima ibana hoeaso ni Hadebataonna i lao paloeahon Dirina sian halak na djahat i. Alai doeng sahat toe inganan pamadjalan i, doeng diida ibana angka panangko i ditali toe haoe parsilang i, sada parhansitan na so tarhatahon do diae ibana!

Pasomboeon ni Halak na boi pangoloehon i do Dirina parsilanghononna ? Paloason ni Anak ni Debata do Dirina songon i boenoeon? Na so toetoe do Ibana Messias i?

Diida ibana do tanganna i dipeakhon di silang i,— angka tangan na tongtong mamasoe-masoe halak na mangae. Diboan do tokok dohot angka labang, djadi di na pinantikhon i angka labang i manoroesi daging na hoemitir i, diloeahon angka anak sisean na marsak i do ina ni Jesus naoeng tarhatos i sian i.

Ndada maroengoet-oengoet Sipaloea i; langan do bohina i djala nalom, alai na mardaboean do sian i angka hodok na marhimpal. Maporoes do angka siseanna i sian inganan na djorboet i. Holan sasadasa do doemege pangilangan i, djala ndang adong manang ise donganna. Jes. 63: 3. [134]

Di na pinasipal ni angkal soldadoe i Ibana, disalpoehon Jesus do pingkiranna sian parhansitanna i toe ari pamalosan di angka na pasipal ibana. Asi do rohana marnida haotoonnasida i, djadi ditangianghon do:—

„Ale Amang! marpamoeati ma roham marnida nasida, ai ndang diboto nasida na binahennasida i!” Loek. 23: 34.

Dapot Kristus do tohap ni na gabe pangondian ni hadjolmaon di djolo ni Ama i. Dihangkam i do portibi on sian na djolo sahat ro di paroedjoengan ni tano on.

Ganoep mardosa hita, taboegangi moese do Jesus mangoelahi. Ala ni hita, dipatoedoehon Ibana do tanganna i di djolo ni habangsa ni Ama i, djala ninna do, „Marpamoeati ma roham marnida nasida, ai ndang diboto nasida na binahennasida i!”

Disi doeng dilabanghon Kristus toe silang i, manigor ro do deba sian halak na goemogo mangkindat i ; doeng i tompoe ma silang i ditombomhon nasida toe inganan naoeng diparade hian toesi. Djadi dihorhon i do parhansitan bolon di Anak ni Debata.

Disoerathon si Latoes do sada soerat di hata Latijn, di hata Gorik, dohot di hata Heber, dibähen do i toe gindjang ni haoe parsilang i, toho toe atas oeloe ni Jesus asa boi soede mandjahasa. Songon on do na tarsoerat disi:—

„Jesus halak Nasaret, radja ni angka Jahoedi.”

Dipangido halak Jahoedi do nian asa diganti soerat i. Didok angka sintoea ni malim i do :—

„Oenang soerati: Radja ni Jahoedi alai na nidokna i ma nian: Ahoe do Radja ni Jahoedi!”

Moeroek sitoetoe do si Latoes marningot hagaleonna pardjolo i. Pis sitoetoe do matana marnida angka sin- [135] toea pangiboeroe djala na djahat i. Djadi ninna ibana ma:—

„Na hoesoerat i, naoeng sinoerat do i.” Joh. 19: 19, 21, 22.

Dibagi-bagi angka parangan i do pahean ni Jesus, alai sada sian i ndada marpandjaroeman, ala ni gabe martaroe-taroean ma nasida. Naoeng disoeriranghon naposo ni Debata hian do na djolo taringot toesi, songon on:—

„Ai dihaliangi angka biang do Ahoe, loehoetan ni angka pardjahat do mangonsongi Ahoe, ditoerai do tangankoe dohot tothoe. Habilangan Ahoe do soede holi-holingkoe, martilla be do ianggo nasida mida Ahoe. Dibagi nasida do angka oeloshoe, mandaboe tondoeng do nasida taringot toe badjoe-badjoengkoe.” Ps. 22: 17-19.

Disi doeng dipadjongdjong haoe parsilang ni Jesus, manigor rap do angka malim, angka sintoea, dohot angka siboto soerat i mangaleai dohot manginsahi Anak ni Debata na gantoeng i :—

„Molo na toetoe Ho Radja ni Jahoedi, pangoloe ma antong dirim!” Loek. 23: 37.

„Ia na leban dipangoloe, alai ndang tarbahensa pangoloehon dirina. Molo Ibana radja ni Israel, antong midjoer ma Ibana sian haoe na pinarsilang i, asa porsea hami di Ibana. Na pos do rohana di Debata, antong dipaloea ma Ibana noeaeng, molo lomo rohana di Ibana; ai ninna do : Anak ni Debata do Ahoe.” Mat. 27: 42, 43.

„Doeng i diinsahi angka na mamoloes i ma Ibana, dioepirhon ma oeloenasida mandok: Oee Ho, siparoempak bagas djoro dohot na padjongdjongkonsa dibagasan toloe ari! Oeroepi ma dirim, midjoer ma sian haoe na pinarsilang i!” Mark. 15: 29, 30. [136]

Tarbahen Jesus do nian toeat sian silang i. Alai soera ma dibahen songon i, toeng na so boi be hita maloea. Ala ni hita sambing do oembahen ra Ibana mate.

„Hape ala ni pangalaosinta Ibana tartoellang, binahen ni hadjahatonta Ibana maboegang. A m p e toe Ibana pinsangpinsang parhitean ni hasonanganta, djala binahen ni boegangna m a l o e m itahilala.” Jes. 53: 5.

Di na sineahonna ngoloena, ndada dipatimbo Kristus i dohot halalas ni roha. Na ditostos do ate-atena, djala na magopoe sitoetoe do rohana dohot hagolapan. Alai ndada ala ni biar manang hamatean oemb a h e n songon i parhansitanna. Ala ni dosa ni portibi on do, sada pangkilalaan na marsirang sian holong ni Debata. On do na manostos ate-atena, djala na patiboehon parmatena.

Dihilala Jesus do saloehoet na ingkon hilalaon ni angka pardosa ala ni hasalaannasida, na mangantoesi naoeng sirang nasida sian halalas dohot hadameon ni soergo ro di salelengna. [137]

Longang sitoetoe do angka soeroe-soeroean i mamereng saloehoet parhansitan na tinaon ni Anak ni Debata. Ala ni hagogopoe ni rohana, hira na so dihilala Ibana be parhansitan ni haoe parsilang na djorboet i.

Gari djadi-djadian i sandiri mangkilala do di na masa i. Manarioer hian do mata ni ari di tingkos ari, alai manigor tompoe do i mangkolom. Toeng hagolapan do hoemaliang haoe parsilang i leleng ni toloe djom.

Tahdeton bolon do angka na torop i. Pangaleaionnasida i pe tompoe do mansohot. Rap martinggangan do ama-ama, ina-ina, dohot angka dakdanak toe tano dibagasan biar bolon.

Hoemasiksak do langit, djala djotdjot do tarida Sipaloea na rais di haoe parsilang i. Soede do marpingkir naoeng ro adjalnasida.

Di poengkoel toloe, soemindak do hagolapan i sian na torop, alai laos tongtong dope mangkolom ianggo hoemaliang haoe parsilang ni Jesus. Hira na adop Ibana do angka hilap i dipatodjom oedjoe na gantoeng Ibana di haoe i. Disi ma didjooehon Ibana anggoek na bolon i:—

„Eloi, Eloi lama sabaktani! (na mandok songon on do: Ale Debatangkoe, Debatangkoe, beasa ditadingkon Ho Ahoe!)” Mark. 15: 34.

Di tingki i songgop do hagolapan i di hoeta Jerusalem dohot di angka roera dohot ladang ni tano Joedea. Di na soede mata mamereng dompak hoeta i, diida nasida do hilap hamoeroehort ni Debata ditoedjoehon toesi.

Tompoe sitoetoe do soemindak hagolapan i sian haoe parsilang i, doeng i didjooehon Jesus ma dohot soeara na gogo sitoetoe:—

„Noenga maroedjoeng!” Joh. 19: 30. „O Amang, sahat toe tanganmi ma tondingki!” Loek. 23: 46. [138]

Meap-eap do sada sinondang di gindjang ni haoe parsilang i, djadi marsinondang do bohi ni Sipaloea i songon hamoeliaon ni mata ni ari. Dipatoengki do oeloena toe andorana, doeng i tos ma hosana.

Tarhalomong sitoetoe do angka na torop na djongdjong di lamboeng ni haoe parsilang ni Jesus, djala dipanotnoti nasida do dompak Sipaloea i. Doeng i mangoelahi mangkolom ma tano on, djala tarbege do soeara ni ronggoer na gogo djala na niihoethon ni sada lalo bolon.

Djadi mangoelahi martoengkapan ma angka na torop i toe tano ala ni lalo i. Djadi masa ma hagaoron bolon disi. Na margargaran do angka batoe sian dolok na hoemaliang i, djala margoelangan sian robean toe roera. Djadi torop do angka tanoman i marmoengkapan djala mangoetahon angka na mate.

Hira na magargar do djadi-djadian i, Saloehoetna do angka malim, sintoea, parangan, dohot halak na torop i angka dotdot, mabiar djala martoengkapan di atas ni tano i.

Di tingki na mate Kristus, adong do deba sian angka malim na marhalado di bagas djoro, di hoeta Jerusalem. Dihilala nasida do hinagogo ni lalo i, djala laos di na satongkin i, ribak doea do hire-hire na manirang biloet na badia sian biloet na badia sitoetoe. Tangan na so marmoedar, soeang songon na di bagas ni radja Belsasar i, do na masoek toesi. Ndada songkal be inganan na badia sitoetoe di tano on. Toeng na so toepa meap-eap be tanda pandjaloon dohot panoelahon ni roha ni Debata di batoe na di andora ni sintoea ni malim i.

Moelai sian i ndada marnioela be moedar ni biroebiroe na sinambol di bagas djoro i. Biroe-biroe ni Debata na gantoeng i do na gabe pelean ala ni dosa ni portibi on. [139]

Di na mate Kristus di haoe parsilang di Golgata, dioengkap do dalan na imbaroe di halak Jahoedi dohot di halak parbegoe. Marlas ni roha do angka soeroesoeroean i oembege djooe-djooe ni Sipaloea na mandok: „Noenga maroedjoeng.” Na ingkon madjoehononhon do dalan haloeaon i. Marhite pangoloion, boi do angka anak ni si Adam dipatimbo toe adopan ni Debata. Noenga taloe Sibolis, djala diboto do naoeng maroedjoeng haradjaonna. [140]

Bindoe 22—Di Tanoman Ni Si Josep

TOEHAS mangalo adop haradjaon Rom do na mambahen Sipaloea i taroehoem. Djadi halak na hona oehoeman songon i ingkon asing do tanomanna.

Asa manindang do imboeloe ni si Johannes maming kir na ingkon soldadoe na kasar i mananom bangke ni goeroe haholongan ni rohana; djala ingkon tartanom moese bangkena i toe sada tanoman ni halak na so gabeak. Alai ndang adong dalan na asing na boi bahenonna, ai ndang adong pardomoeanna dohot si Latoes.

Di tingki hasoesaan on ro si Nikodemoes dohot si Josep na sian Arimatea mangoeroepi angka sisean i. Doeansa do nasida roeas ni rapot Sanhedrim, djala na tangkas ditanda si Latoes. Rap na mora djala parhata siat do nasida na doea. Ditontoehon nasida do na ingkon sangap pananomon di bangke ni Sipaloea i.

Martodos ni roha do si Josep laho toe si Latoes mangido bangke ni Jesus. Doeng diboto si Latoes naoeng mate Jesus, dioloi do pangidoanna i.

Di na laho i si Josep toe si Latoes, laho do si Nikodemoes paradehon pananomon i. Adat do i na djolo mamoengkoes bangke dohot pangkoeshoesi dohot angka miak. On ma sada dalan na mangaramoti bangke i. Diboan si Nikodemoes do sada silehon-lehon na arga hira-hira borat ni 100 pon mir dohot aloes bahen mamiahi bangke ni Jesus.

Ndada pola loemobi pamandahon di sada halak na mora di soede Jerusalem sian i. Longang sitoetoe do angka anak sisean ni Jesus marnida halak na mora on ala diharingkoti nasida patipakhon bangke ni Jesus. Toeng na marsak sitoetoe do angka sisean i ala parmate [141] ni Kristus. Loepa do nasida naoeng dipaboa Kristus hian i toe nasida. Asa ndada marpangaropan nasida.

Ndada torang dope nian didjangkon si Josep manang si Nikodemoes Sipaloea i andorang di ngoloena, alai ditangihon djala dipamanat-manat nasida do soede pangadjaranna saleleng ni parhobasonna i. Loepa pe angka sisean i di hata ni Sipaloea i taringot toe hamamatena, tongtong do i dipaingot-ingot si Josep dohot si Nikodemoes. Saloehoet angka na masa i dohot hamamate ni Jesus na mambahen angka sisean i so marpangaropan dohot na mangkoetoer haporseaonnasida, angka i do na pagomoshon di rohanasida hasintongan ni na Ibana do Messias na toetoe.

Tongon di hatihana do pangoeroepion ni angka sintoea na mora on. Nasida do na boi mabahen na so boi bahenon ni angka anak sisean na pogos i.

Manat djala sangap do pandjamanasida di badan ni Kristus sian haoe parsilang i. Mariloe-iloe do nasida mamereng bangkena na malangke i.

Diparade si Josep hian do sada tanoman di ibana, alai saonari toesi do diboan bangke ni Jesus. Doeng diboengkoes nasida bangke ni Jesus dohot haen dohot pangkoeshoesi na binoan ni si Nikodemoes, dihindat nasida ma Ibana toe tanoman i.

Atik pe naoeng toeloes sangkap ni halak Jahoedi i, laos so haroe somboe dope rohanasida marnida hamamate ni Kristus. Diboto nasida do tangkas taringot toe hoeasona na bolon i.

Dibereng na deba sian nasida do hangongot ni si Lasaroes, ala ni i gabe mabiar sitoetoe do nasida aoet beha moelak mangoloe Kristus sian hamatean laos pataridahon Dirina moese toe nasida. [142]

Diingot nasida do na hea didok Ibana, „Lohai hamoe ma bagas djoro on, doeng i padjongdjongkoe do i dibagasan toloe ari.” Joh. 2: 19. Diboto nasida do na pamatangna i na nidokna disi.

Dipaboa si Joedas do toe nasida hata ni Kristus di pardalanan na parpoedi sahali toe Jerusalem:—

„Ida ma,-—na nangkok do hita toe Jerusalem, djala pasahatonna ma Anak ni djolma i toe angka sintoea ni malim dohot toe angka siboto soerat, doeng i oehoemonnasida ma Ibana, ingkon mate boenoeon. Doeng i pasahatonnasida ma Ibana toe parbegoe, asa diinsahi dohot dilinsingi, djala asa diparsilangkon. Doeng i moelak mangoloe ma Ibana di ari patoloehon.” Mat. 20: 18, 19. [143]

Diingot nasida do torop pandohan ni Kristus taringot toe haheheonna. Manang beha pambahen nasida ndang tarhaloepahon nasida saloehoetna i. Songon Sibolis, amanasida i, na porsea do nasida disi djala godoron.

Saloehoetna do papatarhon na toetoe Jesus i Anak ni Debata. Ala ni i ndang tarpodom nasida, oembiaran do nasida marnida Ibana di hamateanna on sian na marnida Ibana andorang di ngoloena.

Ala marsitoetoe naeng mambahen Ibana laos tinggal di tanoman i laho do nasida toe si Latoes asa disap djala didjaga tanoman i sahat toe ari patoloehon. Djadi disoeroe si Latoes ma sada parangan na mandjagasa:—

„Djadi didok si Latoes ma toe nasida: Taroeli pandjaga do hamoe—laho ma hamoe pamomoshon i, songon na binotomoena. Doeng i laho ma nasida pamomoshon i; rap dohot angka pandjaga i ma nasida mangarongkom batoe i” Mat. 27: 65, 66. [144]

Soeroean na sian soergo i.
„Dibola ibana do na holom i, djala langit i pe toeng manarioer do soede ala ni hamoeliaonna.” [145]

Bindoe 23—„Noenga Hehe Ibana”

MANSAI djamot didjaga nasida tanoman ni Sipaloea i, djala digoelang nasida do sada batoe bolon toe pintoe ni tanoman i. Dibahen nasida do sap ni halak Rom toe gindjang ni batoe i asa tanda ia adong halak na mangoengkap.

Dihaliangi soldadoe Rom do tanoman i. Disoeroe do nasida asa djamot mandjaga djala asa oenang adong halak na manangko bangke ni Jesus. Na mardalan-dalan do deba sian nasida di djolo ni tanoman i, djala na debanari hoendoel-hoendoel di tano djonok toesi.

Alai adong dope samansam nari pandjaga na hoemaliang tanoman i. Disi do angka soeroe-soeroean na marhoeaso sian soergo. Soegari holan sada sambing pe sian soeroe-soeroean on manggoenahon hoeasona, na ingkon lengse do soede parangan ni halak Rom.

Ngolngol sitoetoe do borngin ni ari pardjolo i asa salpoe,doengkon ni i ro do tingki na goemolap, i ma iiatiha na djoemolo sian boeha siang ari.

Disoeroe do sada sian angka soeroe-soeroean na marhoeaso di soergo. Songon hilap do bohina, djala saksak do oelosna songon hapas. Dibola ibana do na holom i, djala langit i pe toeng manarioer do soede ala ni hamoeliaonna.

Tarsonggot sitoetoe do soldadoe na modom i djala djongdjong. Mabiar djala longang sitoetoe do nasida marnida hatioeron ni langit na oengkap i, dohot mamereng toe sinondang na lam djonok toe nasida. Loemapatlapat do tano on ditondong haroro ni soeroe-soeroean na marhoeaso i. Na ro do ibana maroban barita halalas ni roha, djadi dihoetol hahatopon dohot hoeaso ni harorona [146] i do tano on songon sada geang-geang. Rap toengkap be do angka parangan i toe tano songon halak na mate.

Adong moese dope pardjaga na asing na hoemaliang tanoman ni Sipaloea i. I ma angka soeroe-soeroean na djahat. Ala naoeng mate Anak ni Debata, diangkoe Sibolis i do bangke ni Kristus gabe homitanna.

Rade do angka soeroe-soeroean ni Sibolis i mardjaga disi asa oenang adong hoeaso na mamboeat bangke ni Jesus nian. Alai di na ro soeroesoeroean na sian habangsa na di soergo i, maporoes d o soede nasida.

Doeng i ditiop soeroe-soeroean ondeng ma batoe na balga na di pintoe ni tanoman i, djala digoelinghon ibana ma i songon sada batoe na metmet. Marhite-hite soeara na gogo didok ibana ma :— „ J e s u s, Anak ni Debata, haroear ma Ho, didjoe Ama i do Ho!”

Djadi haroear ma Ibana naoeng monang maralohon hamatean sian tanoman i. Didjooehon Ibana do sian gindjang ni tanoman na mabola i, „Ahoe do haheheon dohot hangoloean!” Doeng i marsomba ma soede parangan ni soeroe-soeroean i di djolo ni Panoboes i, djala dilehon nasida ma toe Ibana ende poedji-poedjian. [147]

Na haroear do Jesus sian tanoman i songon sada Oeloebalang naoeng monang. Lalo-lalo do tano on ditondong, djala mangkoeling-koeling do ronggoer, hoehoet hoemasoek-sek nang angka hilap. Di na mate Ibana, masa do sada lalo; songon imoese do nang di na ngot i.

Pangaririmason sitoetoe do Sibolis i marnida angka soeroe-soeroeanna na maporoes i maradophon soeroesoeroean na sian soergo. Diarop ibana hian do na so boi moelak mangoloe Kristus djala naoeng soendat dalan haloeaon i. Alai di na diida ibana ro Sipaloea i sian tanoman, mago sambing do hirim ni rohana. Diboto Sibolis i do na ingkon maroedjoeng haradjaonna djala ibana pe ingkon soadahononna.

Didok si Loekas na manoerathon taringot toe pananomon di Sipaloea i do songon on :—„Doeng i doeng moeli nasida, dipatoere nasida ma ragam-ragam ni na hoeshoes, dohot angka mir, doeng i maradian ma nasida di ari Sabat mangihoethon patik i.” Loek. 23: 56.

Di ari Djoemahat do Sipaloea i dibandahon, i ma ari paonomhon. Diparade angka boroe-boroe i do ragamragam ni na hoeshoes dohot mir sibàhenon nasida hian toe bangke ni Jesus, djala dipadoeroe nasida do soede i painte salpoe ari Sabat. Gari mangaradoti bangke ni Jesus pe maradian do nasida di ari Sabat.

„Djadi doeng salpoe ari Sabat i, . . . mansai sogot di ari pardjolo, ro ma nasida toe tanoman i di na binsar mata ni ari.” Mark. 16: 1, 2.

Di na djoemonok nasida toe porlak i longang sitoetoe do rohanasida marnida langit na torang i, dohot na mangkilala tano i lalo-lalo di toroe ni patnasida. Dipahatop nasida do toe tanoman i, alai loemongang dope nasida marnida batoe naoeng moengkap i, djala parangan ni halak Rom i pe ndang be disi. [148]

Bindoe 24—Baritahon Ma Toe Angka Siseankoe

SI Maria Magdalena do na pardjolo sahat toe tanoman i. Doeng diida na oengkap batoe i, pintor laho do ibana paboahon i toe angka anak sisean i. Di na sahat angka boroeboroe na asing i toe tanoman i, diida nasida do sada sinondang na hoemaliang i, alai doeng ditingkir nasida toebagasan, ndang adong manang aha disi.

Di na mangoelon nasida disi, pintor diida nasida do sada doli-doli na maroeloshon oelos na marsinondang hoendoel dibagasan tanoman i. I do soeroe-soeroean na manggoelanghon batoe i. Ala ni biarnasida naeng maporoes do nasida ; alai ninna soeroe-soeroean i ma :—

„Oenang hamoe mabiar; ai hoeboto do, na mangaîoeloei Jésus do hamoe, naoeng diparsilangkon i. Ndang dison be Ibana. Ai noenga hehe Ibana, songon na nidokna i. Ro ma hamoe, ida hamoe ma inganan hapeahanna!

„Doeng i hatop ma hamoe laho paboahon toe angka siseanna i, naoeng hehe Ibana sian hamatean, doeng i, ida ma—djoloananna do hamoe toe Galilea, disi ma idaonmoe Ibana, ida ma—noenga hoepaboa i toe hamoe.” Mat. 28: 5-7.

Di na mangoelahi nasida maningkir toe tanoman i, diida nasida moese do sada soeroe-soeroean na marsinondang, na manoengkoen nasida:—

„Beasa loeloeanmoena na mangoloe di inganan ni angka na mate? Ndang dison Ibana, noenga hehe Ibana! Ai ninna do: Ingon dipasahat do Anak ni djolma i toe tangan ni halak na mardosa dohot diparsilangkon, djala ingkon moelak mangoloe Ibana di ari patoloehon!” Loek. 24: 5-7. [149]

Doeng i dipatorang angka soeroe-soeroean i ma taringot toe hamatean dohot haheheon ni Kristus. Dipasingot nasida do angka boroe-boroe i taringot toe soede hata na nidok ni Kristus sandiri toe nasida andorang so hapapadjalna dohot haheheonna. Torang do diantoesi nasida noeaeng hata ni Jesus toe nasida, djadi mardongan pangkirimon dohot barani ni roha na imbaroe dipahatop nasida do mardalan lao paboahon barita halalas ni roha i.

Di tingki i ndada disi si Maria, alai noeaeng ro do ibana raphon si Petroes dohot si Johannes toe tanoman i. Ndang tarbahen ibana moelak ianggo so djolo diboto ibana manang aha na masa toe bangke ni Toehanna. Di na djongdjong ibana hoehoet toematangis, dibege ibana ma sada soeara na manoengkoen:—

„Beasa tangis ho, inang? Aha diloeloei ho?”

Ala ni angka iloe-iloe na di matana, ndang ditanda ibana manang ise na mangkatai i. Dirimpoe ibana do i toekang porlah i, djadi didok ma toe Ibana:—

„Molo noenga diboeat ho Ibana, ale toean, paboa ma toe ahoe manang toedia ditaroehon ho, asa hoealap Ibana!”

Dipingkir ibana do molo na malobihoe tanoman ni halak na mora i bahen inganan ni Toehanna, boi do paradeonna sada tanoman naoeng pinaroemar ni Kristus, i ma tanoman ni si Lazaroes. Nda tarbahensa do disi mamandahon Toehanna? Dihilala ibana do na mangaradoti bangkena i gabe sada apoel-apoel di rohana na marsak i. Alai noeaeng no tarbege do soeara ni Kristus sandiri toe pinggolna. Didok Ibana ma:—

„Maria!”

Pintor disapoehon do iloe-iloena, djala diida ibana do Sipaloea i. Ala ni las ni roha, loepa do ibana na [150] tarsilang Jesus, djadi disoerdoekhon do tanganna, mandok:— „Rabbi.”

Doeng i didok Jesus ma toe ibana:— „Oenang Ahoe djama; ai ndang dope nangkok Ahoe toe Damang; Amamoena i, toe Debatangkoe, Debatamoena i.” Joh. 20 : 15, 17.

Ndang ra dope Jesus mandjalo parsombaon ni halakna painte so diboto Ibana naoeng didjalo Ama i pardengganan na binahenna. Doeng i masoek ma Ibana toe banoea gindjang, djadi sian Debata sandiri do dibege Ibana naoeng sanggam pardengganan na binahenna i, djala marhite moedarna i boi do saloehoet halak dapotan hangoloean.

Ditolopi Debata do pardjandjianna dohot Kristus, na ra Ibana mandjalo angka djolma pardosa na moeba djala na mangoloi, djala haholonganna do nasida songon pangkaholongina di Anakna i. Pasidoengon ni Kristus do oelaonna hoehoet manggonopi pardjandjian na mandok: „Oemmahal bahenongkoe sada djolma sian sere palangki, djala oemmahal sada djolma sian sere na sian Opir.” Jes. 13: 12. [151]

Saloehoet do hoeaso na di soergo dohot na di tano on dipasahat toe Radja ni Hangoloean i. djadi moelak ma Ibana toe angka pangihoetna na di tano pardosa on lao mangalehon hoeasona dohot hamoeliaonna toe nasida. [152]

Pardalanan na toe Emmaus.
„Na masitoengkaran hata dia do hamoe di tongan-dalan on, hoehoet marsak rohamoena?” [153]

Bindoe 25—Angka Sitindangi

BOTARI ni ari haheheon i, na mardalan do doea sian angka sisean i toe Emmaoes, sada hoeta na marhadaoon oealoe batoe sian hoeta Jerusalem. Toeng marsak do nasida mamingkiri angka na masa i, loemobi ma taringot toe angka barita binoan ni angka parompoean na paboahon naoeng diida nasida angka soeroe-soeroean djala naoeng padjoempang nasida dohot Jesus doeng salpoe ari haheheonna i. Na moelak do nasida toe hoetanasida lao mamingkiri dohot martangiang anggiat dapotan hatorangan nasida taringot toesi.

Di na mardalan i nasida, ro do sada halak manolat nasida; alai ala ni ronsot ni pangkataionnasida i, gabe hira so diboto nasida do na adong dongannasida na asing. Toematangis do nasida di na mardalan i ala ni arsak ni rohanasida. Diida Kristus do na adong dison roha na porloe apoelon.

Songon sada halak na asing dimoelai Ibana do mangkatai dohot nasida. „Alai pangalelaon do matanasida dibahen, asa oenang ditanda. Doeng i ninna ma mandok nasida:—

„Na masitoengkaran hata dia do hamoe di tongan dalan on, hoehoet marsak rohamoena?

„Djadi ninna na sada sian nasida, na margoar si Kleopas ma mangaloesi Ibana:—

„Sasada Ho do halak dagang di hoeta Jerusalem, na so oemboto na masa disi di angka ari naoeng salpoe i?

„Doeng i ninna ma: Ai aha do?

„Djadi didok nasida ma mandok Ibana: Angka taringot toe Jesus na sian hoeta Nasaret, halak panoerirang i, pargogo di hapandean dohot taringot toe hata di [154] djolo ni Debata dohot di djolo ni halak saloehoetna.” Loek. 24: 16-19.

Doeng i dipaboa nasida ma manang aha na masa djala dioelahi nasida moese ma paboahon taringot toe barita na pinaboa ni angka boroe-boroe na laho toe tanoman i sogot manogotna i. Djadi didok Ibana ma:—

„O, hamoe angka na oto djala na losok roha mangkaporseai saloehoet na nidok ni angka panoerirang i ! Nda ingkon taonon ni Kristus i na songon i laho masoek toe hasangaponna i?

„Doeng i dipoengka ma sian si Moesa, ro di nasa panoerirang padjodjorhon di nasida nasa na sinoerat taringot toe Ibana.” Loek. 24: 25-27.

Hohom do angka sisean i ala ni longang dohot las ni rohanasida. Ndang barani nasida manoengkoen manang ise Ibana. Ditangihon nasida do toe soede hatoranganna toe oelaon ni Kristus.

Aoet soera ma manigor dipatandahon Sipaloea i Ibana toe angka sisean i, tontoe manigor somboe rohanasida. Ala ni las ni rohanasida ndang taigamon adong be na giot tangkasan nasida. Alai porloe do antoesan nasida manang songon dia hian oelaonna i disoeriranghon marhite angka tiroean dohot angka panoerirangon na di Padan na Robi. Ingkon marodjahan di gindjang ni on do haporseaonnasida. Ndada dipatoedoehon Kristus sada tanda halongangan asa porsea nasfda, na patoranghon soerat na badia i do oelaonna pardjolo. Dibahen nasida do hamateanna i oedjoeng ni soede pangaropannasida. Djadi dipatoedoehon Ibana ma marhite angka panoerirang i na hamateanna i do sitindangi ni haporseaonnasida na oembolon.

Di na mangadjari angka sisean on, dipatoedoehon Ibana do haporloean ni Padan na Robi i songon sada si- [155] tindangi di oelaonna. Torop sitoetoe do noeaeng na mansoadahon Padan na Robi i songon sada boekoe na so margoena. Alai ndada songon i anggo pangadjaran ni Kristus. Ala ni haporloean ni i, pola do didok Ibana sahali, „Molo so ditangihon nasida si Moesa dohot angka panoerirang i ndang tangihonon nasida, nang adong na hehe sian hamatean.” Loek. 16: 31.

Di naeng mate mata ni ari, sahat do angka sisean i toe hoetanasida. Dipaoela Jesus ma songon na naeng manalpoei hoeta i. Alai dihilala angka sisean i do na so tarbahen nasida sirang sian sada halak na mamboan las dohot pangaropan ni roha na songon i toe nasida.

Ala ni i ma oembahen didok nasida toe Ibana, „Rap ma hita, ai noenga bot ne ari! Doeng i bongot ma Ibana toe hoeta i mandongani nasida.” Loek. 24: 28, 29.

Doeng rade sipanganon, diboeat Kristus do ingananna di oeloe ni medja i songon somalna. Mangihoethon somalna, sai nampoena bagas do mandok tangiang mangido pasoe-pasoe di sipanganon i; alai diampehon Kristus do tanganna di gindjang ni sipanganon i mamasoe-masoe. Djadi tonggor ma matanasida.

Tarsingot do toe rohanasida pamasoe-masoeon di si-panganon i, soeara na somal binegenasida, dohot bogas ni labang na di tanganna i. Saloehoetna i patoedoehon na Ibana do Goeroe haholongan ni rohanasida.

Satongkin i tarhalomong sitoetoe do nasida; doeng i manigor djongdjong ma nasida naeng marsomba toe lamboeng ni patna; alai manigor marhalindo do Ibana sian matanasida.

Dibagasan halalas ni roha, dihaloepahon nasida do hamaleon dohot halodjaon i. Ditinggalhon nasida do sipanganon i pahatophon borhat toe hoeta Jerusalem mamboan barita ni Sipaloea naoeng hehe. [156]

Di tingki na panonorhon na masa i dope nasida toe angka sisean na asing i, djongdjong do Ibana di tongatonga nasida mandok:—

„Dame ma di hamoe!” Loek. 24: 36.

Mabiar do nasida ; alai doeng dipatoedoehon Ibana toe nasida soede bogas ni labang na di tanganna dohot di patna i, djala doeng mangan Ibana di djolo nasida, disi pe asa porsea djala sabam rohanasida. Marganti do noeaeng ganggoe ni rohanasida i dohot pangkilalaan na so tarhatahon; diangkoe nasida do Ibana Sipaloea naoeng hehe i.

Toho do ndang disi si Tomas. Disoadahon Ibana do soede barita ni haheheon i. Alai doeng oealoe an nari di na toempoe soede angka sisean i, ro do Jesus toe tonga-tonganasida. Dipatoedoehon Ibana moese do angka tanda na di tangan dohot patna i. Djadi manigor porsea ma si Tomas djala didok ibana do:—

„Toehankoe djala Debatangkoe!” Joh. 20: 28.

Dipatorang Kristus moese do soerat na badia i taringot toe Ibana. Doeng i dipaboa ma toe nasida na ingkon djamitahononhon do dibagasan goarna haoebaon dohot haampoenan ni dosa di tonga-tonga ni angka bangso moelai sian Jerusalem.

Andorang so hananaekna toe banoea gindjang, didok Ibana do toe nasida, „Djaloonmoena do hagogoon ni Tondi Porbadia na songgop toe hamoe, gabe sitindangingkoe ma hamoe di Jerusalem dohot di saloehoet Joedea dohot di Samaria ro di oedjoeng ni tano on.” „Doeng i ida ma—sai hoedongani do hamoe ganoep ari rasirasa ro adjal ni hasiangan on!” Oel. 1: 8; Mat. 28: 20.

Hamoe do sitindangingkoe, ninna, di soede ngoloengkoe na hoeseahon ala ni tano on. Noenga diida hamoe [157] saloehoetna halak na ro toe Ahoe manopoti angka dosana, tongtong do hoesesa dosanasida. Saloehoetna na ra, boi do mardomoe dohot Debata djala dapotan hangoloean na saleleng ni lelengna, Toe hamoe angka siseankoe do hoepasahat barita parasinirohaon on. Sipasahatonmoena do i toe saloehoetna bangso, parhataan, dohot halak.

Dihangkam rodi ni Sipaloea i do saloehoetna angka na porsea. Dohot do angka pangihoet ni Kristus ro di tingki pansidoengi dihangkam i. Saloehoetna halak na mandjalo ngoloe ni Kristus ingkon rap mangoela pangoloehon donganna djolma.

Ndada soede halak na boi mardjamita toe halak na torop; alai saloehoetna do boi mangoela toe marsadasada djolma, i ma na mangoeroepi na marniae, na mangoeroepi halak na pogos, mangapoeli halak na marsak, dohot paboahon holong ni Kristus na mangampoeni dosa. Halak na mangoelahon angka i do na gabe sitindangi ni Kristus. [158]

Bindoe 26—Laos Jesus On

NOENGA maroedjoeng oelaon ni Sipaloea i di tano-on. Dapot do tingki laho moelak Ibana toe ingananna na di soergo. Noenga monang Ibana, asa na mangoelahi do Ibana mamboeat ingananna hian di habangsa ni Ama i, i ma habangsa ni hatioeron dohot hamoeliaon.

Dipili Jesus do dolok Jetoen i gabe inganan hananaekna toe soergo. Diihoethon sisean na sampoeloe sada i do Ibana toe dolok i. Alai ndada diboto angka sisean i na on tingki parpoengoean na parpoedi dohot goeroenasida i. Di tingki na mardalan i nasida, dilehon Sipaloea i do angka pangadjaran parsirangan toe nasida. Andorang so ditinggalhon Ibana nasida, dibahen Ibana do pardjandjian na hinasiholan ni ganoep pangihoetna, i ma:—

„Doeng i, ida ma—sai hoedongani do hamoe ganoep ari rasirasa ro adjal ni hasiangan on.” Mat. 28: 20.

Diboloes nasida do poensoe ni dolok i laho manatap toe Betani. Dison ma nasida maradian, doeng i dihaliangi angka sisean i ma Toehannasida. Marsinondang do hatioeron sian bohina di na niadophonna i toe nasida dohot holong ni roha na so hatoedosan. Hata pangapoelion do apala hata na parpoedi sahali dibege nasida sian bibir ni Sipaloea i.

Doeng i dipaherbang ma tanganna laho mamasoemasoe nasida, doeng i tarhinsat ma Ibana sian nasida. Di na manaek i Ibana, dipanotnoti angka sisean i do Toehannasida na manaek i. Doeng i ro ma sada omboen mangondingi Ibana sian pamerengannasida. Laos di tingki i dibege nasida do soeara ni ende na tabo sahali na ro sian angka soeroe-soeroean i. [159]

„Na laho do Ahoe mangarade inganan di hamoe. . na mangoelahi do Ahoe ro mangalap hamoe.” [160]

Di na manganotnoti angka sisean i dompak gindjang, dibege nasida moese do soeara na asing. Djadi manaili ma nasida dompak haroroan ni soeara i, djala diida nasida ma doea soeroe-soeroean na marroepahon djolma na mandok toe nasida songon on :—

„O hamoe angka halak Galilea, aha ma djongdjong hamoe dison mamereng dompak banoea gindjang; anggo Jesus i na binoeat sian lamboengmoena toe banoea gindjang i na ro do Ibana sogot songon na niidamoena Ibana laho toe banoea gindjang.” Oel. 1: 11.

Na sirang sian parangan ni soeroe-soeroean na manomoe-nomoe Toehan i do soeroe-soeroean na doea on, djala na laos tinggal disi lao mangapoeli dohot paposhon roha ni angka na tinggal di toroe i. Dipaboa do na so laos sirang boti nasida sian Toehan i.

Jesus sandiri pe noenga marbagahon na ingkon ro Ibana moese, ai didok do:—

„Oenang ma bonsa rohamoena. Porsea ma hamoe di Debata djala porsea ma dohot di Ahoe. Torop do inganan di bagas ni Damang. Aoet so i, dohononkoe do toe hamoena: Na laho do Ahoe mangarade inganan di hamoe. Doeng i aoet laho pe Ahoe mangarade inganan toe hamoe, na mangoelahi do Ahoe ro mangalap hamoe, asa rap hamoe dohot Ahoe.” Joh. 14: 1-3.

Dipatorang angka soeroe-soeroean, i do „na ro Ibana sogot songon” na niida nasida Ibana loho toe banoea gin-djang. Na tarhinsat do Ibana sian nasida djala didjalo omboen na di langit. Laos songon i do Ibana ro moese di gindjang ni sada omboen na bolon sitoetoe, djadi „idaon ni saloehoet mata do Ibana.” Pang. 1 ; 7.

Disaksihon si Henok do, „Ida ma na ro do Toehan i mardongan angka paranganna na marriboe-riboe i, mangoelahon oehoem dompak saloehoetna.” Joed. 14. [161]

Disoeriranghon si Jesajas do na djooehonon ni angka na porsea i, „Ida ma, on do Debatanta, na itahaposi, na mangoeroepi hita, dison do Jahowa na itahaposi.” Jes. 25: 9.

Dipatorang si Paoeloes do taringot toeson, „Ai apala Toehan i ma na toeat sogot sian banoea gindjang, martole-tole marhite soearä ni sintoea ni soeroe-soeroean ni Debata dohot marhite-hite saroene ni Debata. Doeng i hehe ma djoemolo angka na mate, angka na marhite-hite Kristus. Doeng i hita na mangoloe, angka na tading i, rap tarboan do hita saloehoetna dohot nasida marhite-hite angka omboen lao manomoe-nomoe Toehan i toe langit an ; doeng songon i sai tongtong ma rap hita dohot Toehan i.” 1 Tes. 4: 16, 17.

Songon i ma parro ni Sipaloea i moese mangalap angka na boerdjoe roha maradophon Ibana, asa rap tinggal nasida dohot Ibana ro di saleleng ni lelengna. [162]

Bindoe 27—Toehannasida Na Tarhinsat I

DI na moelak angka sisean i toe Jerusalem, mansailongang do halak marnida nasida. Diarop roha ni na torop i do marnida nasida mandele djala maila di poedi ni parhansitan dohot pamadjalon ni goeroenasida. Dihirim angka moesoenasida do marnida arsak dohot hataloeon di bohinasida. Alai simbalik ni on do, ai marlas ni roha djala marolop-olop do nasida. Mira do bohinasida. Ndang mandele nasida di hirim ni rohanasida, alai na gok poedji-poedjian dohot hamaoeliateon do rohanasida toe Debata.

Marhite-hite las ni roha dipaboa nasida do barita taringot toe haheheon dohot hananaek ni Sipaloea i toe soergo; djadi torop do halak mandjalo panindangionnasida i.

Ndang gamang be haporseaon ni angka sisean i taringot toe na naeng ro. Diboto nasida do na di soergo Sipaloea na tontoe mandongani nasida. Diboto nasida do na mangondihon Ibana di djolo ni Debata marhitehite moedarna i. Dipatoedoehon Ibana do toe Ama i boegang na di tanganna dohot patna, songon saksi paboa naoeng digarar Ibana toboes ni halak na pinaloeana i.

Diboto nasida do na giot ro Ibana moese raphon soede soeroe-soeroean na, badia, djala dihirim nasida do toesi mardongan las dohot sonang ni roha.

Di na so tarida be Jesus sian mata ni angka siseanna di dolok Jetoen, ro do sada parangan sian soergo manomoe-nomoe Ibana, dohot na mangoendoerhon Ibana toe gindjang dohot angka ende-ende poedji-poedjian dohot hamonangan. [163]

„Na ro do Ibana marhite-hite omboen, djadi idaon ni saloehoet mata do Ibana.” [164]

Na mangipa-ipa do angka soeroe-soeroean na so habilangan di harbangan ni hoeta ni Debata painte-intehon harorona. Di na lam djonok Kristus toe harbangan i, didjooehon “angka soeroe-soeroean na mandongani Ibana do toe angka soeroe-soeroean na di harbangan i:—

„Patoegindjang ma tohangmoena,
hamoe ale angka harbangan;
Patoegindjang ma hamoe,
ale angka pintoe sian na robi,—
Asa bongot radja ni hamoeliaon!”

Djadi disoengkoen angka soeroe-soeroean na di harbangan i ma:—

„Ise oelaning Radja ni hamoeliaon i?”

Disoengkoen nasida pe songon i ndada ala na so diboto nasida Ibana, alai asa dibege nasida do aloes pamoedjion i:—

„I ma Jahowa, na gogo djala Oeloebalang,
Jahowa Oeloebalang di hamoesoeon.
Patoegindjang ma tohangmoena,
Hamoe ale angka harbangan,
Djala patoegindjang ma hamoe,
Ale angka pintoe sian na robi,
Asa bongot Radja ni hamoeliaon i!”

Doeng i disoengkoen angka soeroe-soeroean na paimaimahon i moese ma:—

„Ise oelaning Ibana, Radja ni hamoeliaon i?”

Doeng i dialoesi angka soeroe-soeroean na mangihoethon i ma mangoelahi dohot soeara na marlogoe:—

„I ma Jahowa Sebaot,
Ibana do Radja ni hamoeliaon i.”

Ps. 24: 7-10. [165]

Doeng i dioengkap ma harbangan ni hoeta ni Debata, djadi marolop-olop ma angka soeroe-soeroean i mamasoehi harbangan i.

Saloehoet do parangan na di soergo rade pasangaphon Oeloebalangnasida. Dipainte nasida do Ibana lao mamboeat hoendoelanna di habangsa ni Amana i.

Alai ndang dope tardjalosa toempal hamoeliaon dohot pahean haradjaon. Adong dope pangidoanna toe djolo ni Amana taringot toe halak na tarpillit na di tano on. Ndang tardjalosa dope hamoeliaon dohot hasangapon painte saloehoet soergo mambonarhon garedjana i.

Dipangido Ibana do manang didia Ibana asa disi moese angka bangsona. Molo marhamoeliaon Ibana, ingkon dohot do nasida mandapot disi. Saloehoet halak na rap manaon dohot Ibana di taon on ingkon rap mangaradjai dohot Ibana di Haradjaonna.

Ala ni on ma oembahen diondihon Kristus garedjana i. Dipatop Ibana do lomona toe lomonasida, djala, marhite-hite sada haholongan na goemogo sian hamatean, diondihon Ibana do hoeaso dohot pangkat na tinoboes ni moedarna.

Songon on do aloes ni Ama i taringot toe Ibana:—

„Ingkon marsomba do saloehoet soeroe-soeroean ni Debata toe Ibana.” Heb. 1: 6.

Dohot halalas ni roha dipasangap angka pangoeloe ni parangan na di soergo i do Sipanoboes i. Rap marsomba do angka soeroe-soeroean na so habilangan i di djolona, djala marolop-olop do soergo mandjooehon dohot halalas ni roha:—

„Na taoe-do Biroe-biroe na tarboenoe i mandjalo hagogoon dohot hamoraan dohot habisoehon dohot hatogoeon dohot hamoeliaon dohot hasangapon dohot poedjipoedjian.” Pang. 5: 12. [166]

Asa noenga „didjalo dibagasan Siparholong” angka pangihoet ni Kristus. Dipaodjak Debata do pangidoan ni Kristus di djolo ni angka parangan na di soergo, na ingkon djaloonna do ganoep halak pardosa na paoebahon rohana, djala haholonganna nasida songon pangkaholongina di Anakna. Manang dididia Sipaloea i, ingkon disi do angka na tinoboes i.

Noenga monang Anak ni Debata, noenga ditaloehon hamatean dohot dosa. Ala ni i marsaringar do soeara poedji-poedjian di soergo na mandok :—

„Poedji-poedjian dohot hamoeliaon dohot hasangapon dohot hagogoon ma di Na-hoendoel di habangsa i dohot di Biroe-biroe i ro di saleleng ni lelengna.” Pang. 5: 13.

BOTIMA.